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چرا ادعای ایجاد یک میلیون شغل غلوآمیز است؟
حمید حاج اســماعیلی   ادعای دولت در خصوص ایجاد بیش از یک میلیون شغل 
به نظر من کامــا غلوآمیز و تبلیغاتی اســت. این موضــوع در دولت های قبل هم 

مسبوق به سابقه است.

یادداشت

وی کشور وشن صنعت خودر آینده ر
عبداله توکلی لاهیجانی صنعت خودروی ایران مســیر پرفراز و نشیبی را در طول 
حیات خود طی کرده است و اگرچه مختصات کنونی این صنعت از منظر کیفیت، 
قیمت و مقیــاس تولید رقابت پذیر در جایــگاه مطلوبی قرار ندارد، امــا با اتکاء به 
ظرفیت های ایجاد شده در این صنعت و بازار جذاب کشور و منطقه، یکی از صنایع 

مهم کشور محسوب می شود .

دیدگاه

شناسه آگهی:1447250

آگهی مزایده عمومی
نوبت دوم

نظر  در  شهر  اسلامی  شورای  مصوبه  استناد  به  فولادشهر  شهرداری 
 دارد نسبت به انجام مزایده های خود به شرح ذیل اقدام نماید. متقاضیان

  می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد و بازدید حداکثر تا روز 
 سه شنبه مورخ 1401/11/25 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی

 www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
)لازم به ذکر است کلیه متقاضیان در صورت شرکت در مزایده باید تا قبل از 
روز بازگشایی پاکت ها نسبت به ارائه ضمانتنامه بانکی بصورت حضوری به 

دبیرخانه شهرداری اقدام نمایند(
1-مزایده اجاره غرفه  اغذیه فروشی واقع در محله فاز 1 پارک 22 بهمن فولاد شهر

2-مزایده اجاره مکان یورو بانجی واقع در محوطه پارک پرنیان فولاد شهر
در  واقع  فلزی  کانکس  نصب  فروشی جهت  مکان گل  اجاره  3-مزایده 

آرامستان فولادشهر
4-مزایده اجاره مکان حجاری جهت نصب کانکس فلزی واقع در آرامستان 

فولادشهر
5-مزایده اجاره سالن چند منظوره ورزشگاه شهید کشیری واقع در محله 

)ب5( آیت اله کاشانی فولادشهر
6-اجاره غرفه گل فروشی محله A2 روبروی مصلی امام خمینی )ره( فولادشهر

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/09
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/16

حسین ایزدی- شهردار فولادشهر

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
)همراه با ارزیابی کیفی( )نوبت اول(

شناسه آگهی : 1447626

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه :   خرید قطعات یدکی مربوط به تجهیزات دستگاههای حفاری  
 مشخصات مناقصه : 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

13.879.202.686قطعات کمپرسور0032282شرکت ملی حفاری ایران
   

  روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.روش ارزیابی 
)حداقل امتیاز 50(

  نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت
 www.setadiran.ir  از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی

–گروه مناقصات تلفن تماس   34148795-061

تحویل اسناد به
شرکت

  14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

محل تحویل
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر 
از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- 

شماره تماس 34148569 – 061-34148580

  تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

694.000.000ریال تقاضای خرید شماره 0032282مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی 

حفاری ایران
 )IR 350100004001114006376636 :شماره شبا(

-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

  www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران  
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/16 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/17

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:
موضوع محرمانه ای در مسیر مولدسازی دارایی های 

دولت وجود ندارد
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس، دادن اختیار کامل به هیات عالی مولدسازی 
دارایی های دولت را راهکاری برای خروج از عملکرد صفر مولدسازی دانست و تأکید 
کرد: هیچ چیز محرمانه ای در مســیر مولدســازی دارایی های دولت وجود نخواهد 

اشت و عملکرد هیات کاما نظارت پذیر و شفاف است.
به گــزارش وزارت امور اقتصادی و دارایــی، محمدرضا پورابراهیمی، مولدســازی 
دارایی های دولت را از موضوعــات مهم در حوزه افزایش ظرفیت اقتصادی کشــور 
برشــمرد و افزود: بر اســاس آمار تاکنون بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان از ظرفیت 
دارایی های دولت شناسایی شده که البته بخشی از آن، مورد استفاده و بهره برداری 

است و بخشی از آن بااستفاده مانده یا از ظرفیت بسیار کم آن استفاده می شود.
این نماینده مجلس با اشاره به پیگیری دو هدف در اصاح ساختار بودجه، یادآور شد: 
هدف اول پوشــش کســری بودجه و هدف دوم تبدیل دارایی های فاقد استفاده یا با 

استفاده نامناسب به دارایی های قابل استفاده است.
وی همچنین با اشــاره به اینکه تجربه تاریخی کشــور ما در حوزه مولدسازی و بهره 
گیری از روش های مختلف در فضای مطلوبی رقم نخورده اســت، ادامه داد: این فضا 
و تجارب، تصمیمات را تحت الشعاع قرار داده اســت.پورابراهیمی خاطرنشان کرد: 
برای رفع معضل و مشکل اصلی موضوع مولدسازی دارایی های دولت، این پیشنهاد 

مطرح شد که از ظرفیتی با اختیارات تام استفاده شود.
اختیاراتی که به نظام، حاکمیت و دولت، افزایش نرخ بازدهی دارایی های کشــور و 

افزایش ظرفیت های اقتصادی و کاهش کسری بودجه کمک کند.
وی تجارب گذشته واگذاری و مولدسازی دارایی های دولت را موجب سلب جسارت 
تصمیم گیری از مدیران دانست و ادامه داد: عملکرد مولدسازی بر اساس ارقام بودجه 

در سال های اخیر نیز مؤید همین موضوع است.
پورابراهیمی مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا را حاصل آسیب شناسی 
اجرای مولدسازی در سنوات گذشته دانســت و ادامه داد: بر همین اساس مقرر شد 
اختیارات ویژه به شرط اینکه مولدســازی تحقق یابد، داده شود، چرا که در غیر این 
صورت، عما مولدســازی نیز اتفاق نمی افتد.رییس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسامی متذکر شد: از سوی دیگر به دلیل کاهش جسارت در تصمیم گیری 

مدیران، این موضوع به یک »عدم اقدام« تبدیل شده بود.
پورابراهیمی با تأکید بر راهگشــا بودن مصوبه شــورای هماهنگی اقتصادی سران 
قوا اظهار امیدواری کرد که این اقدام موجب چابک شــدن دولت شود. این نماینده 
مجلس هجمه رسانه ای که علیه مولدسازی ایجاد شــده را نشان دهنده موثر بودن 
این مصوبه در مســیر بهبود اقتصاد کشــور برشــمرد و ادامه داد: ضوابط و مقررات 
دســت و پا گیر، مشــکات را دو چندان کرده و عملکرد صفر مولدسازی در گذشته 
نشان دهنده این است که کســی تاکنون در کشور جرأت و جســارت مولدسازی را 
نداشته است.وی دادن اختیارات به اعضای هیأت عالی مولدسازی را به معنای عدم 
نظارت مجلس و دســتگاه ها ندانســت و تأکید کرد: درباره این هیات حتماً در ادوار 
دوماهه، سه ماهه، ۶ ماهه و ... گزارش عملکرد را از دولت مطالبه خواهیم کرد. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: به شــفافیت  و نظارت پذیری مولدسازی 

هیچ خدشه ای وارد نمی شود و هیچ چیز در مسیر مولدسازی، محرمانه نیست.

صمت

قائم مقام وزیر صمت گفت: انتقال آب از خلیج فارس 
با هدف تامین آب شــرب مناطق کمتر برخودار و آب 
بخش صنعت در نیمه مرکزی، نیمــه جنوبی و نیمه 

شرقی کشور اجرایی می شود.
 مهدی نیازی با بیان اینکه امسال شرایط تولید در 
مقایسه با سال گذشته بســیار مطلوب بود، اظهار 
کرد: در نیمه نخســت ســال همه شــاخص هایی 
که توسط مراجع رسمی کشــور مانند مرکز آمار، 
بانک مرکزی، مراکز پژوهشی، مرکز پژوهش های 
مجلس و مراکز پژوهشــی بانک مرکزی منتشــر 
شد، نشان دهنده رشــد همزمان و متوازن در کل 

بخش های تولید بود.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: 
در حوزه صادرات و تجارت خارجی هم شرایط 
بســیاری خوبی را طی کردیم با وجود اینکه 
چالش های بســیار زیــادی در داخل و خارج 

وجود داشت.
 فرماندهان و افســران جنــگ اقتصادی در 

این مدت توانستند نتایج بســیار درخشانی را به جای 
گذارند که البته در دیدار اخیر تولید کنندگان با مقام 
معظم رهبری، رهبری از تولیدکنندگان تقدیر کرد و 
نمایشگاهی هم که در حاشــیه این دیدار برگزار شد 

و گوشه ای از اتفاقات و محصولات مهمی 
که با رویکرد فناوری و نــوآوری و تعمیق 
عمق ســاخت داخل و حرکت به ســمت 
استقال صنعتی کشــور تولید شده بود 
توسط تولیدکنندگان در این نمایشگاه به 
استحضار ایشان رســید و مورد اقبال قرار 

گرفت.
نیازی با بیان اینکه اســتمرار ایــن روش، نیازمند 
الزاماتی اســت، گفت: تأمین زیرســاخت ها شاید 
مهم ترین مســاله باشــد به لحاظ برنامه راهبردی 
برای رشــته فعالیت ها برنامه مشــخص شده که در 

حوزه هــای مختلف چه اهدافی تولیــدی را بتوانند 
برنامه ریــزی و محقق کنند که توســط بخش های 
مختلف وزارت خانه با همــکاری بخش خصوصی و 

فعالان این حوزه تهیه و تنظیم شد.
وی اضافه کرد: همچنین در موضــوع آب و انتقال آن 
از خلیج فــارس با هدایت دولت، این طرح ها توســط 
بنگاه های بخش خصوصــی، بنگاه های بزرگ معدنی 
و صنایع معدنی اجرایی می شود که امیدواریم هم آب 
شرب مناطق کمتر برخودار و هم آب بخش صنعت در 
نیمه مرکزی، نیمه جنوبی و نیمه شرقی از طریق این 

موضوع تأمین شود.

انتقال آب از خلیج فارس به صنایع اجرایی می شود

معاون وزیر اقتصاد:

گرفتار تله های 
اقتصادی شده ایم



رئیس کمیسیون عمران مجلس بیان کرد

ورت ایجاد جاذبه در بخش خصوصی ضر

بررسی کارنامه دو دولت در یک و نیم سال اول فعالیت شان

وحانی در مهار تورم موفق بود یا رییسی؟ ر

سیاست
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جشن تکلیف دختران دانش آموز در حسینیه امام خمینی
و  رهبر معظم انقلاب: نوگلان عزیز کاری کنید جز

زنان بزرگ کشور شوید
در شــب میاد امیرالمؤمنین علی علیه الســام، مراسم جشن تکلیف 

دختران دانش آموز در حسینیه امام خمینی )ره( برگزار شد.
در شب ولادت مولای متقیان امیرالمؤمنین علی )علیه السام( مراسم 
معنوی و پرطراوت »جشن فرشــته ها« با حضور صدها تن از دختران 
دانش آموزی که به سن تکلیف رســیده اند، با اقامه نماز جماعت مغرب 
و عشاء به امامت رهبر معظم انقاب اســامی در حسینیه امام خمینی 
)ره( برگزار شد.در این مراسم که در فضایی روح بخش و با نشاط برگزار 
شــد، دانش آموزان دختر آغــاز فصل عبادت و بندگی خود را جشــن 
گرفتند.همچنین رهبر انقاب اسامی در ســخنان کوتاهی با تبریک 
عید و جشــن تکلیف به دختران، گفتند: دختــران و نوگان عزیز من! 
جشن تکلیف یک جشن و عید واقعی اســت چون از لحظه تکلیف این 
قابلیت را پیدا کرده اید که خدا با شما حرف بزند و به شما تکلیفی بدهد 
که آن را انجام دهید و این رتبه یعنی »مخاطبِ خدا شــدن«، رتبه ای 

بسیار با ارزش در انسانیت است.
ایشان خطاب به دختران افزودند: جشن تکلیف یعنی شما دیگر کودک 
نیستید بلکه نوجوان و مسئولیت پذیرید و می توانید در خانواده، مدرسه 
و محیط بازی با دوستان خود اثرگذار باشید و دیگران را نیز به راه راست 

هدایت و راهنمایی کنید که این مسئولیتی بر عهده همه ما است.
حضرت آیت الله خامنــه ای، دختران نوجوان را به دوســت شــدن با 
خداوند مهربان توصیه کردند و گفتند: شــما با دل های نورانی، روشن 
و با صفای خود از همین امروز می توانید با خدا دوســت شــوید. یکی از 
راههای دوستی با خدا این اســت که در نماز توجه داشته باشید که در 
حال سخن گفتن با خدا هســتید بنابراین معانی و ترجمه کلمات نماز 
را فرابگیرید. راه دیگر دوستی با خداوند هم این است که کارهایی را که 
گفته انجام بدهید انجام دهید و آنچه را نهــی کرده، انجام ندهید.رهبر 
انقاب اسامی با اشاره به درخشــش زنان بزرگ و تأثیرگذار در تاریخ 
ایران عزیز، خاطرنشان کردند: امروز زنان برجسته و مسئولیت پذیر ما 
در بخش های علمی، عملی و جهادی که مایه افتخار کشور هستند، زیاد 
و بیش از گذشته هستند. شما نیز سعی کنید با درس و کتاب خواندن و 

کار و فکر کردن، در آینده جزو زنان بزرگ کشور عزیزتان شوید.
ایشــان خطاب به نوگان تازه مکلّف شده افزودند: شــما می توانید در 
این مبارزه عظیمی که ملت ایران در دوران انقــاب با ظلم، بدبختی و 
تبعیض آغاز کرده اســت، نقش آفرین باشــید همچنانکه قباً نیز زنان 
زیادی نقش آفرینی کردند و امروز مردم با مطالعه کارهای بزرگ آنها در 

کتاب ها از زحمات برجسته آنها در طول سالهای انقاب آگاه می شوند.
در پایان این مراســم، تعدادی از دختران نوجوان در فضایی صمیمانه با 

رهبر انقاب گفتگو کردند و مورد تفقد ایشان قرار گرفتند.

۱۰ هزار واحد مسکونی در سراسر کشور توسط 
رییس جمهور افتتاح شد

 رییس جمهور در سالروز ولادت امام علی )ع( و چهارمین روز دهه فجر 
انقاب اسامی به صورت همزمان ۱۰ هزار واحد مسکونی را در سراسر 
کشــور افتتاح کرد.آیت الله سیدابراهیم رییســی مصادف با روز میاد 
امیرالمومنین علی )ع( و در چهارمیــن روز از دهه مبارک فجر انقاب 
اسامی، با حضور در شهر جدید پرند دســتور افتتاح همزمان ۶ هزار و 
۸۳۸ واحد مسکونی و ۲۹ پروژه خدماتی و عمرانی روبنایی و زیربنایی 

مرتبط در این منطقه را صادر کرد.
در این مراســم همچنین حدود ۳ هزار و ۱۶۲ واحد مسکونی روستایی 

نیز به شکل همزمان در سراسر کشور افتتاح شد.
بخش قابل توجهی از واحدهایی که امروز افتتاح شدند، واحدهای طرح 
مسکن مهر هستند که بیش از ۱۰ ســال در تکمیل و بهره برداری از آنها 
تاخیر ایجاد شــده بود، اما در یکسال گذشــته و با پیگیری های صورت 
گرفته و اقدامات جهادی دولت و وزارت راه و شهرسازی، در دست اقدام 
گرفته و تکمیل شــده اند.رییس جمهور همچنین بــا حضور در مجتمع 
۴۰۰ واحدی امام علی )ع( شــهر جدید پرند، به طــور نمادین کلید ۱۰ 
واحد مسکونی این مجتمع را به مالکانی که بیش از ۱۰ سال چشم انتظار 
صاحب خانه شدن بودند، تحویل داد.آیت الله رئیسی با حضور در یکی از 
واحدهایی که در مراسم امروز افتتاح شد، کلید و سند این واحد مسکونی 
را به همراه یــک جلد کام الله مجید به شــکل نمادین بــه اعضای این 
خانواده ۴ نفره تحویل داد.رییس جمهور در این آیین گفت: با تاش هایی 
که از دوره مرحوم رستم قاسمی وزیر فقید راه و شهرسازی آَغاز شد و در 
دوره آقای بذرپاش با قوت ادامه یافته است، تکمیل واحدهای باقیمانده 
از طرح مســکن مهر به زودی به پایان رسیده و واحدهای در حال اجرا در 
نهضت ملی مســکن نیز با سرعت بیشتر ساخته شــده و در اختیار مردم 
قرار خواهد گرفت.مجموع ســرمایه گذاری انجام شده برای احداث این 
۶ هزار و ۸۳۸ واحد مســکونی ۱۱ هزار و ۱۷۴ میلیارد ریال و بخش های 

عمرانی و خدماتی افتتاح شده نیز هزار و ۴۳۲ میلیارد ریال است.

 

چرا ادعای ایجاد یک میلیون شغل غلوآمیز است؟
حمید حاج اســماعیلی  ادعای دولت در خصوص ایجاد بیش از یک 
میلیون شــغل به نظر من کاما غلوآمیز و تبلیغاتی است. این موضوع 
در دولت های قبل هم مسبوق به سابقه است.همه دولت ها برای مثبت 
جلــوه دادن کارنامه دولت، اقدام بــه چنین تبلیغاتــی می کنند. این 
انتقادات به میزان شغل ایجاد شده در گذشته هم وجود داشته و اساسا 
آمارها و اطاعات پایه در خصوص محاسبه نرخ بیکاری، اشتغال، رشد 
اقتصادی و حتی تورم به دلیل عدم یک ســامانه ملی و جامع به صورت 

فنی و تخصصی با وجود فعالیت مرکز آمار محل تردید جدی است.
همه سازمان های تخصصی و مراکز پژوهشــی نسبت به استخراج آمار 
در ایران انتقاد داشتند و هنوز این مســاله وجود دارد. متاسفانه با وحود 
همه این انتقادات، هنوز نســبت به اصاح استخراج آمار در کشور اقدام 
اساســی صورت نگرفته و برای همین هم اســت که ما شــاهد تفاوت 
معناداری بین آمارهــای مرکز آمار، بانک مرکزی، مراکز پژوهشــی و 

تخصصی و خود سازمان ها و وزارتخانه ها در کشور هستیم.
بر این اســاس، تا زمانی که ما امکان ایجاد یک سامانه یکپارچه به صورت 
تخصصی برای هم افزایــی و پایش جدی آمارهای تخصصی در کشــور 
فراهم نکنیم  همچنان با این مشــکل جدی برای صحت و ســامت آمار 
روبه رو هســتیم.دولت ســیزدهم هم از ابتدا برای پیگیری اشتغال زایی 
در کشور برنامه نداشــت و اوج این تبلیغات و هیاهو برای ایجاد اشتغال 
را در شروع دولت سیزدهم شــاهد بودیم که قرار بود طی یک سال و نیم 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار شغل در کشور ایجاد شود؛ آن هم با سکانداری، 
هدایت و دبیری وزیــر کار وقت، آقای عبدالملکی کــه در مدت کوتاهی 
برکنار شد و تمام آن طرح و تبلیغات از بین رفت و تقریبا دبیرخانه شورای 
عالی اشتغال هم دچار انفعال جدی شد.از ســوی دیگر، دولت سیزدهم 
چند ماهی هم فاقد وزیر بــرای وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی بود. 
این هم یکی از نواقص جدی دیگری بود که وجود داشــت و با آمدن آقای 
مرتضوی هم طرح و برنامه ای از ایشان ندیدیم. حتی به دلیل عدم وجود 
سابقه جدی ایشان در کارهای کان، تمرکز و اشرافی هم به امور نداشت 
و ادعاهایی هم در روز رای گیری مطرح نکرد که بتواند برنامه ای را از قبل 
تهیه کند و یا برنامه هایی که از گذشــته وجود داشته، محل نقد و بررسی 
و اجرا قرار دهد.بر این اساس، سوال این جاست که براساس چه برنامه ای 
آقای مرتضوی در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادعا دارند که بیش از 

یک میلیون شغل طی سال گذشته در کشور ایجاد شده است.

تریبون

یادداشت

زینب رجائی  رئیس کمیســیون عمران 
مجلس گفت: باید در سیاســت گذاری های 
اقتصادی بــرای مردم ایجــاد جاذبه کنیم، 
امروز کســی که پول یا پس اندازی داشته 

باشد نمی داند این پول را باید کجا ببرد.
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســامی، درباره 
ارزیابی کلیــات بودجه ســال ۱۴۰۲ کل 
کشــور با اشــاره به اینکه ســال گذشــته 
تخصیص و پرداخــت بودجه بخش عمرانی 
با مشکات زیادی مواجه بوده است، گفت: 
بودجه عمرانی امســال بدتر از سال گذشته 
است و شاید از نظر رقمی افزایش پیدا کرده 
باشــد اما از نظر عملکردی حتماً ضعیف تر 
است؛ علت ضعف عملکردی بودجه عمرانی 
ســال آینده آن است که به نســبت تورم و 

متناسب با آن افزایش پیدا نکرده است.
وی افــزود: اگر بــرای بودجه ســال آینده 
بیش از ۴۰ درصد افزایــش بودجه عمرانی 
داشتیم، شاید ســال ۱۴۰۲ می توانستیم 
شــرایط امروز را تکرار کنیم؛ امــا افزایش 
بودجه زیر سی درصد اســت، بنابراین سال 
آینده سال سخت تری برای بخش عمرانی 

خواهد بود.

باید به سمت مولدسازی حرکت کنیم
رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای 
اسامی یادآور شد: البته نمی توان به دولت 
خرده گرفت، چراکه غیــر از این راه دیگری 
ندارد. درآمدهای دولت مشــخص اســت 
و عمده منابع آن از فــروش نفت و دریافت 

مالیات تامین می شود.
رضایی کوچی یادآور شد: اگر بخواهیم برای 
افزایش درآمــد دولت، مالیــات را افزایش 
دهیم، به مردم فشار بیشتری وارد می شود. 
از سوی دیگر در شــرایط موجود، افزایش 
درآمد از طریق فروش نفت مقدور و ممکن 
نیســت؛ ضمن آنکه قرار بر این اســت که 
بودجه کشــور از فروش نفت فاصله بگیرد و 

بر این موضوع اتکا نشود.
وی با اشاره به ضرورت مولدسازی در اقتصاد 
کشــور، عنوان کرد: چندین سال است در 
دولت و مجلس مطرح می شــود که باید به 
سمت »مولدسازی« برویم و ضروری است 
به تدریج در این مسیر گام برداریم. بسیاری 
از دســتگاه های کشور هســتند که اموال و 
اماک فراوانی دارند اما تــوان دل کندن از 

اموال و اماک خود را ندارند.
رئیس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: 

یک وزیر یا رئیس می خواهــد ملک را برای 
نهاد خود نگاه دارد و تصــور می کند بزرگ 
بودن محوطــه اداره یــا زمین هایی که در 
اختیار دارد قدرتمندی او را تعریف می کند.

نهادهای مختلف توان دل کندن از 
دارایی های خود را ندارند

رضایی کوچی بیان کرد: در شــرایط فعلی 
نهادها و دســتگاه های مختلــف باید همه 
زمین ها و اماکی مازادی کــه نیاز مبرم به 
آنها وجود نــدارد را برای مولدســازی ارائه 
کنند و بــه کمک دولــت و مــردم بیایند. 
این ها دارایی های مردم است و امروز زمانی 

اســت که مردم به این خدمات بیشــترین 
نیاز را دارند.وی درباره چگونگی ســازوکار 
مولدســازی اظهار کرد: ایــن دارایی ها را 
باید به منابع مالی تبدیل کنیــم و آنها را به 
پروژه های عمرانی کشــور تزریــق کنیم. 
تکالیفی که در بودجه برای دســتگاه های 
اجرایی در نظــر گرفته ایم کمتــر اجرایی 
می شود.رئیس کمیســیون عمران مجلس 
شورای اســامی با تاکید بر ضرورت تقویت 
بخش خصوصی کشــور در حوزه عمرانی، 
گفت: بخــش خصوصی در حــوزه عمرانی 
کشــور امروز کجا قرار دارد؟ اصاً حضوری 
ندارد؛ ایــن یعنی امروز همــه نقدینگی که 
در اختیار مردم است به ســمت دلار، سکه 

یا سایر سوداگری ها می رود.
رضایــی کوچــی متذکر شــد: بایــد در 
سیاســت گذاری های اقتصادی برای مردم 
ایجاد جاذبه کنیم. امروز کســی که پول یا 
پس اندازی داشته باشــد نمی داند این پول 

را باید کجا ببرد.
وی افزود: فــرد گمان می کند باید ســکه 
یا دلار بخرد و به سمت ســرمایه گذاری در 
صنعت، تولید یا پروژه های عمرانی نمی رود؛ 
چراکه این بخش هــا جاذبه لازم برای مردم 

را ندارد. مردم اطمینان ندارند که ســرمایه 
گــذاری در بخــش خصوصــی می تواند 
برای آنها سودمند باشــد و قدرت رقابت با 

سوداگری ها را داشته باشد.
رئیس کمیســیون عمران مجلس با تاکید 
بر اینکه بودجــه باید بخش خصوصی ایجاد 
انگیزه کند، تصریح کرد: یکی از نقاط ضعف 
بودجه ۱۴۰۲ آن اســت که انگیزه ســازی 
برای بخــش خصوصی ایجــاد نمی کند و 
انگیزه ای برای هدایت نقدینگی به ســمت 
پروژه هــای عمرانی در بخــش خصوصی 

وجود ندارد.
رضایی کوچی در پاســخ به این سوال که آیا 
در جریان رأی گیــری درباره کلیات بودجه 
با آن مخالفت کردیــد؟ بیان کرد: با تصویب 
کلیات بودجه ۱۴۰۲ مخالفــت نکردم، اما 
قطعاً اصاح بودجه را در کمیســیون های 
تخصصی مجلــس و صحن علنــی دنبال 

خواهم کرد.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
با توجه بــه لایحه دولت آیــا قابلیت اصاح 
وجود دارد؟ اظهار کرد: بله؛ معتقد هســتم 
که این کلیات قابلیت آن را دارد که اصاح و 

اشکالات آن برطرف شود.

زهرا علی اکبری   بررســی کارنامه کاری 
دولت رئیسی در یک سال و نیم اخیر نشان 
می دهد که این دولت در قیاس با دولت های 

پیشین خود کارنامه موفقی ندارد.
 بررسی ها نشان می دهد متوسط نرخ تورم 
قبل از اســتقرار دولت یازدهم معادل ۴۳.۲ 

درصد بوده است.
بر اســاس ایــن گــزارش در اولین ســال 
فعالیت کامــل دولــت یازدهم در ســال 
۱۳۹۲، متوسط نرخ تورم دوره ای به میزان 
چشمگیری کاهش یافت. نرخ تورم در این 
دوره زمانی ۱۵.۴ درصد بود. به عبارت دیگر 
در پنج مــاه ابتدایی ســال ۱۳۹۲ که هنوز 
دولت دهم بر سر کار بود، متوسط نرخ تورم 
۴۳.۲ درصد بود اما نرخ تورم در یک ســاله 
منتهی بــه ۹ ماه ابتدایی این ســال، پس از 
روی کار آمــدن دولت یازدهم، به واســطه 
سیاست های اتحاذ شده از سوی این دولت 

به ۱۵.۴ درصد کاهش یافت.
دولت یازدهــم درحالــی روی کار آمد که 
ایران در بحران تورمی ناشی از تحریم نفتی 
و وضعیت نامســاعد در فضــای بین المللی 
قــرار داشــت. آغــاز مذاکــرات و اجرای 
سیاســت هایی که بــر تنش زدایی دلالت 
داشت، عامل مهم کاهش نرخ تورم گزارش 

شده است.
دولت ســیزدهم در حالــی مدعی کاهش 
۱۹ درصدی نرخ تورم اســت که بررسی ها 
نشان می دهد نرخ تورم در پنج ماه ابتدایی 
سال ۱۴۰۰ که هنوز دولت دوازدهم بر سر 
کار بود، ۴۴.۵ درصد برآورد شــده اســت. 
نرخ تورم در یک ســال اول منتهی به ۹ ماه 
اول ســال ۱۴۰۰ نیــز ۴۴.۳ درصد اعام 
شده اســت.به عبارت دیگر دولت سیزدهم 
در اولین ســال فعالیت کامل خود در سال 
۱۴۰۱، متوسط نرخ تورم ســالیانه نه تنها 
کنترل نشــد و دولت ســیزدهم نتوانست 
مانند دولت یازدهم تــورم را مهار کند بلکه 
نرخ های تورم ماهانه کماکان روند صعودی 

را نشان می دهد.
نکته اینجاســت که حتی دولــت دوازدهم 
توانســت در اولین ســال فعالیت خود نرخ 
تورم را برای دومین ســال پیاپی تک رقمی 
نگه دارد. بســیاری از کارشناسان این اتفاق 
را محصول اجرای سیاست های ضد تورمی 

می دانند.
در ســال ۱۳۹۷ اما برگشتن ورق در آمریکا 
و انتشــار زمزمه هایــی در خصوص خروج 
آمریکا از برجام، بازگشت تحریم های نفتی 
و ... روند حاکم بر اقتصاد ایران را تغییر داد. 
نرخ تورم در ســال ۱۳۹۷ به محدوده سی 

درصد پاگذاشت.

شاخص تورم خانوار چه می گوید؟
شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای 
کشــور یا شــاخص تورم خانوار با پایه سال 
۱۳۹۵ نیز نشان می دهد دولت سیزدهم در 

این حوزه نیز توفیقی وجود نداشته است.
در پانصد روز فعالیت دولت یازدهم رشــد 
قیمت هــا در محدوده بیســت درصد بوده 
اســت، ضمن آنکه در طی ایــن پانصد روز، 
رشد قیمت خوراکی و آشــامیدنی کمتر از 
۱۶ درصد و قیمت کالاهــای غیرخوراکی 

دارای حدود ۲۲ درصد بوده است.
به طور مقایسه  ای در پانصد روز اول فعالیت 
دولت سیزدهم، رشد شاخص کل قیمت ها 
۶۷ درصد بوده که در این بین مواد خوراکی 
و آشامیدنی در پانصد روز اول فعالیت آقای 
رییسی ۹۱ درصد رشــد داشته است. اقام 

غیرخوراکی هم از رشد ۵۳ درصدی قیمت 
برخوردار شــدند.این امر نشــان از افزایش 
فشــار بر ســبد هزینه ای خانوار است چرا 
که افزایش نرخ خوراکی ها فشــار را بر سبد 

هزینه آنی افزایش می دهد.

اقتصاد ایران بسته است
مهدی پازوکی، کارشناس اقتصادی درباره 
عملکــرد دولت های رییســی و روحانی در 
مهار تــورم، می گوید: یکــی از دلایلی که 
دولت روحانی در سال ۱۳۹۶ در حدود ۲۴ 
میلیون رای آورد، مثبت شدن شاخص های 
کان اقتصادی از جملــه کاهش نرخ تورم و 

تک رقمی شدن آن بود.
وی می افزایــد: دولت روحانــی در دور اول 
موفق بود و یکی از عمده تریــن دلایل آن، 
همین بود که انتظــارات تورمی را از طریق 
تعامل بــا جامعه جهانی و پذیــرش برجام 

کاهش داد.
این کارشــناس اقتصادی با بیــان این که 
هم اکنــون تیم اقتصادی دولــت کنونی به 
شدت ضعیف تر از دولت قبلی است، تصریح 
می کند: اقتصاد ایران در حال حاضر بســته 
است و عما با سیســتم بانکی دنیا ارتباطی 
نداریم. حتــی بانک های درجــه یک و دو 

چینی با سیستم بانکی ما کار نمی کنند.
پازوکی عنوان می کند: اشــکالی که وجود 
دارد، این اســت که آقای رییســی کسانی 
را مســئول مذاکره برجام کــرد که مخالف 
برجام بودند و به همین دلیل موفق نبودند. 
یعنی یکــی از انتقــادات به دولــت آقای 
رییسی این است که سیاســت خارجی در 
خدمت توسعه و پیشــرفت اقتصادی ایران 
نیست؛ این برخاف رفتار دولت قبلی است.

وی متذکر می شود: شما یک کشور در دنیا 
نمی توانید پیدا کنید که توســعه پیدا کرده 
باشــد، اما ارتباطش با جامعه جهانی قطع 

شده باشد.

چه بخواهیم و چه نخواهیم، ۷0 درصد 
تجارت جهانی با دلار است

این کارشــناس اقتصادی در پاســخ به این 
پرســش که در روزهای اخیر بانک مرکزی 
از اتصال ســامانه های پیام رسان بانک های 
ایران و روســیه خبر داده اســت و آن طور 
که گزارش شــده، حدود ۷۰۰ بانک روسی 
می توانند با بانک هــای ایران تراکنش مالی 
داشته باشند؛ این اقدام در راستای دور زدن 
سامانه بین المللی ســوئیفت صورت گرفته 

اســت، می گوید: ببینید، ایــن بانک های 
روسی، خودشــان در تحریم قرار دارند. ما 
چه دل مان بخواهد و چه دلمــان نخواهد، 
بالای ۷۰ درصــد تجارت جهانــی با دلار 
اســت؛ در نتیجه دلار، ارز معتبر بین المللی 
است و پشــتوانه آن هم تولید ناخالص ملی 
آمریکا اســت که هنوز رتبه اول را در جهان 

دارد.
پازوکی با بیان این کــه به تنهایی حدود ۲۵ 
درصد تولید ناخالص داخلی جهان را آمریکا 
تولید می کند، می افزاید: در کنار این، یورو 
قرار دارد. یعنــی یورو به اضافــه دلار، ۹۰ 
درصد تجارت جهانی را تشــکیل می دهند. 
در نتیجه در مقابــل بانک هایی که با این دو 

ارز معتبر کار می کنند، تحریم هستیم.
وی عنوان می کنــد: در حــال حاضر یک 
بازرگان ایرانی برای گشــایش اعتبار ۱۰۰ 
دلاری، باید ۲۰ دلار هزینه دهد. یعنی ۲۰ 

درصد هزینه گشایش اعتبار است.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه تصریح 
می کند: در اواخر دولت آقــای روحانی کار 
برجام تمام شــده بود و این کار به مقامات 
بالاتر نیاز داشــت کــه اجــازه دهند آقای 

عراقچی امضا کند تا مساله برجام حل شود.
پازوکی با اشاره به انتظارات تورمی، متذکر 
می شود: همین الان اگر امشب دولت ایران 
برجام را بپذیرد و وارد مذاکره با غرب شود، 

شاهد کاهش قیمت ها خواهیم بود.
وی بیــان می کند: من هم اعتقــاد دارم که 
باید با چین و روســیه ارتباط داشته باشیم، 
منتهــا ارتباطات در چارچــوب منافع ملی 
باید باشــد. یعنی ارتباط با چین و روســیه 
به معنای قطع ارتباط بــا جهان غرب نباید 
باشــد. ما باید توازن را برقرار کنیم؛ چون به 
نفع منافع ملی ایران اســت. منتها اگر ما در 
زمین روس ها بازی کنیم که متاسفانه بازی 

کردیم؛ این به نفع ما نیست.

انتظارات تورمی تشدید شده است
این کارشــناس اقتصادی با بیــان این که 
در حــال حاضر سیاســت خارجــی باعث 
شــده انتظارات تورمی افزایــش پیدا کند، 
می گویــد: البته سیاســت داخلــی هم در 
تشــدید انتظارات تورمی اثر داشته است. 
رشد فزاینده نقدینگی در ایجاد تورم نقش 

داشته است.
پازوکی در پاســخ به این پرســش که البته 
بانک مرکــزی اعتقاد دارد که روند رشــد 
نقدینگی کاهشــی شده اســت، می افزاید: 

اگر چنیــن اتفاق افتــاده، پس چــرا تورم 
کنترل نشده است.وی با اشاره به افت قدرت 
خرید مردم، عنوان می کند: قیمت کالاهای 
اساسی مثل برنج، روغن، شکر، گوشت و... را 
در دولت آقای روحانی ببینید چقدر بوده و 
الان چقدر شده است. برنج داخلی حداکثر 
۴۰ هزار تومانی به بــالای ۱۰۰ هزار تومان 
افزایش یافته اســت. روغــن ۵ کیلویی ۵۰ 
هزار تومانی، ۳۰۰ هزار تومان شــده است. 
فقط تنها کالایی که رشــد قیمت نداشته، 

نان است.
این کارشــناس اقتصادی با تاکید بر این که 
بســته بودن سیاســت خارجی، انتظارات 
تورمی را تشدید کرده، تصریح می کند: تورم 
به ســه عامل برمی گردد. یکی این که ریل 
سیاســت گذاری اقتصادی عوض شده و در 
جهت برخورد علمی و کارشناس با معضات 
اقتصادی نبوده اســت. دومیــن عامل این 
است که سیاســت خارجی بســته تر شده 
است. در دنیا سیاســت خارجی در خدمت 
اقتصاد اســت، اما در ایران اقتصاد در گروی 
سیاست خارجی است. ســومین عامل هم 
عدم حاکمیت نظام تدبیر امور است. یعنی 
افرادی کــه روی کار آمدند، بــه مراتب از 
قبلی ها ضعیف تر است. البته این به معنای 

این نیست که قبلی ها ایراد نداشتند.

افزایش قیمت ها هفتگی شده است
پازوکی دربــاره اظهــارات رییس جمهور 
در برنامه زنده تلویزیونــی اخیر درباره نرخ 
تورم، می گوید: رییس جمهور عنوان کرده 
که نــرخ تــورم از ۶۰ درصد بــه ۴۰ درصد 
کاهــش یافتــه، یعنی ۲۰ درصــد کاهش 
نرخ تورم داشــته ایم. اما نکته در مقابل این 
اظهارنظر این است که موادغذایی مردم به 

شدت افزایش یافته است.
وی با ذکر مثالی می افزاید: من یک ماه قبل 
حلیم را کیلویی ۸۰ هزار تومان خریدم، دو 
هفته قبل، ۱۰۰ هزار تومان خرید. اما امروز 
صبح جمعــه ۱۲۰ هزار تومان پــول دادم. 
یعنی قیمت ها دیگر هفتگــی افزایش پیدا 

می کند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
در این شــرایط، ما امور تعزیراتی را افزایش 
داده ایم. نکته این جاســت که با بگیر و ببند 
مشــکل را بدتر می کنیم، ما باید اقتصاد را 
درســت کنیم.پازوکی با تاکیــد بر این که 
با بگیر و ببند فســاد از بین نمی رود، عنوان 
می کند: مــا باید اقتصاد را درســت کنیم و 

به سالم ســازی اقتصاد بپردازیم و انضباط 
اقتصادی را در ابعاد مختلــف پولی، مالی و 

اداری حاکم کنیم.
وی با اشاره به این که سیاست گذاری کنونی 
اقتصادی اشــکال دارد، متذکر می شــود: 
بی انضباطی اقتصادی بســیار فراوان است 
و سیاســت گذاری داخلی به دنبال کارهای 
تعزیراتی اســت. با بگیر و ببند مشــکات 

اقتصادی بدتر می شود.

مردم فقط می خواهند دارایی خود را 
حفظ کنند

این کارشناس اقتصادی با اشاره به افزایش 
شدید قیمت خودرو در بازار، می گوید: برای 
این که مردم در مقابل تــورم بتوانند دارایی 
خود را حفظ  کننــد، تقاضا بــرای خودرو 
دارند. تقاضای مردم واقعی نیست؛ تقاضای 
ســفته بازی در بازار وجــود دارد. خودرو را 
می خرند، اما نیاز واقعی شان نیست؛ به این 

تقاضای سفته بازی می گویند.
پازوکی می افزاید: دولت با سیاست گذاری 
بخردانه اقتصــادی، جلوی رشــد تورم را 
بگیــرد و دلیل عمده رشــد تــورم، حجم 

فزاینده نقدینگی است.
وی عنوان می کند: دولت در ســال ۱۴۰۱ 
سعی کرد از طریق افزایش حقوق کارگران 
تامین اجتماعی مشکل را حل کند، در حالی 
که این کار مشــکل را بدتر کرد. یعنی الان 
قدرت خرید کارگران به شدت کاهش پیدا 

کرده است.
این کارشناس اقتصادی با ذکر مثالی عنوان 
می کند: ابتــدای فروردیــن ۱۴۰۱ قیمت 
دلار ۲۷ هزار تومان بوده اســت، اما الان به 
۴۴ هزار تومان افزایش یافته اســت. یعنی 
بیش از ۶۰ درصد ارزش پول ملی ســقوط 
کرده اســت؛ این که به دولت روحانی ربطی 

ندارد.
پازوکــی با بیــان این که سیاســت گذاری 
اقتصادی، علمی نیست و دنبال بگیر و ببند 
هستند و این روند جواب نمی دهد؛ اقتصاد 
دســتور و فرمان نمی پذیرد و نیز سیاست 
خارجی اشــکال دارد. ما تخم مرغ های خود 
را در گرو چین و روســیه گذاشتیم که این 
اشکال دارد. سومین موضوع، عدم حاکمیت 
نظام تدبیر امور است؛ یعنی نبود حکمرانی 

خوب.

تورم به چه سمتی می رود؟
این کارشــناس اقتصادی در پاســخ به این 
پرســش که تورم به چه مســیری می رود؟ 
می گوید: به طور قطع سال آینده اگر همین 

سیاست ها دنبال شود، تورم بالاتر می رود.
پازوکــی می افزاید: یکــی از ایرادات جدی 
این اســت که دولت لایحه بودجه ۱۴۰۲ را 
۴۰ درصد رشــد داده؛ در حالــی که حقوق 
کارکنــان دولت ۲۰ درصــد افزایش یافته 
است.وی عنوان می کند: سوال من این است 
که چــرا بودجه جاهایی مثل صداوســیما، 
دانشــگاه امام صادق، مجتمــع قم، بخش 
فرهنگی، دانشگاه پیام نور، مجمع تشخیص 
مصلحت، دبیرخانه ســتاد انقاب فرهنگی 
و... بیش از ۳۵ درصد افزایش یافته اســت. 
وقتی تعداد ورودی دانشــگاه ها کم شــده، 
چرا بودجه دانشــگاه پیام نور را گســترش 

می دهید!؟
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
وقتی دولت مخارج خود را افزایش می دهد 
و از آن طرف، درآمدها تحقق پیدا نمی کند، 

به معنای کسری بودجه است.
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وی کشور وشن صنعت خودر آینده ر
عبداله توکلی لاهیجانی صنعت خــودروی ایران مســیر پرفراز و 
نشیبی را در طول حیات خود طی کرده است و اگرچه مختصات کنونی 
این صنعــت از منظر کیفیت، قیمــت و مقیاس تولیــد رقابت پذیر در 
جایگاه مطلوبی قرار ندارد، اما با اتکاء به ظرفیت های ایجاد شده در این 
صنعت و بازار جذاب کشور و منطقه، یکی از صنایع مهم کشور محسوب 
می شود که دســت یافتن به جایگاه مطلوب بینالمللی برای آنان که با 
ظرفیت های این صنعت آشنا هســتند، دور از ذهن به نظر نمیآید.این 
صنعت دارای مزیت فراوان برای جهش در تولید بوده و بر اساس تحلیل 
بسیاری از موسســات بین المللی مشاوره کســب  و کار، ایران در بازده 
تولید خودرو به ســبب وجود نیروی کار ارزان، منابع انسانی متخصص 
)فنی و مهندســی( در دســترس و انرژی ارزان، حائز رتبه نخست در 
منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا در ســال ۲۰۲۱ بوده است. بازار ایران 
نیز از حیث سرانه مالکیت خودروی کشور و کشورهای منطقه می تواند 

محرک خوبی برای رشد و توسعه صنعت خودروسازی باشد.
هم اکنون امکان دستیابی به ظرفیت تولید سه میلیون دستگاه خودرو 
در ســال ۱۴۰۴ و قرار گرفتن در میان ۱۰ کشــور برتر از حیث تولید 
خودرو برای این صنعت متصور است؛ این درحالی است که در امکانات 
تولید کشور، توازن مناســب در زنجیره ارزش وجود ندارد و به ویژه در 
حوزه محصول و قوای محرکه به تمرکز بیشــتر برای بهــره برداری از 
ظرفیت ها نیاز اســت؛ نقصانی که در دهه ۹۰ با غفلت از سرمایه گذاری 

در این حوزهها در صنعت خودروی کشورمان تشدید شد.
اما با وجود ظرفیت بالقوه در صنعت خودروی کشــور، مهمترین عامل 
شکنندگی تولید و فراز و فرود آمارهای تولید در سال های اخیر، بی شک 
کم توجهی به حــوزه تحقیق و توســعه محصول با نشــان بومی و یا به 
عبارتی، عدم دانش بنیان شــدن صنعت خودرو بوده است. بر این اساس 
به منظور فائق آمدن بر این مانع، برنامه  چهار ساله ای در دولت سیزدهم 
تدوین شد که در سه گام اساســی به حل مسأله صنعت خودروی کشور 
می پردازد.گام نخســت، به تثبیت جریان تولیــد اختصاص یافت که از 
سال گذشته آغاز شد و دردهای مزمن صنعت خودرو که از سال ۱۳۹۷ 
تاکنون گریبان این صنعت را گرفته بود، برطرف شده است. از این سال 
با شروع تحریم های ناجوانمردانه علیه کشــورمان، تیراژ تولید کشور به 
یک باره به نصف رسید و بخشــی از آن میزان نیز به صورت ناقص تولید و 
در پارکینگ ها انبار می شــد. با تثبیت جریان تولید و حذف خودروهای 
ناقص در ۶ ماهه نخست ســال جاری، تک تک قسمت های خودرویی با 
افزایش چشمگیری مواجه بوده اســت، یعنی دو عارضه مزمن »تولید 
خودروی ناقص« و »انباشته شدن محصول در پارکینگ خودروسازان« 
در سال جاری پس از چهار سال متوالی از صنعت خودروی کشور رخت 
بربست؛ دســتاوردی که با همت همه ارکان زنجیره ارزش این صنعت 
رخ داد و رتبه ایران در تولید خودرو را به طرز معناداری ارتقاء بخشــید.
همچنین در گام دوم، ضروری است تا گفتمان غالب بر صنعت خودروی 
کشور از مونتاژکاری یا تبدیل صرف به پایگاه تولید محلی خودروسازان 
خارجی به سمت احیای ظرفیت های موجود در کشــور بر پایه توسعه 
محصولات بومی دانــش بنیان اصاح شــود؛ حرکتی کــه هم اکنون 
حتی در خودروســازان بخش خصوصی آغاز شده است و تجلی آن را در 
نمایشگاه تحول صنعت خودروی کشور شــاهد بودیم و در سال آینده با 

قدرت بیشتری دنبال خواهد شد.
بنابراین بخش حساس و دشــوار اجرای برنامه و به عبارتی نبض اصلی 
برنامه تحولی صنعت خودرو، تمرکز بر توســعه محصــولات بومی بر 
اساس اســتفاده از توان شــرکت های دانش بنیان می باشد که در این 
بین، تمرکز بر توسعه فناوری های جدید نظیر برقی سازی، خودروهای 
متصل، حمل و نقل اشــتراکی و خودروهای خــودران در اولویت قرار 
گرفته اســت. در گام ســوم نیز به توســعه بازارهای هدف بر اســاس 
توانمندی های خلق شده از منظر تولید و محصول پرداخته خواهد شد.

همچنین برنامه  ریزی  برای تولید و عرضه خودروی اقتصادی با ساختار 
به روز، حذف برخی از خودروهای قدیمــی و افزایش تولید محصولات 
بر روی بن  ســازه  )پلتفرم( های جدید، برنامه ریزی برای اســتفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانــش  بنیان به  منظــور رســوخ فعالیت های 
فناورانه، ایجاد جریان پایدار تأمین قطعات مورد نیاز در خطوط تولید، 
برنامه ریزی برای نوســازی ناوگان حمل  و نقل، افزایش دوره تضمین 
)گارانتی( محصولات داخلی، تقویت رویکرد عمق بخشــی به ساخت 
داخل، تمرکز بر مدیریت چرخه عمر محصــول از طریق بازیافت پس 
از اسقاط، گشودن گرههای نوســازی خودرو، برنامه ریزی برای ایجاد 
زیرســاخت های آزمون )تســت( تصادف و عابر و  تکمیل آزمون های 
جاده ای، تشــکیل کارگروه های تخصصی متعدد بــا حضور نخبگان 
صنعت و دانشــگاه، همکاری با دانشــگاه های رده یک کشور به منظور 
آسیب شناســی و حل مســائل این بخش و در یک کام، تغییر قواعد 
حاکم بر صنعت خودرو با اتکاء به ظرفیت های قانون ساماندهی صنعت 
خودرو به منظور دســتیابی به نتایجی ملمــوس و متفاوت در صنعت 
خودروی کشــور، از دیگر عناوین فعالیت های انجام شــده در وزارت 

صنعت، معدن و تجارت در طی دوره اخیر است.
از این رو با شــکل گیری روند تحول در این بخش بــر پایه تغییر بینش 
)پارادایم( صــورت گرفته، امید اســت با هم افزایی و مشــارکت همه 
ارکان مرتبط و سوق یافتن سرمایه گذاری های جدید به سمت توسعه 
حلقه های ناقص در صنعت خودرو، شاهد احیاء ظرفیت های موجود در 
کشور و دستیابی به آینده ای روشــن در صنعت خودرو با اتکاء به توان 

مهندسان خاق و شرکت های دانش بنیان کشور باشیم.

وز آغاز به کار مرکز مبادله ارز و طلا از  امر
براساس موافقت شــورای پول و اعتبار، از  امروز )یکشنبه ۱۶ بهمن ماه( 
مرکز مبادلــه ارز و طا به جای بازار متشــکل ارزی فعالیــت خود را به 
صورت رسمی از سر خواهد گرفت.همانطور که رئیس کل بانک مرکزی 
یکشــنبه دو هفته گذشــته، دوم بهمن ماه از راه اندازی بازار مبادله ارز 
و طا تا دو هفته دیگر خبر داده بود، مصوبه اخیر شــورای پول و اعتبار 
درباره موافقت با فعالیت مرکــز مبادله ارز و طای ایــران به جای بازار 
مشــتکل ارزی گواه از اجرایی شــدن همین وعده دارد. این بدان معنی 
است که از فردا یکشــنبه ۱۶ بهمن ماه مرکز مبادله ارز و طا به صورت 
رسمی فعالیت خود را در راستای ساماندهی و توسعه بازار در حوزه ارز و 
طا آغاز خواهد کرد که در زمینه ارز شامل اسکناس و حواله خواهد شد.

محمدرضا فرزین - رئیس کل بانک مرکزی - در گفت وگوی تلویزیونی 
اخیر خود در این زمینــه گفته بود که بازار مبادلــه ارز و طا تا دو هفته 
دیگر راه اندازی خواهد شــد و در ســامانه ای که تحت عنــوان ناخدا 
طراحی شــده، اگر کســی بیماری در خارج از کشــور دارد یا شرکت 
هواپیمایی و آژانس گردشگری به ارز نیاز دارد، در بازار مبادله ارز و طا 

و البته تحت نظارت در قالب سامانه ناخدا نیازش تامین خواهد شد.
وی البته در ایــن گفت وگو اطمینان داد که هیچ مشــکلی برای تامین 
نیاز ارزی کشور در حوزه تجاری و غیرتجاری وجود ندارد چرا که بخش 
زیادی از منابع ارزی بلوکه شــده ایران به گفته فرزین آزاد شــده و در 

اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است.
البته ســامانه ناخدا در کنار مرکز مبادله ارز و طا با عنوان سامانه نظام 
مدیریت خدمات ارز به ایران از فردا راه اندازی می شــود و قرار است ارز 
خدماتی و غیربازرگانی را که مصارف ۳۸ گانــه از جمله ارز درمانی، ارز 
ماموریت، امور دانشجویی، اعزام برای شــرکت در مسابقات، زیارتی و 
سیاحتی و غیره دارد، تامین کند که البته هر یک از این مصارف نیازمند 
شرایط و ضوابطی است که متقاضیان آن باید داشته باشند که مشمول 

این نوع از ارز خدماتی شوند.

دیدگاه

بازار

وزیر اقتصاد گفت: یک بازه زمانــی ۳۵ روزه از ۱۵ بهمن 
تا ۱۹ اسفند ماه برای بخشــودگی ۱۰۰ درصدی جرایم 
بیمه شــخص ثالث برای صاحبان تمام وسایل نقلیه در 
نظر گرفته شده است. سید احسان خاندوزی اظهار کرد: 
صاحبان وسیله نقلیه که نتوانسته اند بیمه شخص ثالث 

خودرو خود را تمدید کنند، طبق مــاده ۲۴ قانون بیمه 
شــخص ثالث باید برای تمام طول دوره ای که خودروی 
آنها فاقد بیمه نامه بوده جریمــه پردازند؛ برای کمک به 
حال مردم در شــرایط اقتصادی که قــرار داریم و ترویج 
فرهنگ در حــوزه بیمه گری، با معافیت و بخشــودگی 

جرایم بر اساس پیشــنهاد بیمه مرکزی موافقت کردیم 
که از ۱۵ بهمن ماه تا ۱۹ اسفندماه به مدت حدود ۳۵ روز 
تمام مالکان وسایل نقلیه ای که در طول ماه های گذشته 
فاقد بیمه نامه بودنــد، بدون اینکه نیــازی به پرداخت 
جریمه باشد بتوانند از تمام امکانات شبکه بیمه استفاده 

کنند. بخشــودگی ۱۰۰ درصد جرایم وســایل نقلیه در 
آبان سال جاری به مناسبت روز بیمه یک بار دیگر اعمال 
شــده بود و در نوبت قبل بیش از یــک میلیون صاحب 
وســیله نقلیه از آن بخشودگی اســتفاده کردند و کمک 

خوبی به صاحبان وسایل نقلیه شد.

وزیر

سمیه رسولی  معــاون وزیر اقتصاد گفت: 
موتورهای تولیدکننده نقدینگی و تورم در 
کشور ما از دهه های گذشته فعال نگه داشته 
شده و متأسفانه دور موتور نیز تشدید شده 

است.
ســید هادی ســبحانیان در یــک برنامه 
تلویزیونی با تشریح برنامه ها و اقدامات این 
وزارتخانه در حوزه سیاستگذاری اقتصادی 
گفت: همچنان که رهبری در دیدار اخیری 
که کارآفرینان و فعالان اقتصادی با ایشــان 
داشــتند حال مشــکات اقتصاد ایران را 
مجدداً موضــوع تولید و ســرمایه گذاری 
دانســتند و ایــن اولویــت به درســتی در 
نامگذاری سال های گذشــته خود را نشان 
می داد اما متأســفانه طی دهه گذشــته در 
یک تله رشــد نقدینگی و تورم بالا و رشــد 

پایین اقتصادی گرفتار شدیم.
معاون امور اقتصادی وزیــر امور اقتصادی 
و دارایی اضافه کــرد: برای بیــرون آمدن 
از این تلــه گریــزی نداریم به جــز رونق 
ســرمایه گذاری در کشــور و ایــن محقق 
نمی شــود مگر اینکه اقتصاد کشور را برای 
فعــالان اقتصادی پیش بینــی پذیر کنیم؛ 
پیش بینی پذیر کردن اقتصاد هم مستلزم 
این است که ثبات نسبی کشورمان در سال 

فراهم شود.
سبحانیان تأکید کرد: برای ایجاد این ثبات 
نسبی، تورم بالا و نوسانات شــدید نرخ ارز 
باید با مداخات لحظه ای دولت مهار شود. 
اما چرا این شرایط رخ داده، چون موتورهای 
تولیدکننده نقدینگی و تورم در کشور ما از 
دهه های گذشــته فعال نگه داشته شده و 

متأسفانه دور موتور نیز تشدید شده است.

مجموعه حاکمیت باید به رفع 
ناترازی های اقتصادی کمک کند

وی در تشریح موتورهای تولید نقدینگی و 
تورم یادآور شود: ناترازی در بودجه کشور، 
ناترازی صنــدوق بازنشســتگی، بانک ها و 
حوزه انرژی از مواردی اســت که مجموعه 
حاکمیت و نه فقــط دولت باید بــرای آنها 
فکری کنــد؛ با وجــود ایــن ناترازی ها در 
اقتصاد کشــور نمی توانیم بــه ایجاد ثبات 
در اقتصاد امیدوار باشیم.سبحانیان با بیان 
اینکــه در دولت ســیزدهم گام های خوبی 
برای رفع این ناترازی ها برداشته شد، افزود: 
اما چون این وضعیت حاصــل مجموعه ای 
انباشــته از ناکارآمدی دهه های گذشــته 
است، مجموعه حاکمیت برای رفع آن باید 
کمک کند و البته مقداری زمان لازم اســت 

تا این ناترازی ها برطرف شود.

پرداخت 46 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات تبصره 18 تولید

معــاون وزیــر اقتصاد بــه اقدامــات این 
وزارتخانــه بــرای کمــک به رشــد تولید 
و ســرمایه گذاری یــادآور شــد: یکــی از 

ظرفیت های خوبــی که در قانــون بودجه 
کشــور طی ۴ سال گذشــته وجود داشته، 
تبصــره ۱۸ قانــون بودجه ســنواتی و بند 
الف این ماده اســت که در سال ۱۳۹۹ بالغ 
بر یک هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومــان از این 
محل تسهیات اشــتغال و سرمایه گذاری 
پرداخت شــد امــا در ۶ ماه هــای ابتدایی 
ســال ۱۴۰۰ که ۶ ماه پایانی دولت گذشته 
بود حتی یــک ریال هم بابــت این موضوع 
تسهیات پرداخت نشــد، اما در ۶ ماه دوم 
سال گذشته و ۶ ماه ابتدایی سال جاری بالغ 
بر ۴۶ هزار میلیارد تومان تســهیات با نرخ 
ترجیحی به ۶۵ هزار طرح سرمایه گذاری و 

تولید در سراسر کشور پرداخت شد.
ســبحانیان ادامه داد: باید ســاز و کاری در 
نظر گرفته می شــد که با احتمــال بالایی 
مطمئن شــویم ایــن تســهیات به هدف 
اصابت می کند. به این منظــور برنامه های 
اولویت دار همه دســتگاه ذیل شورای ملی 
به ریاســت وزارت اقتصاد و حضور ســایر 

دستگاه اجرایی تصویب می شود.
وی همچنین با اشــاره به اقداماتی که برای 
جلوگیری از انحراف منابــع و اصابت آنها به 
هدف انجام شــد، هم گفت: این تسهیات 
پرداخت شــده در بســیاری از مــوارد به 
خود فــرد پرداخت نمی شــود بلکــه برای 
نمونــه تولیدکننده بــرای تجهیزات خود، 
ماشــین آلاتی خریداری کرده و مبلغ آن از 
سوی بانک به حســاب فروشنده تجهیزات 
واریز می شود.معاون وزیر اقتصاد با اشاره به 
اینکه برای تســهیات پرداخت شده بالغ بر 
۱۲۰ هزار شغل تعهد شد، اظهار امیدواری 
کرد که در قانون بودجه ۱۴۰۲ نیز همچنان 
که دولت در لایحه پیش بینــی کرده، این 

تسهیات تداوم یابد.
وی با یادآوری نرخ ســود ترجیحی بین ۹ تا 
۱۲ درصد تســهیات تبصره ۱۸ و جذابیت 

آن برای تولید و ســرمایه گــذاران گفت: 
امیدواریم این تســهیات به رشــد تولید و 
سرمایه گذاری در کشور کمک کند و حتی 
تاش کردیــم این نرخ بــرای فعالیت های 

دانش بنیان تا حدودی پایین تر بیاید.

صدور کاملًا الکترونیکی 224 هزار 
مجوز کسب و کار

معاون سیاستگذاری اقتصادی وزیر اقتصاد 
با اشــاره به تکلیف بر زمین مانده تســهیل 
صــدور مجوزها در ســال های گذشــته و 
ورود و اقــدام دولت ســیزدهم بــه اجرای 
آن، تأکید کرد: فعــالان اقتصادی ما وقتی 
می خواستند وارد فضای کسب و کار شوند 
با انواع امضاهای طایی و شــرایط و مدارک 
مبهم و سلیقه ای مواجه می شدند که آنها را 
از ورود به بازار کار باز می داشت؛ حذف این 
موارد با اقدام جهادی در این دولت آغاز شد و 
همه اعضای دولت و شخص رئیس جمهور، 
معــاون اول و وزیر اقتصاد پــای کار آمدند 
و امروز برای حدود ۴۴ هــزار و ۷۵۰ مجوز 
که مشــتمل بر مجوزهای صنفی و کسب و 
کارهای خانگی است، شرایط لازم برای اخذ 
مجوزها را شفاف کردیم، به تصویب هیئت 
مقررات زدایی رسید و در معرض دید مردم 

در درگاه ملی مجوزها قرار گرفت.
معاون وزیر اقتصاد گفت: از ابتدای ســال تا 
به امــروز نزدیک به ۶۵۰ هزار درخواســت 
مجــوز در درگاه ملی مجوزها ثبت شــده 
و بیــش از ۲۲۴ هزار مجوز بــدون مراجعه 
حضوری و بــدون اینکه کاغــذی رد و بدل 
شود، صادر شده اســت. حدود ۸ هزار مجوز 
در صف صدور و ۱۳۸ هزار مجوز در دســت 

بررسی قرار دارد.
سبحانیان ادامه داد: ۱۵ درصد از درخواست 
مجوزها با تأخیر در بررسی از سوی دستگاه 
صادرکننــده مجوز مواجه شــده اند.وی در 

عین حال گفــت: هرچنــد گام های مهمی 
برداشته شده اما نتایج هنوز برای ما رضایت 
بخش نیســت و هنوز اینکه مأمــور دولتی، 
فعال اقتصادی را فرا نخوانــد و از او مدارک 
کاغذی طلب نکند، فرهنگ عمومی نشــده 
اســت و نیازمند کار بیشــتر در این زمینه 
هســتیم.معاون وزیر اقتصاد گفــت: تقریباً 
۸۰ درصد مجوزها بــدون حضور، بدون رد و 
بدل شدن یک برگ کاغذ و به صورت کاماً 
الکترونیک امکان صــدور دارد اما برخی از 
دستگاه ها هنوز علیرغم اینکه مجوزهایشان 
در هیأت تصویب شــده اما به درگاه متصل 
نشده اند؛ قوه قضائیه، وزارت کشور، سازمان 
اداری اســتخدامی و جامعه حســابداران 
رسمی چهار دستگاهی هستند که هنوز به 

درگاه ملی مجوزها متصل نشده اند.

4 دستگاهی که به درگاه ملی
 مجوزها متصل نشدند و 4 دستگاهی 

که اصلًا نیامدند
وی اضافه کرد: چهار دستگاه دیگر هم هنوز 
حتی شــرایط مجوزهای خــود را تحویل 
نداده و هیچ گامی برای اجــرای این قانون 
برنداشتند؛ سازمان برنامه و بودجه، سازمان 
نظام مهندســی، کانون وکای دادگستری 
و فدراســیون های ورزشــی هنوز علیرغم 
پیگیری های متعدد مــا در وزارت اقتصاد و 
همچنین مجلس شــرایط لازم برای صدور 
مجوزهایــی که اعطــا می کنــد را تحویل 

نداده اند.
وی در ادامه طرح هوشمندسازی یارانه آرد 
و نان را اقدامی مهــم و الگویی موفق و قابل 
ارائه حتی به سایر کشورها برشمرد و اضافه 
کرد: توانســتیم با یک مکانیسم غیرقیمتی 
این هدایت یارانه نان را مستقیم بر سر سفره 
مردم انجــام دهیم، البتــه در نیمه های راه 
هستیم و امیدواریم با یاری خدا و همراهی 

همه مــردم، گام باقی مانده را هــم در این 
زمینه بــا موفقیت برداریــم و از این الگوی 
الگویی موفق برای صرفه جویی و جلوگیری 
از هدر رفت منابع و سایر اصاحات در حوزه 

یارانه ها بهره ببریم.
معــاون وزیر اقتصــاد بــه برنامه ریزی ها و 
اقدامــات این وزارتخانــه در حوزه حمایت 
از دانش بنیان ها اشــاره کرد و گفت: از آنجا 
که فعالیت های دانش بنیان می تواند موتور 
محرکــی برای کل اقتصاد کشــور باشــد، 
برنامه ای تدوین شــد تا هم خود وزارتخانه 
بــه وزارتخانه فنــاور و نوآور با اســتفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیــان تبدیل 
شود و هم بتوانیم بسته هایی را برای حمایت 
و اســتفاده از ظرفیت های وزارت اقتصاد در 
حمایت و کمک به فعالیت های دانش بنیان 
در نظر بگیریم؛ در این راســتا آئین نامه ای 
را در حمایت از این سیاســت و تولید دانش 
بنیان به تصویب دولت رساندیم و خودمان 
را مکلف کرده ایم کــه زیرمجموعه وزارت 

اقتصاد هم از این فعالیت ها استفاده کنیم.
وی افزود: اســتفاده از ظرفیت شرکت های 
فین تک در حوزه رصد و پایش تســهیات، 
اســتقرار نظام اعتبارســنجی و گسترش 
دامنه شــمول وثایق، پذیرش شرکت های 
دانش بنیان در بورس یکــی از تقاضاهایی 
اســت که آنها دارند و ما را دنبال می کنیم، 
حمایت مالیاتی از شرکت های دانش بنیان 
چه در قالــب اعطای اعتبــار مالیاتی و چه 
در قالــب تقســیط بلندمــدت مالیاتــی، 
اســتفاده از فناوری هــای نویــن در حوزه 
بیمه برای تشــخیص خســارات، استقرار 
گمرکات هوشــمند با اســتفاده از دانش و 
بهره مندی از این شــرکت ها، فراهم کردن 
مســیر ســبز گمرکی برای این شرکت ها 
و ثبــت دارایی هــای نامشــهود شــرکت 
دانش بنیان برای دسترسی به منابع بانکی 
از جمله برنامه ها و اقدامات برای حمایت از 

دانش بنیان ها است.
معاون وزیــر اقتصــاد در ادامــه حمایت 
مالیاتــی از تولید با کاهــش ۵ درصدی در 
سال جاری و پیشــنهاد کاهش ۷ درصدی 
در سال آینده، کنار گذاشتن مالیات ستانی 
غیرهوشمند با توسعه سامانه های مالیاتی 
و شناســایی بیش از ۲ میلیون مودی جدید 
را اقداماتــی در جهت تولیــد و اصاح نظام 
مالیاتی برشمرد و ادامه داد: افزایش حدود 
۶۰ درصــد درآمدهای مالیاتی نســبت به 
بودجه ۱۴۰۰ و تحقــق بیش از ۱۰۰ درصد 
درآمدهــای مالیاتــی از کانال شناســایی 
فراریان مالیاتی محقق شد و نشان می دهد 
ما در کشــورمان این ظرفیــت را داریم که 
فشــار بر تولید را کاهش دهیم و به ســمت 
شناســایی مودیان جدید و فراریان مالیاتی 
حرکــت کنیم تا هــم عدالــت مالیاتی در 
جامعه گسترش یابد و هم فشــار بر تولید و 

فعالیت اقتصادی کم شود.

وها تا ۱۹ اسفند بخشودگی جرایم بیمه خودر

حقیقی ها با بورس قهر کردند؟

خ سود بانکی سرنوشت بورس پس از افزایش نر
مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
می گویــد: افزایش نــرخ بهره بــرای بازار 
سرمایه در این شرایط زیاد تاثیری نخواهد 
گذاشــت، چون افزایش به مراتب پایین از 
انتظارات فعالان بازار ســرمایه بوده و اتفاقا 
می تواند خیال بــازار رو برای رقم های بالاتر 
راحت کند و به زودی این افزایش فراموش 
شــود. این روزها حال بازار سرمایه ناخوش 
اســت، به خصوص پس از ســنگین ترین 
ریزشــی که در روز یک شــنبه گذشته در 
بورس رقم خــورد و حالا به نوعــی، از قهر 

حقیقی ها با بازار سخن به میان می آید.
در این فضــا، حالا خبــر آمده کــه دولت 
تصمیم به افزایش نرخ ســود بانکی گرفته 
و احتمالا این تصمیــم، تاثیراتی روی بازار 
خواهد داشــت. براســاس تصمیم جدید 
بانک مرکزی، نرخ سود تســهیات بانکی 
۲۳ درصد و نرخ سود سپرده های بانکی سه 
ساله ۲۲.۵ درصد شــد.آخرین اصاحات 
ســود بانکی به ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۹ 
برمی گــردد و بــا اینکه تاکنــون تغییری 
نکرده، اما برخی از بانک ها بدون مجوز بانک 
مرکزی نســبت به افزایش سود بانکی اقدام 
کردند که با واکنش بانــک مرکزی مواجه 
شد و با اباغ بخشنامه ای به شبکه بانکی در 
شهریورماه، عاوه بر تاکید بر لزوم پایبندی 

بانک ها به نرخ سود مصوب ۱۸ درصدی، به 
مدیران بانک های متخلف هشدار داد که در 
صورت ادامه پرداخت سودهای بیشتر، آنها 

را به هیات انتظامی بانک ها معرفی می کند.
کارشناســان و تحلیلگــران بازار ســرمایه 
معتقدند که نرخ سود بانکی یکی از مهم ترین 
موارد تاثیرگذار روی بورس اســت؛ چراکه 
بانک ها یک بازار بدون ریســک برای کسب 
سود هستند و افزایش ســود باعث می شود 
که ســرمایه گذاران دیگر ســرمایه خود به 
بورس نیاورند و ســرمایه خــود در بانک و با 
سود بیشتری ســرمایه گذاری کنند.در این 
شــرایط و با توجه به تصمیمات جدید بانک 
مرکزی در رابطه با نرخ سود بانکی، این سوال 
مطرح است که  بازار ســرمایه به چه سمتی 
خواهد رفــت؟در همین خصــوص، مجید 
عبدالحمیدی، کارشــناس بازار سرمایه در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآناین در پاسخ 
به این پرسش گه وضعیت بورس را با توجه به 
سیاسیت های جدید بانک مرکزی و افزایش 
نرخ سود چطور ارزیابی می کنید؟ می گوید: 
نرخ ســود بین بانکی یک ابزار مهم اقتصادی 
محســوب می شــود که بانک مرکزی برای 
سیاســت. گذاری های پولی خود از این ابزار 
برای کنترل و کاهش ســرعت رشد تورم در 
میان مدت اســتفاده می کند.وی می افزاید: 

افزایش و یا کاهش نرخ سود بانکی می تواند 
اثرات عدیده ای بر جریان اقتصادی کشــور 
داشته باشــد. بازار بورس و اوراق بهادار نیز از 

تاثیرات این ابزار پولی بی بهره نیست.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
در شــرایط عادی که بازار بورس نسبت به 
تورم فاصله زیادی نداشــت، می توان گفت 
که این کار باعث تاثیر شدیدی بر بازار بورس 
و سهام دارد، چراکه کاهش رشد اقتصادی 
منجر بــه کاهش رشــد ســودآوری و در 
نتیجه قیمت های پایین تر ســهام می شود. 
از طرفی افزایش نرخ بهره باعث می شــود 
ســرمایه داران، دارایی های خود را به بانک 
منتقل کنند تا از این طریق ســود بیشتری 
دریافت کنند و این باعث کاهش نقدینگی 

در بورس و رکود بازار سهام می شود.
عبدالحمیدی ادامه می دهد: اما افزایش نرخ 
بهره برای بازار ما در این شرایط زیاد تاثیری 
نخواهد گذاشــت، چون افزایش به مراتب 
پایین از انتظارات فعالان بازار سرمایه بوده 
و اتفاقا می تواند خیال بازار رو برای رقم های 
بالاتر راحــت کند و بــه زودی این افزایش 
فراموش شــود.وی متذکر می شود: در هر 
صورت به عقیده من افزایش نرخ سود هنوز 
هم به اندازه ســودهای جذاب بدون ریسک 
بعضی از صندوق های درآمد ثابت موجود در 
بازار نیست.این کارشــناس بازار سرمایه در 
ادامه در پاسخ به این پرسش که اصاح بازار 
تا چه زمانی ادامه خواهد داشت؟ می گوید: 
بازار سهام به سبب نامعلوم بودن افق پیش 
روی سیاســی خــود و از طرفی مشــخص 
نشــدن بودجه جدید در این روزها بســیار 

باتکلیف عمل کرده است.
وی می افزایــد: ایــن رویکرد بــازار به آن 
معناست که در شرایط کنونی به سبب ابهام 
فعالان اقتصادی نســبت بــه آینده، بورس 
نیز رویکرد معینی درباره ســرمایه گذاری 
حتی در کوتاه مدت ندارد.این کارشــناس 
بازار ســرمایه عنــوان می کند: بــه نظر با 
تعیین و تکلیف این موضوع و ثابت شــدن 
سیاســت های بانک مرکزی برای نرخ سود 

بین بانکــی، می توان به پایــان این روند در 
بورس خوشبین بود.عبدالحمیدی متذکر 
می شود: ســهامدارات نباید با دارایی های 
خود احساســی و هیجانی رفتار کنند. آن 
دسته از ســهامدارانی که تمایل به ورود در 
بازار دارند، باید همــه جوانب را قبل از ورود 
بررسی کنند و ســپس در زمان و موقعیت 
مناســب وارد شــوند و اگر دانش این کار را 
ندارند از افراد و شــرکت هــای متخصص 
کمک بگیرند و خودشــان به طور مستقیم 
وارد بازار سرمایه نشوند.وی تصریح می کند: 
بهترین گزینه برای این افراد شــرکت های 
سبدگردانی و صندوق های سرمایه گذاری 
است اما در مورد افرادی که در بازار هستند، 
این موضوع به شدت بســتگی دارد به اینکه 
آیا این ســهامداران به منابع مالی خود در 
کوتاه مدت نیاز دارند یا خیر؟این کارشناس 
بــازار ســرمایه خاطرنشــان می کنــد: 
ســهامداران در صورتی که دید کوتاه مدتی 
دارند، بــرای فروش نباید بســیار هیجانی 
رفتار کنند و در صورتــی که دید بلندمدتی 
دارند، باید کمــی صبر کنند تــا روند بازار 
مشخص شود.وی تاکید می کند: مهمترین 
مشکل ســرمایه گذاری در بازارهای مالی 
نبود دانش مدیریت ســرمایه بــرای اکثر 

سهامدارها است.
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اورژانس هوایی تقویت می شود
رئیس هیات امنــای صرفه جویــی ارزی در معالجه بیمــاران گفت: 
بالگردهای اورژانس هوایی از جمله تهران بــا همت این هیات با وجود 

مشکات ناشی از تحریم های دشمنان تقویت می شود.
به گزارش روابــط عمومی هیات امنای صرفه جویــی ارزی در معالجه 
بیماران، ســید حســین صفــوی در حاشــیه بازدید از یک شــرکت 
هلیکوپتری افزود: برنامه ریزی های مدونی صــورت گرفته تا در مدت 
زمان کوتاهی شاهد پیشرفت شرکت هلیکوپتری باشیم، تمام اقدامات 
و برنامه های اجرایی که در این راستا اجرا شــده مستند خواهند شد تا 
روش ها و برنامه ها برای سایرین نیز مورد اســتفاده و بهره برداری قرار 

گیرد.
وی اظهار داشت: به جزء فعالیت هایی که امروز توسط مهندسان ایرانی 
در زمینه تعمیر و ساخت قطعات مورد نیاز هلیکوپترها شده در راستای 
خدمت رســانی به مصدومین و آســیب دیدگان اقدامات بسیار مهم و 
بزرگی که اثر بخش بوده اند نیز صورت گرفته اســت و سازمان اورژانس 

کشور هم تاکید به ادامه این فعالیت ها دارد.
همچنین کاپیتــان کیومرث احدی، مدیرعامل شــرکت هلیکوپتری 
آوا ســامت درباره جزئیات این برنامه ها گفت: این شرکت، ۵ ایستگاه  
عملیاتی ویــژه اورژانس هوایــی در البرز، ســمنان، گــرگان، یزد و 
گناباد)خراســان رضوی( دارد و هر کدام از این ایســتگاه ها دارای یک 

بالگرد ویژه اورژانس هوایی است.
وی با اشــاره به اینکه یکی از هلیکوپترهای این شرکت حدود پنج سال 
پیش زمین گیر شده بود، افزود: به همت مهندســان ایرانی مشکات 
فنی این هلیکوپتر برطرف شده و قطعات مورد نیاز آن هم در حال حاضر 
تامین و به زودی و طی ایــام دهه فجر به چرخه فعالیــت باز می گردد.

کاپیتان احدی با بیان اینکه این بالگرد اروپایی و از نوع BK۱۱۷ است، 
گفت: تســت کامل این هلیکوپتر انجام گرفته و هیچ مشکلی ندارد و به 
زودی جهت حمل بیمار تحت عنوان اورژانس هوایی مورد استفاده قرار 

خواهد گرفت.
مدیرعامل شرکت هلیکوپتری آواسامت با بیان اینکه این شرکت تنها 
شرکتی است که از سازمان هواپیمایی کشــوری جهت انجام اورژانس 
هوایی دارای مجوز رسمی است، خاطرنشــان کرد: به زودی قرار است 
در بوستان ولایت ایســتگاه اورژانس هوایی راه اندازی شود همچنین 
هلیکوپتر دیگری از همین نوع در دســت تعمیر است و آن هم به زودی 
به چرخه فعالیت باز خواهد گشــت لذا ۲ مورد به تعداد هلیکوپترهای 

فعال افزوده می شود.

وی در مورد ویژگی های ایــن هلیکوپترها گفت: ایــن هلیکوپترها به 
صورتی طراحی شده که درب آن از عقب باز می شود تا برانکار راحت از 
هلیکوپتر وارد و خارج شده و جابجایی بیمار یا مصدوم با سهولت انجام 
گیرد همچنین کاماً این بالگردها مجهز به تجهیزات پزشــکی اســت 
و جثه ســبک دارند. از طرفی این هلیکوپترها دو موتوره است و قدرت 
موتور ها بســیار خوب بوده و در صورت خرابی یا خاموش شدن یکی از 
موتورها قابلیت حرکت بالگرد و فعالیت آن با یک موتور هم امکان پذیر 

است.

رئیس سازمان غذا و دارو:
و به حداقل  مشکل فساد و رانت در حوزه دار

رسیده است
رئیس ســازمان غذا و داروی کشــور گفت: با اجرای طرح دارویار می 
توانیم بگوییم امروز در حوزه دارو چیزی به اســم ارز ترجیحی و یا رانت 

و فساد وجود ندارد.
به گزارش سازمان غذا و دارو، ســید حیدر محمدی افزود: طرح اصاح 
سیاســت های ارزی در ســازمان غذا و دارو در راســتای اهداف کان 
جمهوری اسامی و در زمینه ارتقا ســامت در جامعه است و در طرح 
»دارویار« تاش شد تا مسایل موجود در حوزه تخصیص ارز ترجیحی 
به دارو حل شــود و با اقداماتی که انجام شد، می توانیم بگوییم امروز در 

حوزه دارو چیزی به اسم ارز ترجیحی و یا رانت و فساد وجود ندارد.
وی اظهار داشــت: باید در حــوزه وظایف خود به ســمتی پیش رویم 
که تمام فرآیندها به صــورت فناورمحور انجام شــود. در حوزه دارو و 

تجهیزات سربلند هستیم و از تنگناهای موجود عبور کرده ایم.
معاون وزیر بهداشــت خاطرنشــان کرد: از حدود تیرمــاه که اصاح 
سیاســت های ارزی آغاز شــد، مشــکاتی مانند احتکار نیز تا حدود 
زیادی برطرف شده اســت؛ در حال حاضر مهمترین مشکل ما در حوزه 
تجهیزات مصرفی و شیرخشــک؛ ارز ترجیحی است که امیدواریم این 

مورد نیز با تضمین تامین اعتبار مرتفع شود.
رئیس ســازمان غذا و دارو با اشــاره به اجرای موفق طرح دارویار تاکید 
کرد: طرح دارویار با موفقیت در کشور انجام شد و برگشت ناپذیر است، 
باید با برنامه ریزی؛ زیرســاخت های لازم را تقویت کنیم تا با مشکات 

مواجه نشویم.
به گفته وی اگر الگوی مصرف داروها اصاح نشــود، با هر میزان تولید 
دارو، باز هم با کمبود مواجه می شــویم؛ در بحث ســرم نیز لازم است 
مصرف بیش از حد سرم کنترل شــود، انتظار ما این است که کنترل در 
همه حوزه ها با جدیت انجام شود و دانشگاه ها در بحث نظارت ها با دقت 
بیشــتری عمل کنند؛ باید از مصرف کنندگی فاصله بگیریم و این کار با 

کنترل درست، قابل انجام است.

وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد
اعمال رتبه بندی معلمان مهرآفرین از ۳۱ 

شهریورماه ۱۴۰۰
وزیر آموزش و پرورش از رفع ابهــام رتبه بندی معلمان طرح مهرآفرین 
خبر داد و گفت: احــکام رتبه بنــدی معلمان مهرآفرین مانند ســایر 

معلمان از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ اعمال می شود.
 یوسف نوری اظهار کرد: با رییس دیوان محاسبات مذاکرات انجام شده 
و مکاتبات و برگزاری جلســات کارشناســی و مدیریتی صورت گرفته 
اســت، لذا تاریخ اعمال رتبه بندی معلمان مهرآفرین از ۳۱ شهریورماه 

۱۴۰۰ است.
وی تصریح کرد: تاکنون برای این معلمان مانند ســایر مشمولان، ۱۰ 

ماه فوق العاده رتبه بندی پرداخت شده است.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه احکام معلمان طرح مهرآفرین طی 
چند روز آینده صادر می شــود، تصریح کرد: بر این اساس تاریخ اعمال 

رتبه بندی معلمان طرح مهرآفرین از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ خواهد بود.
به گزارش مرکز اطاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
عضو کابینه دولت ســیزدهم گفت: نومعلمان )استخدامی های پس از 
۳۱ شــهریورماه ۱۴۰۰( نیز مشــمول نظام رتبه بندی می شوند و این 
معلمان باید نســبت به بارگذاری مدارک و مســتندات خود در سامانه 

رتبه بندی به آدرس RTB.MEDU.IR اقدام کنند.

دیوار

ســخنگوی وزارت علــوم از تغییر ســرفصل دروس 
دانشــگاهی خبرداد و گفت: تعــداد واحدهای دروس 
عملی ناظر به کســب مهــارت در تمام رشــته های 

دانشگاهی توسعه و افزایش می یابد.
علی شمسی پور درباره اقدامات وزارت علوم در راستای 
دســتور رئیس جمهور مبنی بر افزایش میزان اشتغال 
دانش آموختــگان و افزایش واحدهای درســی قابل 
ارائه در صنعت از قبیل کارورزی ها و کار آموزی گفت: 
افزایش واحدهای درســی کار آموزی جزء برنامه های 
مهم وزارت علوم است و دستور رئیس جمهور نیز به آن 
اضافه شــده و وزارت علوم به جد پیگیر تغییر سرفصل 

دوروس است.
وی ادامه داد: درســت اســت که حوزه آموزش عالی 

فقط به تربیت دانشــجو و آمــوزش آن می 
پردازد و مسئولیت رســمی در قبال اشتغال 
فارغ التحصیان ندارد، امــا ما وظیفه داریم 
دانشجویان را به نحوی آموزش دهیم که این 
مهارت را داشته باشند یا شــغلی برای خود 
ایجاد کنند، یا صنعــت و جامعه به وجود آنها 
احتیاج داشته باشد و به سرعت جذب صنعت 

و بازار کار شوند.سخنگوی وزارت علوم افزود: بنابراین 
حتماً تغییراتی در تغییر سرفصل های دروس خواهیم 
داشــت، به عنوان مثال واحد های ارتبــاط با صنعت و 
واحدهای درسی کار آموزی را می توانیم توسعه دهیم، 
اکنون در رشــته های فنی و مهندسی سه واحد بیشتر 
کارآموزی نداریم، بنابراین باید واحدهای کارآموزی را 

هم برای فنی و مهندسی ها و تمام رشته ها از 
جمله رشته های علوم سیاسی، علوم تربیتی، 
علوم انســانی و علوم اجتماعی توسعه دهیم 
تا دانشــجویان بعد از فارغ التحصیلی زمینه 

های کاری داشته و مهارت کسب کنند.
وی ادامه داد: یک دانشــجوی علوم سیاسی 
زمینه زیــادی بــرای کار در خبرگزاری ها و 
جاهای مختلف دارد بنابراین باید زمینه مسائل کاری 
مربوط به رشــته تحصیلی خود را فراگیــرد، و فقط به 

یادگیری تئوریک اکتفا نکنند.
شمســی پور افزود: بنابراین تعــداد واحدهای دروس 
عملی ناظر به کســب مهارت باید افزایش یابد در حال 
حاضر ما دانشگاه هایی مانند دانشگاه فنی و حرفه ای را 

داریم که کاماً ناظر به کسب مهارت هستند.
وی ادامه داد: بیشــترین آمار اشــتغال با فاصله بسیار 
زیاد مربوط به فارغ التحصیان دانشــگاه فنی و حرفه 
ای است. این دانشــجویان دســت به آچار از دانشگاه 
خارج می شوند و دلیل آن نیز این است که این دانشگاه 
متمرکز بر مهارت آموزی است این باعث می شود این 
دانشجو بعد از فارغ التحصیلی برای خود حتی اشتغال 
شخصی ایجاد کند.براساس اباغیه ریاست جمهوری 
به وزارت علوم به منظور افزایش میزان اشــتغال دانش 
آموختگان وزارت علوم تحقیقــات و فناوری اقدامات 
لازم جهت افزایــش کمی و کیفی واحدهای درســی 
قابل ارائه در صنعت و میدان عمل از قبیل کارورزی ها 

و کار آموزی ها باید انجام گیرد.

آموزش

خریدار  رئیس قوه قضائیــه گفت: یکی 
از اهداف اساســی ما در قوه قضائیه کاهش 
هزینه های دادرسی است؛ بر همین اساس 
من تاکنون با کاهــش برگزاری آزمون های 
وکالــت و تقلیــل پذیرفته شــدگان این 

آزمون ها مخالفت کرده ام.
 بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاسام محسنی اژه ای در دومین روز 
سفر به مشهد مقدس، در نخستین همایش 
سراســری هیأت مدیره های استانی مرکز 
وکا، کارشناسان و مشــاوران قوه قضائیه 

حضور یافت .
رئیس قــوه قضائیه طی ســخنانی ضمن 
تبریک ولادت با ســعادت مولی الموحدین 
امیرالمؤمنین علی )ع(، اظهــار کرد: یکی 
از اوصــاف متعالــی امیرالمومنیــن علی 
علیه الســام، عدالت ورزی ایشــان است؛ 
لذا ما نیــز در نهادهای قضــاوت و وکالت و 
کارشناسی باید به تأســی از امیرالمومنین، 
ملتزم به عدالــت ورزی و حرکت در صراط 

عدالت باشیم.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به شأن و جایگاه 
بالای نهاد وکالت و قضاوت و کارشناســی 
گفت: در مرتبه نخســت این خودِ قضات و 
وکا و کارشناسان هســتند که باید پاسدار 
جایگاه و شــأن بالای خود باشــند؛ ممکن 
است در میان خانواده بزرگ و شریف قضات، 
وکا و کارشناســان، معدودی باشــند که 
مراعات این شــأن و جایگاه بــالا را نکنند و 
به اعتماد مردم به این جایگاه ها خلل ایجاد 
کنند؛ لذا باید خیرخواهانه به امر به معروف 
و نهی از منکــر این قبیل همــکاران همت 

گماشت.
رئیس دســتگاه قضا در ادامــه از اقدامات و 
ابتکارات مســئولان و اعضــای مرکز وکا، 
کارشناســان و مشــاوران قوه قضائیه طی 
مدت اخیر تقدیر به عمل آورد و این اقدامات 
و ابتکارات را در راســتای ایجــاد وحدت و 
همگرایی میان مجموعه مرکز وکا و مردم 

و مسئولان دانست.
وی مشخصاً به حضور مســتمر مسئولان و 
اعضای مرکز وکا، کارشناســان و مشاوران 
قوه قضائیه در مســاجد بــه منظور کمک 
و مســاعدت حقوقی به مردم اشــاره کرد 
و خواســتار اســتمرار و تقویــت این قبیل 

اقدامات و ابتکارات شد.
حجت الاسام محسنی اژه ای اظهار داشت: 
یکی از اهداف اساســی ما در قــوه قضائیه 
کاهش هزینه های دادرسی است؛ بر همین 
اســاس من تاکنون بــا کاهــش برگزاری 
آزمون های وکالت و تقلیل پذیرفته شدگان 
این آزمون ها مخالفت کــرده ام؛ چرا که باور 
ما آن است با این قبیل کاهش ها و تقلیل ها، 
هزینه های دادرســی برای مــردم افزایش 

می یابد.
رئیس دســتگاه قضــا گفت: یکــی دیگر 
از اهــداف اصلی مــا، کاهــش فرآیندهای 
دادرسی اســت؛ از جمله مواردی که سبب 

طولانی شــدن فرآیند دادرســی می شود 
تجدید وقت هایی اســت که برخی وکا به 
دلیل حجم بالای پرونده های تحت وکالت، 
درخواســت می کنند؛ لذا تاکید ما آن است 
که وکا به اندازه توان و وقت شــان نســبت 
به پذیرش وکالت اقدام کننــد تا با طولانی 
شــدن فرآیندهای دادرســی از این طریق 
مواجه نشویم.حجت الاسام محسنی اژه ای 
در ادامه خطاب به مسئولان و اعضای مرکز 
وکا، کارشناسان و مشــاوران قوه قضائیه 
گفت: شما موارد و مسائلی که سبب طولانی 
شــدن فرآیند دادرســی می شــود را به ما 
منعکس کنید و در این زمینه پیشــنهادات 

خود را نیز ارائه دهید.
وی بیــان کــرد: قانــون ناظر بــر وکالت 
سالهاســت تغییر نکرده اســت؛ حال آنکه 
بسیاری از قوانین مشابه که بعد از این قانون 
تصویب شده اند، تغییر یافته اند؛ لذا شما در 
مرکز وکا، نسبت به بررســی این امر اقدام 
کنید که آیا تغییر قانون ناظر بر نهاد وکالت 
مطلوب اســت یا خیــر؟ آیــا علی رغم این 
مطلوب بودن، اجازه این تغییر داده نشــده 

است؟
رئیس دســتگاه قضــا در ادامه با اشــاره به 
معضاتــی کــه در مبحــث کارشناســی 
پرونده هــای قضائی وجــود دارد، گفت: ما 
به معیارهای کارشناســی انتقــاد داریم؛ 
بعضاً اختاف نظرهای کارشناسی در قبال 
یک پرونده واحد، ســبب ایجــاد نارضایتی 
و افزایــش هزینه کرد مردم می شــود؛ لذا 
ضروری اســت تا با یک بررســی مــدوّن و 
جامــع، راهکارهای کاهــش و تقلیل زمان 
فرآیند کارشناسی و کاســتن از اختافات 
کارشناســی ها در قبال یک پرونده واحد، 

اتخاذ شود.
وی با اشــاره بــه اهمیت مقوله بــه صلح و 
سازش کشاندن پرونده های مختلف قضائی 
اعــم از حقوقی و خانوادگــی و مالی، گفت: 

شــما در مرکز وکا، کارشناسان و مشاوران 
قوه قضائیــه می توانیــد در معرفی و تبیین 
ســازوکارهای ناظــر بر به صلح و ســازش 
کشــاندن پرونده های قضائی بــه ما کمک 

کنید.
پیــش از ســخنان رئیــس قــوه قضائیه، 
»حســن عبدلیان پور« رئیس مرکز وکا، 
کارشناسان رســمی و مشــاوران خانواده 
قــوه قضائیه طی ســخنانی با بیــان اینکه 
امروز خانــواده ۸۰ هزار نفــری مرکز وکا، 
کارشناسان رســمی و مشــاوران خانواده 
قوه قضائیه بــرای اولین بــار در طول بیش 
از ۲۰ ســال گذشــته میزبــان رئیس قوه 
قضائیه اســت، گفت: حضور حجت الاسام 
محسنی اژه ای در جمع خانواده مرکز وکا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضائیه این نوید را می دهــد که این مرکز با 
جدیت، قاطعیت و دلگرمی بیشتری نسبت 

به گذشته در خدمت مردم باشد.
وی با بیان اینکه مرکز وکا، کارشناســان 
رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه به 
عنوان یک نهاد انقابــی در گام اول انقاب 
اسامی جهت دسترســی آسان آحاد ملت 
به خدمات حقوقی، وکالتی و کارشناســی 
رسمی و همچنین حفظ و احیا حقوق عامه 
ایجاد شــد، عنوان کرد: ایــن مرکز در دوره 
تحول و تعالی قوه قضائیه نســبت به جذب 
و تربیت وکیل، کارشناس و مشاور خانواده 

در تراز انقاب اسامی اقدام نموده است.
عبدلیان پــور افزود: اعضــای هیئت مدیره 
و بازرسان وکا و کارشناســان رسمی قوه 
قضائیه در کنــار ارائه خدمــات حقوقی به 
جامعه و کمک به قضات در کشــف حقیقت 
و اجرای عدالت اجازه نخواهند داد معاندین 
و دشــمنان مردم خدشــه ای بــه نظام و 
ارزش های آن وارد کننــد و ضمن پیگیری 
توطئه های دشمنان در مجامع بین المللی، 

به استیفای حق ملت ایران می پردازند.

وی خاطرنشــان کــرد: ما در مرکــز وکا، 
کارشناسان رســمی و مشــاوران خانواده 
قوه قضائیه در راســتای تکالیــف مندرج 
در ســند تحول قضائی به عنوان ســربازان 
انقاب اسامی با عمل به مدیریت جهادی 
و شــعار ما می توانیم و با عمل به توصیه ها و 
رهنمودهای رئیس قوه قضائیه، با تمام توان 
مسیر رشد و توســعه مرکز را ادامه خواهیم 

داد.
ســوما عبداللهی، از هموطنان اهل ســنت 
و رئیس مرکز کارشناســان رسمی استان 
کردســتان نیــز در این جلســه بــا بیان 
اینکه ایثــار، فداکاری و از خود گذشــتگی 
هموطنان اهل ســنت در دفــاع از میهن و 
مشارکت ایشــان در عرصه های سازندگی 
ایران اســامی بر کسی پوشــیده نیست، 
گفــت: در شــرایطی کــه امــروز چندین 
کشور سلطه گر و مســتکبر در صدد اجرای 
سیاســت های تفرقه افکنانه خود در ایران 
هســتند ما بر خود لازم و واجــب می دانیم 
تا با همــکاری و مشــارکت همه جانبه در 
تمامی عرصه هــای سیاســی، اجتماعی، 
اقتصــادی و فرهنگی، دســت بدخواهان، 
توطئه گران و تفرقه جویان را از ســر میهن 
اسامی کوتاه کنیم.وی در ادامه، نقش قوه 
قضائیه را در راســتای حمایت از مشارکت 
همه هموطنان در تمامــی عرصه ها و ایجاد 
زمینه هــای تعامل و ارتباط بیشــتر جهت 
پیشــبرد اهداف عالیه وحدت و انســجام 
ملی، نقشــی بی بدیل، مؤثــر و قابل توجه 
دانست و گفت: تقاضای ما از رئیس دستگاه 
قضا این اســت که از مشــاوران اهل سنت 
در موضوعات مهــم و کلیــدی حقوقی یا 
کارشناسی استفاده شود تا در جهاد بزرگ 

تبیین یاری گر دستگاه قضا باشند.
»شــارا نظریان« یکی از وکای مســیحی 
مرکز وکا و کارشناسان رسمی قوه قضائیه 
نیز در این جلســه با اشــاره به جمله ای از 

حضرت علی )ع( که می فرمایند بزرگترین 
گناه »ترس« است، گفت: همه حاضران در 
این جلســه اولین شجاعتشان این است که 
حقوق خوانده اند.وی افزود: در دوره کنونی 
مدیریت مرکز وکا، کارشناســان رسمی و 
مشاوران خانواده قوه قضائیه به سبب آنکه 
مدیران از بدنه این مرکز هستند، مشکات 
وکا، کارشناســان و مشــاوران را به خوبی 
درک کرده و در جهت رفع این مشــکات 

تاش می کنند.
نظریان در ادامه، حضور وکا، کارشناسان و 
مشاوران مرکز در مساجد برای پاسخگویی 
به سوالات مردم و همچنین معاضدت های 
قضائی برای آحاد جامعه را از جمله اقدامات 
مثبت اخیــر در مرکز وکا، کارشناســان 
رســمی و مشــاوران خانواده قــوه قضائیه 
دانســت.وی همچنین، رسالت اصلی مرکز 
وکا را دفاع از حقوق افرادی دانســت که به 
دلیل مسائل معیشــتی توان گرفتن وکیل 
ندارند.صلواتی، رئیس هیئت مدیره وکای 
اصفهان نیز در این جلســه گفت: به عنوان 
فردی که دارای ۲۰ ســال ســابقه وکالت 
هســتم اذعان می کنم که تحولات مربوط 
به رشــد و توســعه مرکز وکا، کارشناسان 
و مشــاوران خانواده قوه قضائیــه در دوره 
کنونی با شــتاب قابل توجهی در حال انجام 

است.
وی در بخــش دیگــری از صحبت هــای 
خود با بیــان اینکه حداقلــی از وکا دارای 
درآمدهای بســیار کان هســتند ولیکن 
قاطبــه وکا باید بــرای دســتیابی به یک 
حقوق حداقلی کار کنند، گفت: متأســفانه 

تقسیم کار میان وکا عادلانه نیست.
صلواتی در همین راستا خواستار راه اندازی 
ســامانه تقســیم پرونده های قضائی میان 

وکا بر اساس سابقه و تخصص وکا شد.
»ایــرج شــهین باهــر« رئیــس مرکــز 
کارشناســان رســمی اســتان آذربایجان 
شــرقی خواســتار اتخاذ تدابیری از سوی 
قــوه قضائیه بــرای دعــوت از نمایندگان 
مرکز کارشناســان در جلسات کمیته های 
تعیین کارشناسان رسمی در ادارات دارایی 

استان ها شد.
وی افزود: تقاضــا داریم که دســتگاه قضا 
تعرفه جدید کارشناســان را در اسرع وقت 
اباغ کند و به قضات در خصوص رعایت این 

تعرفه تأکیدات لازم را انجام دهد.
تجلیل از خانواده های شــهیدان »نوری«، 
»دوســت محمدی«،  »شــهرکی«، 
»اصانــی« و کوچک ترین شــهید حادثه 
تروریستی شاهچراغ »شهید اسامی راد« 
بخش دیگری از همایش سراســری هیأت 
مدیره های مرکز وکا و کارشناسان رسمی 
قوه قضائیــه بــود.در پایان ایــن همایش 
تعدادی از نخبگان مرکز وکا و کارشناسان 
رســمی قوه قضائیــه به مناســبت میاد 
باسعادت حضرت علی )ع( و روز مرد، مورد 

تجلیل قرار گرفتند.

خریدار  معاون فنی و نظارت سازمان نظام 
پزشکی کشور با بیان اینکه تخلفات مالیاتی 
در جامعه پزشکی کمتر از سایر اقشار است، 
ضمــن تشــریح درخواســت های مالیاتی 
جامعه پزشکی برای تعیین ضرایب مالیاتی، 
تاکید کــرد که برای هیچ یــک از گروه های 

پزشکی معافیت مالیاتی نداشته ایم.
دکتر علــی ســالاریان، دربــاره وضعیت 
تعیین مالیات  جامعه پزشــکی، گفت: همه 
ساله درباره مالیات پزشــکان و درصدی از 
آن که درآمد خالص محســوب می شــود، 
تصمیم گیری هایــی می شــود و انصافــا 
ســازمان امور مالیاتی هم همکاری خوبی 
با جامعه پزشــکی دارد و جلسات متعددی 
با رییس ســازمان امور مالیاتی داشته ایم و 
حرف هایمان را در زمینه مشــکات جامعه 
پزشکی شــنیده اند و درباره ضریب مالیاتی 
اقشــار مختلف جامعه پزشــکی، باتوجه به 
اینکه درآمدها و حاشیه سودها در سال های 

اخیر تغییر کرده، حرف های ما را شنیده اند 
و تغییراتی در آن اعمــال کرده اند که باید از 

این سازمان تشکر کنیم.
وی افزود: برخی بــا ادعاهایی مبنی بر عدم 
استفاده پزشــکان از کارتخوان، پزشکان را 
به گریز مالیاتی متهم می کنند. در حالی که 
چنین چیزی درست نیســت. بررسی های 
انجام شــده، نشان داده اســت که اولا طی 
سال های اخیر ضریب استفاده از کارتخوان 
در جامعه پزشکی بســیار بالا رفته و تقریبا 
نزدیک ۱۰۰ درصد شــده است. در شرایط 
فعلی هم که گــردش پول نقــد در جامعه 
کم اســت، فعالیت اقتصــادی اصولا بدون 
کارتخوان ممکن نیســت. عجیب است که 
فردی بدون کارتخــوان بخواهد روزانه ۱۰ 
بیمار ببینــد. اینکه پزشــکی از کارتخوان 
دیگری اســتفاده کرده یا بــه بهانه خرابی 
کارتخوان از بیمــار بخواهد که پــول را به 
شــماره کارتی واریز کرده یا پول نقد بیاورد 

هم به عنوان تخلفات معدودی وجود دارد و 
در همه اقشار هم این تخلفات دیده می شود 
و تنها محدود به جامعه پزشــکی نیست. ما 
هم اگــر چنین مــواردی مشــاهده کنیم، 
 برخورد کرده و همیشه هم توصیه می کنیم 
کــه باتوجه بــه اینکه جنس کار پزشــکی 
متفاوت است و با بیمار ســروکار داریم، به 
هیچ وجه نباید بــه خودمان اجازه دهیم که 
چنین تخلفات و رفتارهایی از سوی معدود 
افرادی دیده شــود و اعتبار و منزلت جامعه 

پزشکی زیر سوال رود.
ســالاریان ادامه داد: به هر حــال این موارد 
از گذشــته وجود داشــته، اما خوشبختانه 
روزبه روز در حال کمرنگ تر شــدن است و 
سازمان نظام پزشکی هم حساس است که 
این اتفاق نیفتد. اگر همــکاری را ببینیم و 
مسجل شود که از کارتخوان استفاده نکرده 
و همین موضوع باعــث ایجاد زحمت بیمار 
یا همراه بیمار شده اســت،   بخش انتظامی 

سازمان نظام پزشکی قطعا برخورد می کند. 
باید توجه کرد که تخلــف مالیاتی در همه 
اقشــار وجود دارد. در جامعه پزشــکی هم 
وجود دارد، اما قطعا این قضیه بیش از اقشار 
دیگر نیســت، بلکه کمتر هم هســت. زیرا 
همکاران ما تعهد بیشتری دارند و جنس کار 
ما متفاوت اســت.وی با بیان اینکه در عین 
حال تخلفات مالیاتی در سال های اخیر در 
جامعه پزشکی بسیار پایین آمده و روزبه روز 
در حال کمرنگ تر شــدن اســت، گفت: در 
عین حال خواهشم از مسئولان سازمان امور 
مالیاتی این است که با ارتباط خوبی که بین 
سازمان امور مالیاتی و سازمان نظام پزشکی 
وجود دارد، مقداری در اظهارنظرها درباره 
جامعه پزشــکی و مالیات شان، مهربانانه تر، 
با دقت و ســنجیده تر عمل کنند. البته حق 
می دهم که باتوجــه به اینکــه جنس کار 
پزشکی متفاوت است، مردم وقتی تخلفی از 
پزشک مشاهده کنند، حساسیت بیشتری 

داشــته و این تخلفات انعکاس بیشــتری 
داشته باشــد، اما نباید به این موضوع دامن 
زد و این کار زیبنده نیست.سالاریان درباره 
معافیت مالیاتی برخی گروه های پزشــکی 
نیز گفــت: در زمینه قوانیــن مالیاتی برای 
تعیین مالیات های سال گذشته برای هیچ 
یک از گروه های پزشــکی معافیت مالیاتی 
نداشته ایم. در سال گذشته هم این معافیت 
وجود نداشت، اما سعی شد که با گروه هایی 
که در کرونا آسیب دیدند، با اعتدال مالیاتی 

بیشتر برخورد شود.

وس عملی در تمام رشته ها افزایش و توسعه می یابد واحدهای در



لیلی عاج مطرح کرد

کاراکتر اصلی »سرهنگ ثریا« واقعی است

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      16 بهمن 1401    شماره 1259

قانونی عمل کردیم
واکنش دبیرجشنواره به خبر انصراف 

فیلم سازان خارجی
مجتبــی امینی دبیر جشــنواره فیلم فجر در واکنش بــه خبر انصراف 
برخی فیلمسازان خارجی از بخش »جشنواره جشنواره ها« تأکید کرد 

همه فرآیند حضور فیلم ها به صورت قانونی طی شده است.
 مجتبــی امینی دبیر چهل ویکمین جشــنواره بین المللــی فیلم فجر 
همزمان با سومین روز میزبانی پردیس سینمایی ملت از اصحاب رسانه 
با حضور در جمع خبرنگاران به ســوالات آن ها درباره حواشی روزهای 

اخیر این رویداد پاسخ گفت.
امینی درباره خبرهای منتشر شده در رســانه ها درباره انصراف برخی 
کارگردانــان خارجــی از حضور در جشــنواره فیلم فجــر گفت: هیچ 
انصرافی تا به امروز نداشــته ایم. در حوزه حضــور فیلم های خارجی در 
جشنواره ها پروتکل های بین المللی وجود دارد که همه فعالان صنعت 
ســینما به آن واقف هســتند. پخش کننده ها متولیان ارائه فیلم ها به 

جشنواره ها هستند و در همه جای دنیا هم همین شرایط حاکم است.
وی افزود: در جشــنواره فیلم فجــر هم پخش کننده ها آثــاری را ارائه 
کرده اند و برای حضــور ثبت نام کرده اند. تفاهمی شــکل گرفته و حق 
پخش آثار پرداخت شده و نسخه دی سی پی این فیلم ها با کیفیت بالا در 
اختیار جشنواره قرار گرفته است. به تعبیری همه این اتفاقات به صورت 
کاماً حرفه ای اتفاق افتاده و اگر کســی در گوشه ای از جهان می پرسد 
چرا؟ باید بدانید این چرا از نظر پروتکل های حقوقی و بین المللی حاکم 

بر فستیوال های دنیا کاماً تعریف شده است.
امینی گفت: وقتی نســخه باکیفیت فیلمی به دبیرخانه جشــنواره ای 
تحویل و همه چیز براساس پروتکل های درباره رعایت شده و حق رایت 
آن را هم براساس ارز بین المللی پرداخت کرده ایم، فیلم دیگر در اختیار 

فستیوال است و حتماً نمایش داده می شود.
دبیر جشــنواره تأکید کــرد: فیلم هایی کــه این اخبار دربــاره آن ها 
منتشرشده است فیلم های حاضر در بخش »جشــنواره جشنواره ها« 
هســتند که اساســاً از بخش های رقابتی جشــنواره فجر نیست. ما دو 
بخش رقابتی »جلوه گاه شــرق« و »ســوای ســیمرغ« را در جشنواره 
داریم اما بخش »جشــنواره جشــنواره ها« تنها به اکــران فیلم هایی 
اختصاص دارد که پیش تر در جشنواره های دیگر درخشیده اند. آثار این 
بخش اساساً مورد داوری قرار نمی گیرند که قرار باشد جایزه ای به آن ها 

تعلق بگیرد. این آثار تنها برای اهالی رسانه اکران می شوند.

در همه جشنواره ها طرف حساب اصلی تهیه کننده است
وی درباره عدم حضور بازیگران چهره در روزهای گذشــته از جشنواره 
چهل ویکم هم گفت: در همه جای دنیا یک اثر سینمای سه ضلع اصلی 
دارد؛ تهیه کننده، کارگردان و فیلمنامه نویس. در کل فســتیوال های 
دنیا هم این ســه ضلع به عنــوان مولفین یک اثر به حســاب می آیند و 
پدرومادر معنوی اثر محسوب می شــوند. درباره این مسئله سال ها در 
کشــور ما هم بحث و گفتگو شده اســت و امروز همه به بلوغ رسیده اند. 

همه می دانند که متولی هدایت و راهبری تولید یک پروژه تهیه کننده 
اســت. اوســت که می گوید برای فیلم من چه اتفاقی باید بیفتد. آیا در 
یک جشــنواره باید حضور داشــته باشد یا نداشته باشــد. از این منظر 
همه عوامل در اختیــار و زیر چتر تهیه کننده فیلم هســتند. این قانون 
مربــوط به جهان سینماســت و مختص ســینمای ایران نیســت. در 
همه فســتیوال های حرفه ای جهان طرف حســاب اصلی تهیه کننده 

فیلم هاست.
دبیر جشنواره درباره احتمال افزوده شــدن سیمرغ فیلم نامه اقتباسی 
به ترکیب جوایز این دوره از جشــنواره گفت: کماکان در حال بررسی 

هستیم و نتایج نهایی را اعام خواهیم کرد.
امینی دربــاره برگزاری نمایشــگاه عکس مرور خاطــرات چهل دوره 
گذشــته جشــنواره فیلم فجر هم توضیح داد: این نمایشگاه به اهتمام 
مسعود نجفی افتتاح شده است و کتاب آن هم بعد از برگزاری جشنواره 
با عنوان »چهل بعاوه یک« رونمایی و منتشــر خواهد شد. این حاصل 
زحمات همه خانواده سینمای ایران است که در پردیس سینمایی ملت 
به نمایش گذاشته شده است. تاریخ صنعت سینمای ایران این زحمات 
را ثبت کرده است. ما هم از زحمات همه دبیران گذشته جشنواره فجر 
ســپاس گزاریم. امروز هم آقای نقاش زاده افتخار دادند و برای رونمایی 
از این رویداد حضور پیدا کردند. امیدواریم ما هم بتوانیم این کشــتی را 
به ساحل برسانیم و ســکان آن را به نفر بعد بسپاریم تا دوره چهل و دوم 
هم با افتخار و اقتدار برگزار شود. این تاریخ سینمای ایران است که قابل 
پاک شــدن نیســت همه از آن اطاع دارند و امیدواریم این دوره هم با 

قوت و قدرت به پایان خواهد رسید.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره فضاسازی رسانه های بیگانه درباره 
رکود جشــنواره به رغم انتشــار تصاویر از شلوغی ســالن ها هم گفت: 
جنگ امروز جنگ رســانه ها و تیترهاســت. در حوزه سینما و مخاطب 
شــاهد آرامش و عاقه هســتیم. اتفاقات خوبی هم در این روزها رقم 
خورده است و همه به چشم دیده اند و کســی نمی تواند آن را انکار کند. 
رسانه ها و مخاطبان سینمادوست، همه پیگیر جشنواره فجر هستند و 

جشنواره باشکوه در حال برگزاری است. 

به کارگردانی ریدلی اسکات
تاریخ اکران گلادیاتور جدید اعلام شد

فیلم جدیــد »گادیاتور« ریدلی اســکات اواخر ســال ۲۰۲۴ اکران 
می شود.

 ادامه »گادیاتور« بــه کارگردانی ریدلی اســکات اواخر ۲۰۲۴ اکران 
می شود و تاریخ دقیق اکران آن ۲۲ نوامبر ۲۰۲۴ )۲ آذر ۱۴۰۳( اعام 

شده است.
پارامونت پیکچــرز دیروز این خبر را اعام کرد. این در حالی اســت که 
پل مسکال بازیگر جوان ایرلندی که نامزدی اسکار را برای »افترسان« 

کسب کرده، برای بازی در این فیلم انتخاب شده است.
این فیلم که هنوز عنوانی برایش در نظر گرفته نشــده توســط کمپانی 
تولید فیلم ریدلی اسکات تهیه می شود. دیوید اســکارپا هم نویسنده 
فیلمنامه خواهد بود. وی با اسکات در نوشتن فیلمنامه »همه پول های 

دنیا« و »ناپلئون« همکاری کرده است.
»گادیاتور«  اصلی سال ۲۰۰۰ با بازی راسل کرو در نقش ماکسیموس 
یک ارتشــی رومی که به زور به برده بدل می شــود اکران شــد. وی در 
نهایت انتقام خــود را از کومودوس با بازی خــوان فینیکس می گیرد. 
از آنجا که ماکســیموس در انتهای »گادیاتور«  می میرد، مســکال در 
نقش لوســیوس پســر خواهر کومودوس در ادامه فیلم نقش اصلی را 
خواهد داشت.جدیدترین فیلم ریدلی اسکات یعنی »ناپلئون« با بازی 
خواکین فینیکس و ونســا کربی قرار است ســال ۲۰۲۳ اکران شود اما 

هنوز زمان دقیق آن اعام نشده است.

قاب

دبیر شانزدهمین جشنواره ملی تئاتر رضوی از فعالان 
عرصه نمایش و تئاتر خواست تا برای پیوند استوار تئاتر 
با فرهنگ رضوی و گسترش آموزه های رضوی متوسل 

به قرآن و اهل بیت )ع( شوند.
کوروش زارعــی گفت: برگزاری جشــنواره تئاتر ملی 
رضوی بــه منظور تولید متــون و آثار نمایشــی فاخر 
دینی، آیینی و کشــف اســتعدادهای جدید است. در 
واقع تئاتر، هنری است که به واســطه آن می توان راه 
سعادت بشر را ترســیم کرد. خداوند هنرمندی خود را 
در قرآن ترســیم کرده اســت و با زبان قصه با ما سخن 
می گوید و اهل بیت عصمت و طهــارت)ع( نیز راه را به 
ما نشان می دهند که چگونه از قصه های قرآنی تجربه 

کسب کنیم.

وی افــزود: بــه منظــور پیوند اســتوارتر و 
محکمتر تئاتر با فرهنــگ رضوی و انعکاس 
عمیق و گســترده تر آموزه هــای رضوی در 
عرصــه تئاتر، بایســتی فعالیــن این عرصه 

متوسل به قرآن و اهل بیت)ع( شوند.
زارعــی در ادامــه گفت: موضــوع های این 
جشنواره شــامل پیوند وقایع معاصر ایران و 

جهان اسام با منش و ســلوک رضوی، امام رضا )ع(، 
خانواده ایرانــی و تربیت رضــوی، رفتــار اجتماعی 
مبتنی بــر الگوگیری از ســیره امام رضا )ع(، ســبک 
زندگی و ســیره علمــی و عملی امام رضــا )ع(، هتک 
حرمت و کشــتار زائرین حرم مطهر احمد بن موســی 

»شاهچراغ« )ع( است.

وی درباره ســابقه خود در عرصه تئاتر گفت: 
بنده سالیان سال است در عرصه نویسندگی، 
بازیگــری و کارگردانی تئاتــر و فیلم های 
مذهبــی و آیینــی فعالیت دارم و امســال 
مفتخرم کــه به عنوان دبیر جشــنواره تئاتر 

رضوی خدمت گذار حضرت رضا)ع( هستم.
دبیر شانزدهمین جشنواره ملی تئاتر رضوی 
با اشاره به داوری این جشنواره در دو بخش نمایشنامه 
نویسی و نمایش صحنه ای درباره جوایز این جشنواره 
اظهار داشت: در بخش نمایشنامه نویسی به رتبه های 
اوّل تا ســوم، عاوه بر تندیس جشــنواره و لوح تقدیر، 
به ترتیب ۴۰، ۲۰ و ۱۰ میلیون تومــان جایزه نقدی و 
به رتبه  شایســته تقدیر نیز لوح تقدیر و هفت میلیون 

تومان جایزه نقدی اهدا خواهد شد.
این بازیگر تئاتر افــزود: در بخش نمایش صحنه ای نیز 
جوایزی برای بخش کارگردانی، نویسندگی، بازیگری 
زن و مرد، طراحی نور، طراحی لباس، طراحی صحنه، 
موســیقی، طراحی گریم و طراحی پوستر و بروشور در 
نظر گرفته شده است که به برگزیدگان هر بخش تعلق 

می گیرد.
جشــنواره تئاتر ملی رضوی از مجموعــه برنامه های 
بیســتمین دوره جشــنواره بین المللی امام رضا )ع( 
است که امسال شــانزدهمین دوره آن در تبریز برگزار 
خواهد شــد و عاقه مندان می توانند آثار خود را تا ۱۹ 
فروردین از طریق تارنمای شمس توس برای دبیرخانه 

ارسال کنند.

صحنه

نیوشا روزبان  کارگــردان فیلم سینمایی 
»ســرهنگ ثریا« می گوید که شــخصیت 
اصلی این فیلم ســینمایی واقعی است اما 

اکثر آدم های داستان زاییده خیال است.
لیلی عاج یکی از کارگردانــان فیلم اول در 
چهــل و یکمین دوره جشــنواره فیلم فجر 
اســت که برای اولین تجربه سینمایی خود 
یکی از سوژه های مهمی که چند سالی است 
ســینمای ایران به آن می پــردازد، انتخاب 

کرده است.
این کارگردان که تا پیــش از این به عنوان 
کارگردان و نویســنده در تئاتر فعالیت می 
کرده است، اولین فیلم بلند سینمایی خود 
را با نام »ســرهنگ ثریا« و بــا نگاهی دیگر 
بــه اتفاقاتی که ســازمان منافقین طی این 
ســال ها رقم زده اند، می پــردازد. اتفاقاتی 
که به صــورت گســترده نه جامعــه بلکه 
خانواده هایی که فرزندانشان به نوعی عضو 
این سازمان شده اند را تحت تأثیر قرار داده 

است.
ایــن فیلــم از روی نمایشــنامه ای بــا نام 
»بابــاآدم« ســاخته شــده که لیلــی عاج 
نویســندگی و کارگردانــی آن را برعهــده 
داشته اســت. با این کارگردان اولین فیلم 
بلند ســینمایی خود را با حمایت ســازمان 
سینمایی »اوج« جلوی دوربین برده است، 

گفتگو کردیم.

  اینکــه به عنــوان اولیــن تجربه 
ســینمایی خود تصمیم به ســاخت 
نمایشنامه »باباآدم« گرفتید به دلیل 
بازخوردهــای روی صحنه رفتن این 

نمایشنامه بود؟
می توان گفت کــه رویاهــای دور و درازی 
داشتم و دوست داشتم به عنوان اولین فیلم 
خود »قند خون« را کار کنم، نمایشنامه ای 
که درباره مشکات کارخانه قند ورامین بود 
و من به خاطر آن جایزه نشــان مســئولیت 
اجتماعی را دریافت کــردم و می توان گفت 
این نمایشنامه، نمایشنامه مورد عاقه من 
است که چند سال پیش آن را در تئاتر شهر 
اجرا کردم. اما مســاله این اســت که رؤیای 
کارگردان یک چیز اســت و امکان ساخت و 
پیدا کردن سرمایه گذار مسائلی است که از 

دایره رؤیای کارگردان خارج است.
درواقع برای انتخاب نمایشــنامه »باباآدم« 
برای ســاخت اولین اثر سینمایی خود هیچ 
دلیل خاصی نداشــتم و تنها منطق و دلیل 
ماجرا این بود که ســیناپس ســینمایی که 
براساس »باباآدم« نوشــته بودم و به عنوان 
»سرهنگ ثریا« تولید شد، توسط سازمان 
ســینمایی »اوج« پذیرفته شــد و من نیز 
روال منطقی تبدیل سیناپس به فیلمنامه، 
تصویب فیلمنامه، گرفته مجــوز فیلم اول 
و … را طی کردم که خود این پروســه یک 

سال به طول انجامید.
اگر بخواهم دقیق بگویم، زمســتان ســال 
۱۴۰۰ دربــاره »بابــاآدم« بــا ســازمان 

سینمایی »اوج« صحبت کرده بودم و تمام 
یک ســال بعد آن درگیر رونــد تولید فیلم 

بودم.

 شما تجربه ای در سینما و فیلمسازی 
حتی در حوزه فیلم کوتاه و مســتند 
نداشته اید، ساخت فیلم اول با چنین 

موضوع و پروداکشنی سخت نبود؟
چرا تجربه داشته ام، در واقع در سال ۱۳۷۶ 
هنرجوی انجمن ســینمای جوان در تهران 
بودم و از همان ابتدا دوســت داشتم که در 
دانشــگاه ســینما بخوانم، اما در این زمینه 
موفق نشــدم اما در نهایت در حــوزه تئاتر 
تحصیل کــردم. از همان ســال ۷۶ که در 
سینمای جوان بودم، بسیاری از فیلمسازان 
مطرحی که امروز می شناســید هم دوره ای 
های مــن در ســینمای جوان بــودم. در 
همان دوران یــک فیلــم ۱۶ میلیمتری و 
چند فیلــم کوتاه نیز تا ســال ۱۳۸۱ تولید 
کرده ام. چندسالی به عنوان نویسنده جذب 
تلویزیون شدم و دوباره به تئاتر بازگشتم تا 
امروز که موفق به ســاخت »سرهنگ ثریا« 

شدم.

 یکی از مواردی که در »ســرهنگ 
ثریا« به چشــم می خــورد ضعف در 
پردازش شخصیت ها، در دلیل و هدف 
آنهاســت. نزدیک بودن دیالوگ های 
فیلم به دیالوگ های نمایشــنامه هم 
در فیلم به چشــم می آید. این مسائل 
به این دلیــل نبود که شــما تجربه 

فیلمسازی نداشتید؟
برای من جالب بود که بچه های ســینمای 
جوان من را به یــاد می آوردنــد و از اینکه 
توانسته بودم وارد سینما شوم به من تبریک 
می گفتند که یکــی از قدیمی های انجمن 

سینمای جوان به سینما بازگشته است.
درباره اینکه شــما می گوئیــد بخش هایی 

از فیلــم الکن و یا برخــی از دیالوگ ها قابل 
فهم نیســت نیز باید بگویم خیلی ها به من 
می گفتند که دیالوگ هــای عربی را در این 
فیلم زیرنویــس کنم، اما من ایــن را قبول 
نداشــتم چرا که مهمتر از هرچیز این است 
که مخاطب با حس فیلم درگیر شــود و اگر 
چیزی از فیلم برای او جالب بود، برود سرچ 
کند و ببیند چیســت. من نمی توانم وقتی 
می خواهم از ســازمان منافقین حرف بزنم 
تمام عقبه شان در این فیلم را بیان کنم چرا 

که برای فیلم زمان محدودی داشتم.

 البته منظور از الکن بودن اطلاعات، 
نبود،  ارائه بیشــتر درباره منافقین 
اطلاعــات اولیــه فیلم هــم درباره 
شخصیت ها و اتفاقات مشکل ساز بود.

یــک نســخه ۱۳۲ دقیقــه ای نیــز برای 
فیلــم آماده شــده کــه باید بــرای آن نیز 
تصمیم گیری شــود. اما این را می دانم که 
جشنواره فیلم فجر فضایی متفاوت دارد که 
نمی توان هرآنچه فیلمساز می خواهد انجام 
دهد. به عنوان مثال در تئاتر من ۳۰ شــب 
اجرا می روم، تغییرات لازم را انجام می دهم 
و بعد در جشــنواره تئاتر فجــر حضور پیدا 
می کنم. اما در جشــنواره فیلم فجر چنین 
امکانی نداشــتم و باید تصمیــم می گرفتم 
که کجا را کم کنم و کجــا را باید بگذارم. اما 
به عنوان خالق اثــر که با دیگــر افراد فیلم 
را می دیــدم برایم مهــم بــود مخاطب با 
احساســات ثریا و پیرنگ های فرعی فیلم 

همراه شود. 
مهم این است که مخاطب بتواند با داستان 
فیلم و فضــای آن همدل شــود. قطعاً هیچ 
فیلمی عاری از نقصان نیســت و سرهنگ 

ثریا نیز همین گونه است.
درباره حال و هوای تئاتــری در فیلم که به 
آن اشــاره می کنید نیــز باید بگویــم واقعاً 
چنین احساسی نداشته ام اما هیچ وقت دلم 

نمی خواست در فیلم دیالوگ های معمولی 
بگویم، فکر می کــردم در این زمان کم همه 
چیز باید استعاری دیده شود به عنوان مثال 
شــخصیت اصلی فیلم باید بگوید »دست 
شکســته کار می کند ولی دل شکسته کار 
نمی کند«، این دیالوگ می توانست عامیانه 
تر باشد اما دوست داشتم ثریا اینگونه حرف 
بزند، شاید این ســلیقه از سبقه تئاتری من 
بیاید و هیــچ نظری درباره درســت یا غلط 
بودن آن ندارم و تنها ســلیقه من اســت و 
باید با نقدها مواجه شــوم تا بیان روایی ویژه 

خودم را پیدا کنم.

 »ســرهنگ ثریا« در یک لوکیشن 
فضای باز ســاخته شــده و این خود 
می تواند شرایط سختی را برای شما به 
عنوان فیلمساز و دیگر عوامل بوجود 
آورد و البته که تعــدادی از بازیگران 
اصلــی در این فیلم بازیگــران تئاتر 
هســتند که در تئاتر »باباآدم« با شما 

همراه بودند.
از بین بازیگرانی که در سرهنگ ثریا حضور 
داشــتند بازیگرانی چون شهروز آقایی پور، 
حمیدرضا محمدی و رامین قربانی در تئاتر 
»باباآدم« حضور داشتند دیگر بازیگران به 
غیر از خانم صامتی و مجید نظیمی و فاطمه 
رادمنش و مجید پتکی و رهــا ربانی نیا که 
بازیگران درجه یک تئاتری هســتند، اغلب 
تجربه بازیگری نداشتند. ما در پیش تولید 
برای نقش مادران تســت می گرفتیم چرا 
که بازیگر خانم تئاتری بالای ۶۰ ســال پیدا 
نمی کردم. کســی که حضورش یک تازگی 
هم داشته باشد تا حال و هوای مستند ماجرا 
حفظ شود. درباره چالش های فیلم به نوعی 
کســب تجربه برای من به شــمار می رفت. 
حتی کار کردن در فضای بیرونی با آن حجم 
از باران و بــاد و خاک، و من بــه عنوان یک 

تجربه به این مساله نگاه می کنم.

 »ســرهنگ ثریا« در این فیلم یک 
شــخصیت واقعی بود، دربــاره این 
شخصیت و پرداخت آن توضیح دهید.

»سرهنگ ثریا« در واقع خانم ثریا عبدالهی 
اســت، خانم عبدالهــی یک خانم بســیار 
نازنین و دلشکسته برای ســال ها دوری از 
تنها پسرش اســت. روزهای زیادی به خانه 
او می رفتم و عکس های پسرش را می دیدم 
و داستانی که بر او گذشــته را برایم تعریف 
می کــرد. آنچه کــه در »ســرهنگ ثریا« 
می بینیــد الهــام گرفته از ماجــرای خانم 
عبدالهی اســت، چــرا که عاوه بــر خانم 
عبدالهی بــا بســیاری از خانواده هایی که 
بچه هایشان در کمپ های سازمان منافقین 
هســتند ماقات کرده و با آنها حرف زده ام. 
هم به خاطر مســائل شــخصی آنها و هم به 
خاطر اتفاقاتی که برایشــان افتاده ترجیح 
دادم که روایت فیلم ما را یاد »سرهنگ ثریا« 
بیاندازد اما ماجرای »سرهنگ ثریا« نباشد. 
حتی نام فرزندان را عــوض کردیم چرا که 
ماجرا کمی پیچیده اســت و درست نبود از 
جزئیات شــخصی زندگی افراد آن هم برای 
چنین ســوژه ملتهبی اســتفاده کنم. اکثر 
آدم هایی که در این فیلــم می بینید زاییده 
تخیــل هســتند و حضور خانــم عبدالهی 
موتور محرک من برای ساخت و شخصیت 

پردازی های فیلم بود.

 کمــال تبریزی به عنوان مشــاور 
کارگردان در فیلم حضور دارد، از نقش 

او در فرآیند کارگردانی فیلم بگویید.
آقای تبریزی در این پروژه کاماً همراه من بود 
و مهمترین چیزی که به من بخشید اعتماد به 
نفس بود، چــرا که من برای اولین بــار از تئاتر 
وارد ســینما شــده بودم و فضای متفاوتی را 
تجربه می کردم. او فیلمنامه را دوســت داشت 

و اعتماد به نفس لازم را به من می داد.

  با توجه به اطلاعاتی که ابتدای فیلم 
ارائه می شــود، در سکانســی نشان 
داده می شــود که اعضای ســازمان 
منافقین فرزنــدان کوچک خود را از 
طریق ســازمان به اروپا می فرستند، 
بلافاصله بعد از آن چند ســال بعد را 
نشــان می دهید که پدران و مادرانی 
پشت درهای کمپ اشرف منتظر دیدن 
فرزندان خود هســتند، به گونه ای که 
مخاطب فکر می کند این افراد منتظر 
همان بچه هایی هســتند که به اروپا 
رفته اند اما ماجرا چیز دیگری اســت، 
در واقع می توان گفت ســکانس اول 

سنخیتی با داستان اصلی ندارد.
ایده من این بود که نشــان دهم جدایی مادر 
از فرزند هم در یک دهه در داخل ســازمان 
صورت می گیــرد و هم در دهــه دیگر تا در 
خارج ســازمان، حال باید دید کــه با تجربه 
نمایش فیلم در جشــنواره چه تغییراتی در 

کپشن هایی که ارائه می شود بوجود می آید.

فعالان تئاتر برای گسترش آموزه های رضوی به قرآن و اهل بیت متوسل شوند

در نشست عطرآلود مطرح شد

عطر شخصیت اصلی این فیلم است 
خریــدار  کارگــردان فیلــم عطرآلود 
می گوید اینکه می پرســند هدف از ساخت 
فیلم چیســت درســت نیســت، چرا که 
فیلمســاز نمی تواند با بیان هــدف، ذهن 

مخاطب را تغییر دهد.
نشســت خبری فیلم ســینمایی عطرآلود 
به کارگردانی هادی مقدم دوســت و تهیه 
کنندگــی یوســف منصــوری در پردیس 

سینمایی ملت برگزار شد.
در ابتدای نشست هادی مقدم دوست گفت: 
فیلم عطرآلود برای من یک تجربه جدید از 
جهت سینما و مضمون و هم شکل و داستان 
که بایــد می ســاختم، بود. فکــر می کنم 
نمایش حال درونی آدم هــا و تغییر آنها نه 
تنها موضوعــی برای جذابیت اســت بلکه 
برای آدم ها نیز یک دغدغه اســت تا تغییر 
را در زندگی آدم های دیگــر دنبال کنند و 

من در همه کارهای خود برای نمایش حال 
درونی آدم ها تاش کردم.یوسف منصوری 
نیز بیــان کرد: بیــش از یک ســال پیش با 
حسین حسنی روی داســتان کار کردیم و 
در نهایت به این نتیجه رســیدیم که آقای 
مقدم دوست بهترین فرد برای ساخت این 

فیلم است.
مقــدم دوســت ســینمایش ویژگی های 
خاص خود را دارد که همه در ســینما آن را 
می شناســند. او نیز از این داستان استقبال 
کرد چرا که دغدغه های ایــن فیلم از جمله 

دغدغه های او بود.
مصطفی زمانــی نیز درباره حضــور در این 
پروژه گفت: شــرایط آنچه کــه در جامعه 
هســت با آنچه که به عنوان قانون در وزارت 
ارشــاد وجود دارد، دور از واقعیت بوده و از 
هم بســیار فاصله دارند، همین باعث ایجاد 

اختاف سلیقه امروز شــده است. در ایران 
فیلم هــای مذهبی چــون بــه فرهنگ ما 
نزدیک است باورپذیر اســت و عطرآلود نیز 
از نظر من باور پذیر بود و مــن نیز به دنبال 
فیلم های باورپذیر هســتم. در ابتدا قرارداد 
را امضا نکردم تا بعد از مدتی باهم همکاری 
کردیــم. فیلمنامه خوب بــود و کار با آقای 
مقدم دوســت یکی از بهتریــن تجربه های 
من در سینما بود. به او می گفتم نمی خواهم 
یک آدم ســرطانی را بازی کنم چون خیلی 
کلیشه اســت. مقدم دوســت به من گفت 
نگران نباش و او بســیار آماده برای ساخت 

این فیلم بود.
حسین حسنی نویسنده فیلم نیز بیان کرد: 
روزی که درباره طرح فکر می کردیم به این 
مســاله دقت داشــتم که چگونه با عطر به 
سمت داستان برویم به همین دلیل تصمیم 

گرفتیم عطر شخصیت اصلی این فیلم باشد 
یعنی شخصیت علی آلوده عطر شده بود.

هادی مقدم دوست در ادامه نشست گفت: 
اگر بنا باشــد در برخی قصه ها درون آدم را 
مطالعه کنیــم، باید ببینیم در شــکلی که 
می خواهیم آدم ها را مطالعــه کنیم موفق 
بوده ایم یا نه و ما باید این گونه از ســینما که 

درون آدم را مطالعه می کند را بپذیریم.
روزبه رایــگا نیز بیان کــرد: از قبل با هادی 
مقدم دوست همکاری داشتم و با روحیات 
او آشــنا بودم، در پیش تولیــد درباره تمام 
صحنه هایی کــه باید فیلمبرداری شــود 
بســیار صحبت شــد. همه مــا در فضای 
فیلمنامه بودیم و فیلمنامه مانند کتابی بود 
که می توانســتیم به آن رجوع کنیم مقدم 
دوســت نیز فیلمنامه را بــرای ما توصیف 
می کرد.میرزا محمــدی نیز درباره طراحی 

صحنه فیلم گفت: باید کاری می کردیم که 
عطــر در فیلم حس شــود و چنین طراحی 
می توانست یک ریســک باشد اما خاقیت 
مقدم دوست بســیار زیاد است و این مساله 
جســارت ما را بــالا برد.مصطفــی زمانی 
بیان کرد: من هنوز نتوانســته ام شخصیت 
حقیقی خود را پیدا کنم، ۲۲ ســالم بود که 
نقش یوسف را بازی کردم، من یادگرفتن را 
بسیار دوست دارم یاد گرفتم مهم نیست در 
چه مرحله ای هســتید همیشه چیزی برای 

یادگرفتن است.



به بقیه شک داری به تیمت چطور؟
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فقط نسل پیشین تیم ملی والیبال، طلایی بود؟
 در حالی که نسل پیشین تیم ملی را نسل طایی قلمداد می کنند اما به 
نظر می رسد باز هم می توان در تیم ملی، شاهد حضور نسل هایی باشیم 

که حتی از نسل پیشین هم دوران طایی تری داشته باشند.
نسل پیشــین تیم ملی والیبال متشــکل از بازیکنانی همچون سعید 
معروف، شهرام محمودی، عادل غامی، ســید محمد موسوی، فرهاد 
قائمی و امیر غفور نسلی خاطره ســاز بود که در اذهان مردم باقی ماند؛ 
نســلی که اتفاقات بزرگی را برای والیبال ایران رقــم زد مثل صعود به 

المپیک و حضور در لیگ ملت ها و البته قهرمانی در آسیا.
این نسل آنقدر مورد توجه مردم قرار گرفت که لقب نسل طایی والیبال 
ایران به آن داده شــد؛ اما این توجهات تا جایی پیش رفت که که باعث 
ایجاد یک تصور اشتباه شــد. تصوری مبتنی بر اینکه اگر بازیکنان نسل 
موسوم به نســل طایی بازنشسته شــوند والیبال ایران به شدت دچار 
مشکل خواهد شــد.عملکرد ضعیف تیم ملی والیبال در المپیک توکیو 
در شرایطی رخ داد که شــاکله این تیم را بازیکنان نسل طایی تشکیل 
داده بودند و این زنگ خطری برای والیبال ایران بود؛ چون همیشه این 
ترس وجود داشــت که پس از پایان دوره نسل طایی، والیبال ایران در 
سراشیبی ســقوط قرار خواهد گرفت. بهروز عطایی که پس از المپیک 
توکیو ســرمربیگری تیم ملی را بر عهده گرفت مجبور شد تیمی جدید 
بسازد؛ تیمی که تعداد زیادی از بازیکنانش جوان بودند و سایر بازیکنان 

هم که سن و سال بالایی داشتند تجربه بین المللی چندانی نداشتند.
نتیجه ای که تیم ملی در لیگ ملت ها گرفت نتیجه بســیار خوبی بود؛ 
به خصوص پیروزی مقابل لهســتان که نشان داد این نسل هم می تواند 
حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد. حتی نتیجه ای که تیم ملی 
در مسابقات جهانی کسب کرد تفاوتی با نتیجه ای که در دور قبل از آن 

با بازیکنان نسل طایی به دست آمده بود نداشت.
محمدرضا داورزنی که ســال ها ریاست فدراســیون والیبال را بر عهده 
دارد و شــاهد حضور نســل های مختلفی در تیم ملی بوده نظر جالبی 
درباره نســل طایی والیبال ایــران دارد. وی در این خصــوص به ایرنا 
گفت: »ما معدن طا داریم و همه بازیکنانی که آنها را کشــف می کنیم 
و پرورش شــان می دهیم تــا به تیم ملی برســند طا هســتند. امین 
اسماعیل نژاد از شهر ملکان تبدیل به ســتاره شد؛ بازیکنی مثل محمد 
موسوی از دزفول آمد؛ سعید معروف از ارومیه آمد و ستاره شد. همه این 
بازیکنان در معدن طای ایران ستاره شدند. من اعتقاد ندارم که تنها به 
یک نسل، نسل طایی گفته شود؛ چون همه نسل ها طایی بودند.همه 
بازیکنان پیشــین و فعلی تیم ملی قابل احترام هستند. چون به والیبال 

ایران خدمت کردند و نام کشورمان را در والیبال دنیا پررنگ کردند.

 رفتن کی روش صلاح بود
عدالت چیزی است که پرسپولیس دنبال آن است

پیشکســوت تیم فوتبال پرســپولیس گفــت: فریادهــای یحیی گل 
محمدی فقط برای برقراری عدالت است نه چیزی دیگری که بخواهند 

به پرسپولیس اهدا کنند.
بهزاد داداش زاده درباره تســاوی بدون پرســپولیس مقابل آلومینیوم 
اراک با تصمیمات پرحاشــیه داور مســابقه همراه بود گفت: آنچه که 
پرســپولیس و هوارانش می خواهند اهدای امتیاز نیست بلکه عدالت 
است. وقتی یک تیم حقش پایمال می شــود و مهمترین امتیازاتش را 

می گیرند چه باید گفت؟

پیشکسوت تیم فوتبال پرســپولیس با حمایت از عملکرد سرخپوشان 
افزود: فکر می کردم با وجود تماشــاگر بار دیگــر از دیدن فوتبال لذت 
ببریم اما چیزی که شــاهد بودیم حاشــیه ای تکراری کــه همه چیز 
را معمولا زیر ســئوال می بــرد. نمی خواهــم بگویم داور مســابقه با 
تصمیماتش مبنی بر اخراج علیرضا بیرانوند و نگرفتن دو پنالتی به ضرر 
پرســپولیس کار کرد چون کارشناس این امر نیســتم اما سال ها بازی 
کردنم در زمین فوتبال به من ثابت کرده وقتی عدالت نباشد تمرکز هم 

نیست. پرسپولیس به خاطر تصمیمات داور عصبی شده بود.
او ادامه داد: بازدهی بازیکنان پرســپولیس فوق العاده است. آنها برای 
یک هدف مــدام می جنگند و این اتفاق مهمی اســت کــه در یک تیم 
می افتد. هر تیمی آرزوی چنین اتحــادی را دارد. فکر می کنم اگر پس 
از این هم عدالت را برقــرار کنند باز هم پرســپولیس به صدر جدول بر 

می گردد.
داداش زاده درباره پیام خداحافظی کارلوس کی روش از از نیمکت تیم 
ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: آقای کی روش خدماتی را به فوتبال 
ایران ارائه کرده بود. او توان کامل خود را برای پرورش بازیکن نیز به کار 
گرفت اما فکر می کنم وقتش رسید فوتبال ایران به فکر یک تفکر جدید 
باشــد. دیگر کی روش چیزی برای گفتن به فوتبالیست ایرانی نداشت. 
امیدوارم مدیران فدراســیون فوتبال هر چه زودتر تکلیف سرمربی تیم 

ملی را مشخص کنند تا برای جام ملت ها آماده شویم.

ساپینتو در کشورش سروصدا کرد

وزنامه پرتغالی  سرمربی استقلال سوژه گفتگو با ر
بعد از جنجال کرمان

اتفاقاتی که در جریان بازی اســتقال و مس کرمان در لیگ برتر ایران 
برای »ریکاردو ســاپینتو« رخ داد، ســر و صدای زیادی در رسانه های 
کشور پرتغال به پا کرده است.روز پنجشنبه گذشته بود که تیم فوتبال 
اســتقال در چارچوب هفته هجدهم لیگ برتر ایران در شهر کرمان به 
مصاف تیم مس رفت. این بازی جنجالی و پرحاشــیه با نتیجه ۳ بر ۲ به 

سود استقال میهمان به پایان رسید.
اما در حاشیه این دیدار و زمانی که استقال ۳ بر ۱ از میزبان خود پیش 
بود، ریکاردو ساپینتو سرمربی پرتغالی استقال از روی نیمکت اخراج 
شد. اخراج ساپینتو سرآغاز اتفاقات عجیبی بود که آنقدر پرحاشیه شد 
که این مربی را به یکی از ســوژه های اصلی رســانه های کشور پرتغال 
تبدیل کرد.ســاپینتو پس از اخراج مقابل هواداران اقدام به دست زدن 
کرد و ســپس هنگام خروج از زمین و حرکت به سمت رختکن، توسط 
یکی از ماموران نیروی انتظامی که ظاهرا از اقدام ســرمربی اســتقال 
عصبانی بود، مــورد حمله قرار گرفت و لگد خــورد! حاضران در صحنه 
سپس به سرعت مداخله کردند تا زد و خورد بیشتری روی ندهد.انتشار 
فیلم های این اتفاق تقریبا در تمامی رسانه های ورزشی کشور پرتغال از 
جمله سه روزنامه معتبر رکورد، اوجوگو و ابولا بازتاب داشته است و هر 
کدام شرح وقایع و گزارش های خاص خود را باتوجه به تصاویری که در 

فیلم های تلویزیونی قابل مشاهده است، ارائه کرده اند.
در این میان حتی روزنامه اوجوگو اقدام به تماس با ساپینتو کرده و از او 
خواسته است که جزئیات این اتفاق را شرح بدهد. ساپینتو در واکنش، 
پاسخ مثبتی به درخواست مصاحبه نداده اما خبرنگار این روزنامه را به 
بیانیه باشگاه استقال که در آن از سرمربی و اعضای تیم مس به عنوان 

مقصران اصلی ماجرا یاد شده، ارجاع داده است.

میدان

ستاره سنگین وزن کشتی آزاد ایران معتقد است برای 
رسیدن به مدال المپیک باید همچنان روند رو به رشد 

خود را حفظ کند و با مدعیان داخلی و خارجی بجنگد.
 امیررضا معصومی فرزند فردین معصومی از قهرمانان 
اسبق کشــتی ایران و جهان طی یکسال گذشته موفق 
شــده به یکی از مدعیان ســنگین وزن ایران و جهان 
بدل شــود و حتی خود را مدعی رقابتهــای جهانی و 
المپیک نیز بداند.مســیر افتخارات معصومی از کسب 
عنوان قهرمانــی در رقابتهای نوجوانــان جهان آغاز 
شد و سپس او توانســت در مرحله نهایی انتخابی تیم 
ملی بزرگســالان هم نمایش قابل قبولی داشته باشد. 
او کمی بعد در مســابقات جوانان جهــان هم موفق به 

کســب مدال طا و عنوان قهرمانی شــد و 
دو ماه بعد توانســت در ادامه روند صعودی 
و امیدوارکننده خود مــدال طای قهرمانی 

امیدهای جهان را هم کسب کند.
بی تردیــد او هم اکنون یکی از ســتاره های 
سنگین وزن ایران و جهان است که مدعیان 
جهانی با جدیت بیشتری او را زیر نظر دارند 

و به خوبی بر توان فنی و فیزیکی او واقف هستند.
در همین راســتا امیررضا معصومی با توجه به کســب 
عنوان قهرمانی وزن ۱۲۵ کیلوگرم مسابقات کشتی آزاد 
قهرمانی کشور و مرحله اول چرخه انتخابی تیم ملی به 
خبرنگار مهر گفت: همیشه سعی کردم در هر مسابقاتی 

که به میدان مــی روم فقط و فقط به کســب 
خوشــرنگترین مدال فکر کنم و برای کسب 
قهرمانی با تمام تــوان با رقبای خودم بجنگم. 
با توجه به نتایجی که طی دو سال اخیر کسب 
کردم امیدوارم این روند امیدوارکننده و رو به 
رشد را همچنان در مســابقات آتی هم ادامه 
دهم.وی ادامه داد: پیکارهای قهرمانی کشور 
همیشــه با رقابت تنگاتنگ و نزدیکی بین کشتی گیران 
وجود دارد و مــن هم رقابت ســختی در ایــن دوره از 
مسابقات داشتم. خوشبختانه کشتی های خوبی گرفتم 
که مطمئناً به دلیل تمرینات پرفشــار و قدرتی من بود 
که همیشــه در دســتور کار قرار دارد و عاقه زیادی به 

این تمرینات دارم.قهرمان کشتی امیدهای جهان افزود: 
یکی از دلایلی که کشــتی ایران را از قطب های بزرگ و 
اصلی کشتی جهان تبدیل کرده حضور پر تعداد مدعیان 
داخلی در بســیاری از اوزان از جمله سنگین وزن است. 
این موضوع باعث می شــود تا هر مسابقات کشتی در هر 
رده ای با بهترین شــکل و بالاترین ســطح همراه باشد.
معصومی در پایــان به برنامه های آتی خود اشــاره کرد 
و گفت: در وهله نخســت باید از کادر فنی و فدراسیون 
کشتی تشکر کنم که به من ســهمیه داد تا در قهرمانی 
کشــور شــرکت کنم. البته هدف بعدی من حضور در 
مسابقات قهرمانی آسیاست که در این خصوص هم تابع 

تصمیمات کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد هستم.

کشتی

مهدی طاهرخانی  بازنده کســی است که 
در لحظه ای به پیروزی خودش شــک کند. 
هنوز هیــچ چیز از دســت نرفتــه و حتی 
ازحیث امتیازی پرســپولیس عقب نیفتاده 

است.
 بدون شــک این پر التهاب ترین نشســت 
خبری زندگی یحیی گل محمدی بود. بعد 
از ۱۴ هفتــه فوتبالی اینک، مــردی را می 
دیدیم که در کمتــر از ۵ روز، صدر جدول را 
با از دست دادن ۵ امتیاز تجربه می کرد. یک 
سقوط آزاد. نقطه عذاب آور این حادثه برای 
او و طرفدارانش به آنجایی مربوط می شد که 
اکثریت قریب به اتفاق کارشناســان اعتقاد 
به پر رنگ بودن نقش اشــتباهات داوری در 

این امتیازسوزی داشتند.
لیگ جاری بــا توجه به بازگشــت طوفانی 
تراکتور با ســرمربی کاربلد اسپانیایی اش، 
احتمالا فقط ۵ ضلع اصلی دارد و پیشبینی 
می شود شاید قهرمان را نه یک امتیاز بلکه 
به مثابه لیگ پانزدهم، تفاضل گل مشخص 
می کند.در چنین وضعیتی خودتان را جای 
سرمربی تیمی بگذارید که سه )۲+۱( امتیاز 
را از او گرفتند. وقتی ســر مرغــی را هم می 
برید انتظار نداشته باشــید، دست و پا نزند. 
اما خب برای قهرمــان ماندن باید از دیگران 

متفاوت بود.
آنچه یحیی به زبــان آورد و در لفافه مدعی 
شد، فارغ از راســتی آزمایی و منهای اینکه 
آیا حقیقتا اراده ای از سوی متولیان فوتبال 
و یــا حتــی بالاتــر )وزارت ورزش(، برای 
قهرمان نشدن شــخص او وجود دارد یا نه 
،می بایست به ســرمربی پرسپولیس گفت؛ 
حرفت را زدی، پیامت را هم رساندی و قطعا 
از امروز به بعــد نگاه میلیون هــا نفر به این 

است که ادعایت را بسنجند. 
همین فشار بازگردانده شــده از سوی تو به 
سمت آنها، احتمالا داوران را در سوت زدن 
علیه پرسپولیس با وسواس بیشتری همراه 
خواهد کرد. اما یادمان نرود توپ گرد است 
و تاریــخ ثابت کــرده هیچ مهندســی صد 
درصدی برای تعین قهرمان بصورت کامل 
قابل اجرا نیســت. گیریم ادعایت درســت 
است و مسئولان رده بالای ورزش، خواهان 
قهرمان نشدن قرمزها با تو باشند )فرض را 
بر این می گیریم( باز هم تــوپ و میدان در 
دست پرسپولیس اســت و می تواند از این 
تهدید بــرای خودش یــک فرصت طایی 

بسازد. 

تجربه برانکو در جیب تو 
شروع کار برانکو با پرسپولیس، مصادف شد 
با اشــتباهات عجیب و بهت آور داوری علیه 
این تیم. عجیب تریــن آن، برخورد توپ به 
سینه محســن بنگر در دیدار خانگی مقابل 
ذوب آهن بود که در آن زمان علیرضا فغانی 
بهترین داور لیگ، به اشــتباه پنالتی گرفت 
و پرسپولیس باخت. این اشتباهات متوالی 
در جام حذفی هم ادامه داشت و نکته جالب 
قضیه اینکه در آن برهه یحیی گل محمدی 

ســرمربی ذوب آهن بود. در جــام حذفی، 
ایمان صادقی گلر فعلی ملوان و وقت قرمزها 
در اوائل بازی برای دور کردن توپ به خارج 
از ۱۸ قدم آمد و توپ را با ســینه اش رد کرد 
که یدالله جهانبازی، به اشتباه، صحنه را هند 
تشخیص داد و گلر پرسپولیس را اخراج کرد 
تا حدود ۱۰۰ دقیقه )نبــرد به دقایق اضافه 
کشید( تیم برانکو ۱۰ نفره مقابل شاگردان 
یحیی بازی کند و در نهایت پرســپولیس ۲ 
بر صفر باخت و حذف شد. )اواخر مرداد ۹۴ 
تا اواسط آبان همان ســال در کمتر از ۳ ماه 
تیم برانکو دو بار با اشــتباهات داوری به تیم 

گل محمدی باخت(
این اشتباهات ســریالی در پایان نیم فصل، 
منجر به یــک اظهارنظر تاریخی از ســوی 
فریدون اصفهانیان، )رئیــس وقت کمیته 
داوران( شــد. در ۲۵ دی ماه همان سال او 
صریحا عنوان کرد پرسپولیس در نیم فصل 
نخســت بیشــترین ضرر را از ناحیه داوری 
متحمل شــده اســت. به گفته او در۳ الی ۴ 
بازی شاگردان برانکو متحمل این خسارت 
شــدند. یادتان نرود در پایان همان فصل، 
استقال خوزســتان تنها به واسطه تفاضل 
گل بهتر و هــم امتیاز با پرســپولیس، جام 
را بالا بــرد. اگر آن روز سیســتم کمک داور 
ویدئویی وجود داشــت، بدون تردید برانکو 
همان ســال نخســت صاحب جام می شد. 
آیا برانکــو مصاحبه ای علیــه داوری در آن 
فصل انجام داد؟ بله. در چند نوبت شخصا در 
سالن کنفرانس خبری بودم که او از داوری 
ها گایه شــدید کرد. اما اوج حرفه ای گری 
برانکو به لیگ هجدهم مربوط می شــد. در 
نیم فصــل دوم، درچند نبرد، اشــتباهات 
داوری امان قرمزها را بریده بود اما مصاحبه 
تاریخی برانکو، همانند موتور محرکی شــد 
که به بازیکنان القا کــرد هیچکس جلودار 
آنها نیســت. برانکو روی میز کوبید و گفت: 
من در هــر صورتی با این تیــم قهرمان می 
شوم. این فوتبال است، فقط لازم بود رقبایی 

مثل استقال و ســپاهان در آن چند بازی 
متوالی که پرســپولیس مرتب مساوی می 
کرد، دو بار برنده شــوند، تا جــام بپرد. اما 
هرچه پرسپولیس مساوی می کرد آنها هم  
توان پیروزی نداشــتند و بعضا می باختند. 
کار به هفته پایانی کشید و برانکو و پسرانش 
در اســتان بوشــهر، با یک پیروزی مقابل 

پارس جنوبی کار را تمام کردند.

 نتیجه رقبا مثل کنکور است
 و در سرنوشت شما موثر

این فوتبال اســت و نمی شــود بگویی من 
کاری به حریفان ندارم. درست شبیه کنکور 
که رتبه شــما فارغ از صحیح بودن تســت 
هایتان به بقیه بســتگی دارد. نتیجه رقابت 
رقباست که تکلیف قهرمان را مشخص می 
کند. اگر ســپاهان در ســه بازی آخر برابر 
تیم های بزرگی مثل اســتقال، نســاجی 
در خارج از خانه و  گل گهر پیروز نمی شــد، 
پرســپولیس کماکان در صدر بود. پس این 
حرف که من فقط کار خــودم را می کنم و 
کاری به رقبا ندارم، یک جمله کلیشــه ای 
آمیخته به غرور و فریب است.اما پرسپولیس 
و یحیی باید فــرض را بر ایــن بگذارند که 
ســپاهان دیگر پا پس نمی کشد و استقال 
و تراکتور هم آنقدر مهره و ابزار دارند که قادر 
به گرفتن صدر هستند. کاری به بدهی چند 
صد میلیاردی آبی ها نداشــته باشــید آنها 
یک تیم کامل روی نیمکت دارند که قیمت 
بازیکنان ذخیــره و مازادشــان بالای ۲۰ 

میلیارد است. البته باید گفت؛ چه خوب!

این قسمت را یحیی فقط بخواند 
شاید فراخوانده شدن یحیی گل محمدی، 
ناظر بــه فعالیتش در فضای مجــازی، او را 
اینچنین بدبین و مشــکوک کرده است. اما 
باید او یک حقیقت را قبول کنــد. اگر نهاد 
بالا دســتی تــر )وزارت ورزش( بنــا به هر 
مصلحتی که خودش به آن رســیده، قصد 

تغییر سرمربی پرسپولیس را داشت، بدون 
هیچ شــک و تردیدی همانگونه که شبانه 
مصطفی آجورلو کــه به مراتب بیشــتر از 
یحیی به بدنه دولت و ســایر نهادهای مهم 
متصل اســت، برکنار کردند، او را هم به هر 
دلیلی و با هرهزینه ای بر می داشــتند. ولو 
چند میلیون یورو خرج مــی کردند تا یک 
ســرمربی نامــدار خارجــی روی نیمکت 
بنشــیند. اینچنین اعتراض هواداران را به 
کمترین حــد ممکن می رســاندند. با چند 
پیروزی و حفظ صدرنشــینی هم هواداران 

هم آرام می شدند.
اصا از رضا درویش تا همــه هیات مدیره را 
می شد طی یک ماه با همه تشریفات قانونی 

عوض کنند.
برای یحیــی گلمحمدی که شــخصا او را 
بهترین مربی حــال حاضر فوتبال ایران می 
دانم.برای او که عقیده دارم، نیمکت تیمش 
نســبت به دو رقیب اصلــی حقیقتا لاغر و 

نحیف تر است.
برای او کــه با همین تیــم ۱۴ هفته متوالی 
در صدر جدول بود، برادرانه و دوســتانه می 
نویســم که با وجود همه شک و تردیدی که 
در درونت ریشه دوانده، این تهدید می تواند 

برای تو و تیمت بهترین فرصت باشد.
این تو هســتی که حالا به رقبــا اجازه نفوذ 
و جــولان در صدر جدول را مــی دهی. می 
توانــی قهر کنی. تیــم امیــدت را به زمین 
بفرســتی و بر فــرض اینکه مثا شــخص 
وزیر و یا اصا معــاون اول رئیس جمهور از 
تو خوشش نمی آید )فرض محال که محال 
نیست( اما تو همچنان سرمربی پرسپولیس 
هســتی و این فرصت را داری کــه تیمت را 
قهرمان کنی. همانند همان روزی که برانکو 
چشم در چشــم همه انداخت و با اطمینان 
از قهرمانی حــرف زد و بازیکنانش به خود 
گفتند او بیشــتر و بهتر می فهمــد و در ما 
چیزی دیده که می گوید قهرمان می شویم 

و قهرمان هم شدند.

بیلیاردباز کدام سرمربی است؟
یحیی یکبــار فیلــم بیلیاردبــاز را ببیند. 
The Hus�نام  شناخته شده به انگلیسی به
tler. فیلمــی درام بــه کارگردانــی رابرت 
راســن محصول ۱۹۶۱ آمریــکا .جایی که 
پــل نیومن، بعــد از ۳۶ ســاعت نبرد طاق 
فرســا در حال پیــروزی مقابل ســلطان 
بیلیارد معروف به بشــکه مینه سوتا بود اما 
زمانی بــازی را واگذار کرد کــه رقیبش، با 
وجود عقب افتادن، همچنــان می خندید. 
در سرویس بهداشتی موهایش را شانه می 
زد و به گونه ای خنــدان برابر نیومن حاضر 
می شــد و لبخند می زد کــه نیومن جوان، 
به برد خودش شــک کرد و همانجا بود که 
او شکســت خورد. بازنده کسی است که در 
لحظه ای بــه پیروزی خودش شــک کند. 
هنوز هیچ چیز از دست نرفته و حتی از حیث 

امتیازی پرسپولیس عقب نیفتاده است.
فقط لازم است یحیی از همین هفته، محکم 
و اســتوار بگوید؛ یک عده بنا به هر دلیلی از 
موفقیت من خوششان نمی آید اما خبر بدی 
به  آنها بدهــم؛ من به بازیکنانــم اطمینان 
دارم و مطمئنــم در انتهــای فصــل، اینها 
هستند که قهرمان می شوند. درست شبیه 
آنچه از لیگ شــانزدهم تا بیســتم رخ داد. 
کســی در پایان لیگ بابت قولی که او داده، 
هرگز بازخواســتنش نمی کنــد. چه قول 
بدهد چه نه، همه از ســرمربی پرسپولیس 

توقع قهرمانی دارند و بس.
انتخاب با یحیی اســت. او عصبانی شــده 
و کنتــرل را تا حدودی از دســت داده و می 
خواهد جــواب چنــد اشــتباه داوری را با 

خودزنی بدهد یا آن کار دیگر کند؟
این ۵ امتیاز رفته و دیگر باز نخواهد گشت. 
می تواند حســرتش را تا آخر عمر بخورد و 
یا با یک بازگشــت همان گونه که پیشتر دو 
بار پرسپولیس را در لیگ نوزدهم و بیستم، 
قهرمان کــرد، کارش را تکــرار کند. نمی 
گویم دچار توهم شــده یا هر چیز دیگر اما 
او سرمربی پرسپولیس اســت و از تک تک 
دقایقی که این فرصت را بــرای جاودانگی 

دارد باید استفاده کند. 
حالا نور به شــدت روی داوران و فدراسیون 
اســت. پیامش را بــه هر که می خواســت 
رسانده اما یادش باشد، حرکت بعدی اوست 
که بازی را برای همیشــه بر می گرداند. اگر 
قرار بود کسی از آن بالا برش دارد همان قبل 
از جام جهانی این کار را می کــرد. او مانده 
و باید تیمش را آنقــدر بهتر کند که همانند 
بازی با ذوب آهن و گل گهر عاوه بر رقیب، 
از سد اشــتباه داوری هم بگذرد. چه کسی 
یادش مانده، پنالتی گرفته شــده برای گل 
گهر اشــتباه بود امــا آن را بیرانوند گرفت. 
چه کسی  یادش می ماند که وحید کاظمی 
پنالتی مقابل ذوب آهن را ندید چون قرمزها 
توامان حریف و داور را دریبل کردند. سخت 
اســت اما شــدنی. آنقدر قوی باش که هیچ 
داوری با اشــتباهاتش نتواند زمین گیرت 

کند. 

هدف اصلی من کسب مدال المپیک است

حسن روشن:

وزهای خوب بازگشته است قایدی به ر
خریدار  کارشــناس فوتبال با بیان اینکه 
اســتقال مقابل مس همانند دیــدار برابر 
ملوان یک بــازی خوب و منطقــی را انجام 
داد، گفت: مهدی قایدی به روزهای خوبش 
بازگشت و توانست برای اســتقال گلزنی 
کند.حســن روشــن در خصوص پیروزی 
اســتقال برابر مس کرمان گفت: استقال 
اگرچه در دور رفت نمایش خوبی نداشت اما 
حالا بازی های قابل قبولی از خود به نمایش 
می گذارد و هر هفته بهتر هم می شــود. این 
تیم بعد از پیروزی پرگل مقابل ملوان این بار 
مقابل مس کرمان هم ســه گل وارد دروازه 
حریف کرد تا بتواند هم فاصله امتیازی خود 
را با ســپاهان و پرســپولیس کم کند و هم 

امیدش به قهرمانی بیشتر شود.
وی در مورد عملکرد بازیکنان اســتقال در 
این دیدار تصریح کــرد: در خط حمله عالی 

بودیم، قایدی به روزهای خوبش بازگشــته 
و اعتقاد دارم بــا گلزنی هــا و حرکت های 
انفجاری که انجام می دهــد می تواند برای 
اســتقال بســیار مفید واقع شــود. ضمن 
اینکه او یک بازیکن جوان و پرانرژی است و 
معمولاً تیم ها یک یا دو مدافع خود را مقابل 
او قرار می دهند تا بتوانند این بازیکن را مهار 
کنند و این فرصت خوبی است برای مهاجم 
و هافبک-مهاجم دیگر اســتقال که از این 
فرصت استفاده کرده و آنها هم گلزنی کنند.

روشــن در مورد خــط هافبک اســتقال 
خاطرنشان کرد: ســعید مهری این روزها 
برای استقال بهترین بازی را ارائه می دهد، 
بازیکنــی آرام، بدون حاشــیه و در خدمت 
تیم، فکــر می کنم یکــی از کارهای مثبت 
ساپینتو احیای سعید مهری بود، سرمربی 
آبی پوشان انقدر به این بازیکن اعتماد کرد 

و میدان داد که حــالا او یکی از بهترین های 
استقال در لیگ بیست و دوم است.

کارشناس فوتبال با انتقاد از عملکرد رضایی 
دروازه بان اســتقال تاکید کرد: نوســان 
رضایی زیاد اســت. او یک بازی خوب است 
و یک بازی اشــتباه می کند. البته یکسری 
از این اشــتباهات را باید به حساب جوانی و 
کم تجربگی او بگذاریم و اینجاست که نقش 
بهزاد غامپور بسیار تعیین کننده است. او 
باید از لحاظ روحی و روانی بــا این بازیکن 
بیشــتر کار کرده و نکات فنی را به او گوشزد 
کند تا این گلر جوان دچار اشــتباهاتی که 
در دیدار برابر سپاهان و مس کرمان داشت 

نشود.
حســن روشــن با انتقاد از اتفاقاتی که در 
دیدار اســتقال و مــس کرمــان رخ داد، 
گفت: متأسفانه صحنه های زشتی را شاهد 

بودیم، اینکه هــر کس به خــودش اجازه 
دهد به ســرمربی توهین کند و بــه او لگد 
بیندازد نشان می دهد سازماندهی و نظم و 
انضباطی در ورزشگاه وجود ندارد. زمانی که 
بازی شروع می شــود تا پایان بازی هر کس 
باید به وظایف خودش عمــل کند نه اینکه 
در کار دیگران دخالت کنــد.وی ادامه داد: 
سالهاست فوتبال ما درگیر چنین اتفاقاتی 
است و هرگز تمام شــدنی هم نیست. اینکه 
چه اتفاقی کنار زمین افتاد از آن بی خبریم 
اما این رفتارها با یک مربی درست نیست و 
باید در این خصوص مســئولین ورود کنند 
تا دیگر شــاهد چنیــن اتفاقاتی نباشــیم.

روشــن در مورد عملکرد داور هم گفت: او 
یک پنالتی مســلم را از استقال گرفت این 
روزها داوری باعث شده سرخابی ها به شدت 
گله مند باشند. متأسفانه داور به دلیل فشار 

زیاد بازی و اتفاقات حاشیه ای کنترل کار از 
دستش خارج شــده بود و نتوانست قضاوت 
خوبــی داشــته باشد.کارشــناس فوتبال 
در پایــان و در خصوص دیــدار هفته آینده 
استقال مقابل نفت مسجد سلیمان گفت: 
شاید به ظاهر این دیدار یک بازی ساده برای 
استقال باشد اما نفت که روزهای خوبی را 
سپری نمی کند به طور حتم انتحاری بازی 
خواهد کرد می خواهد حداقل یک امتیاز را 
کسب کرده و امید بیشــتری به آینده برای 

بقا در لیگ برتر داشته باشد.



مدیر  مومنــی  اصفهان-مریــم 
اســتان  اجتماعــی  تامیــن  درمــان 
اصفهان با ابــراز گلایــه و پیچیدگی و 
شدت مســائل بوروکراسی اداری و فنی 
بیــن مدیریت درمــان و دیگــر نهادها 
در اســتان اصفهانگفــت: دغدغه ما در 
ســازمان ایفای تعهدات در قبال جامعه 
تحت پوشــش اســت.اگر این سیستم 
اصلاح شود،بســیاری از مشکلات حل 
می شــود و فرایند اجرای امور تسهیل 
و پــروژه های مدیریت درمــان اجرایی 

می گردد.
محمد رجالی در نشســت با خبرنگاران 
با اشــاره به اینکه در ۹ ماهه سال جاری 
۶۰ هــزار بیمار در ســه بیمارســتان 
ملکی تأمین اجتماعی اســتان اصفهان 
بســتری شــدند، اظهار داشــت: شمار 
بستری ها در این بیمارســتان ها نسبت 
به مدت مشابه ســال گذشته ۲۳ درصد 

افزایش یافته است.
وی با بیان اینکــه در این مدت ۳۶ هزار 
و ۵۰۰ عمل جراحــی در مراکز درمانی 
تأمین اجتماعی انجام شــده، ادامه داد: 
تعداد عمل های جراحی نیز نســبت به 

۹ ماهه ســال پیش ۲۵ درصــد افزایش 
نشان می دهد.

رجالی با بیــان اینکه ســازمان تأمین 
اجتماعــی ۸۰۰ تخــت بیمارســتانی 
در سه بیمارســتان شــریعتی، غرضی 
و الزهــرای نجف آبــاد و ۲۸ درمانــگاه 
دارد، خاطرنشان کرد: ســازمان تأمین 
اجتماعی نخســتین خریــدار درمان و 
دومین ارائه دهنده خدمات درمانی در 

کشور است.
وی افزود: ســازمان تأمیــن اجتماعی 
اصفهان با چهار هــزار مرکز نیز قرارداد 
خرید خدمــت دارد وهزینه های درمان 
در ۹ ماهــه امســال حــدود ۲۵ هزار 

میلیارد ریال بوده است.
مدیر درمــان تأمین اجتماعی اســتان 
اصفهان خاطرنشــان کــرد: در ۹ ماهه 
امســال حدود هشــت میلیون ویزیت 
ســرپایی در مراکز درمانی ملکی تأمین 

اجتماعی استان انجام شده است.
رجالــی بــا بیــان اینکه طــرح بزرگ 
حذف سوبســید دارو در ســال جاری 
آغاز شــد، گفت: تغییر نظــام یارانه ای 
داروکه از تیر ماه آغاز شــد اقدام بزرگی 

بود که حــدود ۳۰۰ درصد بــرای بیمه 
هزینه ایجاد می کرد و ســازمان تأمین 
اجتماعی به عنــوان بزرگ ترین خریدار 
درمان کشــور با کمک ســازمان برنامه 
بودجه، بیشــترین هزینــه را برای این 

اقدام تقبل کرد.
رجالی خاطرنشــان کرد: پرداخت۹۰ 
هــزار میلیــارد تومان بدهــی دولت 

به ســازمان تأمیــن اجتماعــی اتفاق 
بزرگی بود که پس از ۲۰ ســال انجام 
شــد. دیگری اینکه اگر چــه پیش تر 
سیاســت توقف توســعه در ســازمان 
تأمین اجتماعی دنبال می شــد اما در 
رابطه با پروژه های عمرانی ســازمان 
در ایــن دولــت توانســتیم مجوز ۱۲ 
طرح را دریافت کنیم کــه یکی از آنها 

کلنگ زنــی بیمارســتان ۵۰۰ تخــت 
خوابی در شــهرک شــهید کشــوری 

است.
وی ادامــه داد: بخش جراحــی قلب 
بیمارســتان شــریعتی کــه یکــی از 
خواســته های  بیمه شــدگان سازمان 
تأمین اجتماعی محســوب می شــود، 

در دهه فجر افتتاح خواهد شد.

سنندج -فاطمه ملایی مدیرکل صنعت، معدن 
و تجارت کردستان گفت: ۱۲ طرح تولیدی و صنعتی 
با حجم ســرمایه گذاری حدود ۳ هزار و ۳۵۵ میلیون 
ریال در ایام دهه فجر در ســطح اســتان افتتاح و به 

بهره برداری می رسد.
بختیار خلیقی با اعلام افتتــاح ۱۲ طرح صنعتی در دهه 
فجر در استان، اظهار داشت: از مجموع این ۱۲ طرح، ۳ 
طرح در بانه، ۲ طرح در مریوان، ۲ طرح در دهگلان و در 
شهرستان های سنندج، سقز، قروه، دیواندره و بیجار نیز 

هر کدام یک طرح افتتاح می شود.
وی با بیان اینکه برای بهره بــرداری از این طرح ها ۳ 
هزار و ۳۵4 میلیون و ۹۰۰ هزار ریال سرمایه گذاری 
صورت گرفته اســت، افزود: ۲7۹ میلیــارد ریال نیز 
تســهیلات بانکی به صورت ثابت و سرمایه در گردش 

به سرمایه گذاران پرداخت شده است.

مدیرکل صنعــت، معدن و تجارت کردســتان اظهار 
کرد: طــرح تولیــد کیســه پلاســتیکی تک لایه از 
پلی اتیلن در سنندج، طرح های تولید صفحه و ورق از 

پلی استایرن انبساطی و تولید تیرچه و خرپا فولادی 
در مریوان، طرح تولید پروفیل یو پی وی سی در سقز 
و طرح تولید کنســتانتره آهن در قــروه از طرح های 

قابل افتتاح در دهه فجر امسال در کردستان هستند.
خلیقی ادامه داد: همچنین ۳ طرح تولید انواع لامپ و 
ریســه، تولید لوازم خانگی برقی و تولید انواع خودکار 
معمولی در بانه افتتاح می شــوند و طــرح تولید فنر 

مارپیچ نیز در بیجار افتتاح می شود.
وی یادآور شــد: طرح های شــکل دهی ورق گالوانیزه و 
تولید محصولات بهداشتی در شهرستان دهگلان و طرح 
تولید ادوات کشاورزی در دیواندره دیگر طرح های قابل 

افتتاح در ایام دهه فجر در استان کردستان هستند.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کردســتان با اشاره 
به اینکــه عملیات اجرایی بیشــتر طرح هــای قابل 
افتتاح در دهه فجر امســال طی ســال های ۱4۰۰ و 
۱4۰۱ آغاز شــده اســت، بیان کــرد: در مجموع با 
بهره برداری از این ۱۲ طرح، ۲۳۵ فرصت شــغلی به 

صورت مستقیم ایجاد می شود.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  درهمایش بانوان 
فرهیخته تحت پوشــش کمیته امداد استان گلستان 
از ۱۳۰ بانــوی فعال و موفــق کمیته امداد اســتان 

گلستان تجلیل شد.
عیسی بابایی با اشاره نقش به ســزای مادران وبانوان 
در تربیت فرزندان ســالم وصالح درجامعه اســلامی 
تصریح کرد: در این مراسم از بانوان فرهیخته و موفق 
و فعال اقتصادی و اجتماعی درحوزه اشتغال و تربیت 
فرزندان نمونه و برگزیده مســابقات ورزشی و قرآنی 
، بانــوان منتخب و فعــال مراکز نیکــوکاری، بانوان 

بازنشسته تامین اجتماعی، تجلیل بعمل آمد.
مدیرکل کمیته امداد اســتان گلســتان با اشــاره به 
انتخاب افراد براســاس حفظ حجاب و عفاف و تربیت 

فرزندان نمونه ، افزود: هدف از برگزاری این جلســه ، 
تکریم مقــام و منزلت بانــوان و ارج نهادن به زحمات 
مادران موفق و تشــویق ســایر مددجویــان به الگو 
برداری و تأســی از ســیره و زندگانی حضرت فاطمه 

زهرا )س( است .
بابایی با اشــاره بــه ۸4 هــزار خانوارمددجوی تحت 
حمایت امداد گلســتان افزود: بیــش از ۶۰ درصد از 
مددجویان اســتان را بانوان سرپرست خانوار تشکیل 
می دهد که به غیر از مســتمری ماهانــه ۵۸ میلیارد 

تومانی از ۵۱ خدمت دیگر این نهاد بهره مند هستند.
وی تصریح کــرد از 77۰۰ فرصت شــغلی با اعتباری 
بالغ بــر 4۹۰ میلیــارد تومان درســالجاری ، ۳۵۵۰ 
اشتغال مربوط به زنان سرپرست خانوادر بوده که در 

حوزه های مختلف شــغلی اعم از طرحهای خدماتی، 
تولیدی ، صنایع دســتی، نوغانــداری، دانش بنیان، 

کشاورزی و دامداری میباشد.
وی گفت: ۱۲۰۰ دانشــجوی تحت حمایت از خدمات 
فرهنگی این نهاد بهره مند هستند که بیش از ۳۰ درصد 

آنها ، فرزندان زنان سرپرست خانوار می باشند .
گفتنی اســت در پایان این مراســم از ۹4 نفر بانوی 
موفق و ۱۹ نفر فعال حــوزه مراکز نیکوکاری و ۱7 زن 
سرپرست خانوار بازنشســته تامین اجتماعی تجلیل 

شد.

کردستان
همزمان با دهه فجر صورت می گیرد؛

ح تولیدی و صنعتی  در کردستان  افتتاح 12 طر

تجلیل   از 130  بانوی فعال و موفق کمیته امداد استان گلستان

اصفهان- مریم مومنــی مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهان گفــت: برای نخســتین بار 
پالایشــگاه اصفهان به عنوان سودآورترین شرکت 

پالایشی بورسی کشور معرفی شد.
محسن قدیری با اشاره به گزارش عملکرد پالایشگاه 
اصفهان در زمینه ســودآوری به عنوان یک شــرکت 
بورسی اظهار داشت: ضمن ابراز خرسندی باید یادآور 
شوم که ما در ۹ ماهه ســال ۱4۰۱ موفق به کسب ۲۶ 

هزار میلیارد تومان سود خالص شده است.
وی افزود: ســود هر ســهم در این دوره نسبت به 
دوره مشابه ســال مالی گذشته ۱7۳ درصد رشد 
داشــته اســت که با این میزان رشــد، پالایشگاه 
اصفهــان در بین شــرکت های پالایشــی و نفتی 
پذیرفته شــده در بــورس رتبــه اول را به خود 

اختصاص داده است.
مدیرعامــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان اضافه 
کرد: علی رغم یکســان بودن روند کاهشی تفاوت 
 Crack نرخ نفت خام بــا نرخ فرآورده  هــای نفتی
Spread(( بین شــرکت های پالایشی که منجر به 
زیان شرکت هایی همانند پالایش نفت بندرعباس، 
پالایش نفت لاوان و پالایش نفت تبریز در مقایســه 
عملکرد سه ماهه سوم ســال جاری با سه ماهه سوم 

سال گذشــته شده اســت، شــرکت پالایش نفت 
اصفهان در این دوره در سود ناخالص 4۰ درصد نیز 

رشد داشته است.
وی تصریح کرد: بازده شرکت پالایش نفت اصفهان 
به نسبت ســرمایه اولیه از بدو بورسی شدن و از ۱4 
سال گذشــته بهترین عملکرد را در سال جاری به 

خود اختصاص داده است.
محسن قدیری ابراز داشــت: همه این دستاوردها 
در سایه همت پرســنل خدوم و زحمتکش به ویژه 
هیات مدیره و مدیران و روســای شرکت به واسطه 
حُسن تعلق خاطر به شــرکت پالایش نفت اصفهان 

به دست آمده است.

کرمانشاه –حســنافخارزاده علــی اسدی، 
مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای غــرب گفت: 
پست ۶۳کیلو واتی شهید نمکی و خطوط ارتباطی 
کابلی و هوایی سنندج در دهه  مبارک    فجر امسال 

افتتاح می شود.
وی افزود : زیرساخت های برق در استان کردستان 
در حال توسعه و در همین راستا ۱۲پروژه به ارزش 

۲هزار میلیارد تومان در حال اجراست.
اسدی تصریح کرد؛برق یکی از نیازهای اساسی در 
توسعه همه جانبه و از ابتدایی ترین زیرساخت های 
مورد نیــاز در هــر منطقه اســت که بــا وجود آن 
می توان برای بخش های دیگر توســعه زیرساختی 
نیز برنامه ریــزی کرد.دولــت ســیزدهم از زمان 
استقرار تاکنون با تلاش  شبانه روزی به دنبال ایجاد 
زیرساخت ها و برخورداری مردم همه مناطق کشور 
از امکانــات و خدمات به صورت عادلانه و یکســان 
بوده است، به طوری که این توجهات در استان های 
مرزی کشــور به ویژه کردســتان نمود بیشــتری 

داشته است.
 مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای غرب گفت 
:یکی از زیرســاخت هایی که در استان کردستان 
مــورد توجــه قــرار گرفته، توســعه شــبکه و 

توزیع برق اســت که نیــاز اصلی مــردم در همه 
بخش هاســت. در دولت گذشــته خاموشی های 
مداوم بــرق به ویــژه در فصل گرم تابســتان در 
اســتان کردســتان، علاوه بــر اینکــه موجی از 
نارضایتی های مــردم به وجــود آورد، باعث ضر 
ر به کســب و کار و اموال مــردم نیز شــد و این 
رســانه مردمی بارها و بارها در گزارشات مختلف 
دغدغه های مردم را به سمع و نظر مسئولان رساند.

وی افزود : در همین راســتا؛ طرح پســت ۶۳کیلو 
واتی شهید نمکی و خطوط ارتباطی کابلی و هوایی 
ســنندج نیز در دهه مبــارک فجر امســال افتتاح 

می شود.

اصفهان کرمانشاه

برای نخستین بار؛
پالایشگاه اصفهان به عنوان سودآورترین 

شرکت پالایشی بورسی کشور معرفی شد

همزمان با دهه فجر؛
پست 63کیلو واتی شهید نمکی و خطوط ارتباطی کابلی 

و هوایی سنندج  افتتاح می شود

مدیر درمان تامین اجتماعی استان اصفهان:

وژه های مدیریت درمان،غیرقابل درمان است وکراسی اداری بر پر سایه سنگین بور
کارمند شرکت برق منطقه ای خوزستان داور برتر 

رقابت های لیگ برتر تکواندو کشور شد

اهواز - محمد مجدم کارمند شــرکت برق منطقه ای خوزستان به 
عنوان یکی از داوران لیگ برتر تکواندو )جام خلیج فارس( انتخاب شد.

 با اعلام کمیته فنــی و کمیته داوران فدراســیون تکواندو جمهوری 
اسلامی ایران، اسماعیل اســفندیاری کارمند شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان در اختتامیه رقابت هــای لیگ برتر کشــور ) جام خلیج 

فارس ( به عنوان یکی از داوران برتر این دوره از مسابقات معرفی شد.
ایــن انتخاب براســاس شــاخص های اصــول داوری، ســرعت در 
تصمیم گیری، عدم ارزشــیابی مجدد، عدم جبران قضاوت نادرست 
و اســتقلال در تصمیم گیری در مســئولیت های قاضی، سرداوری ، 
ناظر بازی و ناظــر داور بازبینی ) IVR ( صــورت گرفته و در پایان این 
تورنمنت توســط هادی ساعی رییس فدراســیون و همچنین شهرام 

اربابی رییس کمیته داوران فدراسیون مورد تقدیر قرار گرفت.
گفتنی است اســماعیل اســفندیاری در کارنامه قضاوت های خود، 

عناوین بهترین داور اروپا، آفریقا و آسیا را دارد.

رئیس جهاد کشاورزی استان خبر داد؛
وژه کشاورزی کرمانشاه  افتتاح ۶۳ پر

در دهه فجر

 کرمانشاه -حســنا فخارزاده رئیس جهاد کشــاورزی استان 
کرمانشاه از افتتاح ۶۳ پروژه کشاورزی کرمانشاه در دهه فجر امسال 

با اشتغالزایی ۲7۰ نفر خبر داد.
علی چاله چالــه اظهار کرد: در دهــه مبارک فجر امســال ۶۳ پروژه 
بخش کشاورزی اســتان با اعتبار ۱۳۱ میلیارد و ۵۳۶ میلیون تومان 
و اشــتغالزایی ۲7۰ نفر افتتاح و عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. 
وی افزود: گزارش تفکیکی ۶۳ پروژه قابل افتتاح شــامل ۳7 پروژه در 
زیر بخش آب و خاک، هفت پروژه باغبانی، ۱4 پروژه تولیدات دامی و 

پنج پروژه در زیر بخش صنایع تبدیلی بخش کشاورزی است.
رئیس جهاد کشاورزی استان کرمانشــاه تصریح کرد: برای ۳7 پروژه 
آب و خاک ۲۸ میلیارد و ۹۸۸ میلیون تومان هزینه شــده که شــامل 
۱۵ میلیارد و ۶۲7 میلیون تومــان اعتبار عمرانی و ۱۳ میلیارد و ۳۶۱ 
میلیون تومان آن هم ســهم مجریان طرح ها است و اشتغالزایی پروژه 

ها بخش آب و خاک نیز ۱۶۵ نفر خواهد بود.
چاله چاله در تشــریح پروژه های باغبانی، گفت: در زیر بخش باغبانی 
هفت پروژه با اعتبار ۱۶ میلیــارد و 7۲۵ میلیون تومان افتتاح خواهد 
شــد که ۱۱ میلیارد و ۲۰ میلیون تومان آن تســهیلات بانکی و بیش 
از پنج میلیارد و 7۰۵ میلیون آن نیز ســهم مجریان پروژه ها بوده که 
اشــتغالزایی این طرح ها نیز ۲۵ نفر خواهد بود. وی در ادامه به پروژه 
های تولیدات دامی اشاره کرد و افزود: در بخش تولیدات دامی نیز ۱4 
پروژه با اعتبار ۳4 میلیارد و ۳۸۵ میلیون تومان و اشــتغالزایی ۵۰ نفر 

افتتاح خواهد شد.
چاله چاله در پایان پروژه های صنایع تبدیلی را شامل پنج پروژه با اعتبار 
۵۱ میلیارد و 4۳7 میلیون تومان قلمداد کرد و گفت: مجموع ســرمایه 
گذاری صورت گرفته در این بخش شــامل ۳۵ میلیــارد و 4۳۰ میلیون 
تومان تسهیلات بانکی و ۱۶ میلیارد تومان سهم مجریان پروژه ها بوده که 

در این زیر بخش نیز اشتغالزایی پروژه ها ۳۰ نفر خواهد بود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان :
ح ورزشی دهه فجر در لرستان  4 طر

بهره برداری می شود 

خرم آباد-طولابی مدیرکل ورزش و جوانان لرستان گفت: چهار 
طرح عمران ورزشــی همزمان با ایام دهه مبارک فجر در استان بهره 

برداری و افتتاح می شود. 
به گزارش از روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان لرســتان ســید 
آرش قیاســیان اظهار کرد: در این ایام اســتخر شــنای سرپوشیده 
چگنی، زمین فوتبال چمن مصنوعی معمــولان، زمین فوتبال چمن 
مصنوعی پلدختر و ســالن ورزش باســتانی در دورود افتتاح خواهد 

شد.
وی افــزود: همچنیــن هشــت زمین فوتبــال چمــن مصنوعی در 
روستاهای ونایی، اشترینان، چهار بره، والانجرد، شیروان، قائد طاهر، 
دودانگه و چگنی کش و یک زمین فوتبال چمن مصنوعی نیز در شهر 

بروجرد کلنگ زنی می شود.
وی ادامه داد: برگزاری رقابــت های جودو و فیتنس بانوان کشــور، 
اعزام ورزشــکاران به رقابت های کشــوری، برگــزاری همایش ها و 
مسابقات ورزشــی در رده های سنی مختلف و رشــته های گوناگون 
و اجرای کارگاه های آموزشی ورزشــی از مهمترین برنامه های دهه 

فجر در لرستان می باشد.
قیاسیان بیان کرد: همایش های متعدد در اقصی نقاط استان از جمله 
پیاده روی و کوهپیمایی خانوادگی، جشــنواره های ورزش همگانی 
و چله انقلاب، راه انــدازی پویش های مختلف بــا محوریت ورزش و 

خانواده، دوره های عمومی و رایگان ورزشی اجرا می شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وش اسکناس ارز در شعب عامل بانک  فر
 صادرات ایران

فروش اسکناس ارز تا ســقف ۵۰۰۰ دلار آمریکا برای تأمین نیازهای 
ضروری هموطنان از طریق شعب عامل ارزی بانک صادرات ایران آغاز 

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، فروش ارز معادل ۵۰۰۰ 
دلار آمریکا به افراد حقیقی بالای ۱۸ ســال و اشــخاص حقوقی مقیم 
)به اســتثنای بانک ها و صرافی ها( با ارائه کارت ملی یا کارت بازرگانی و 
کارت ملی نماینده اشــخاص حقوقی و همچنین شماره تلفن همراه به 

نام متقاضی در شعب ارزی بانک صادرات ایران انجام می شود.
فروش ارز به متقاضیان حداکثر به مبلغ ۵۰۰۰ دلار یکبار در ســال و به 

نرخ لحظه ای اعامی پایگاه مدیریت بازار متشکل ارزی خواهد بود.

رشد ۲۰۰ درصدی پرداخت وام قرض الحسنه 
ازدواج توسط بانک سینا نسبت به سال قبل

پرداخت وام قرض الحســنه ازدواج به متقاضیان در بانک سینا تا پایان 
دی ماه سال جاری از رشــد ۲۰۰ درصدی نسبت به سال قبل برخوردار 

شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، این بانک همراستا با نظام بانکی 
در حمایــت از بخش  های مختلــف جامعه و عمل به مســئولیت های 
اجتماعی تا پایان دی ماه ســال جاری تعداد چهار هزار و ۱۸۲ فقره وام 
قرض الحســنه ازدواج به ارزش بیش از پنج هــزار و ۷۵۰ میلیارد ریال 
پرداخت کرده است که نســبت به مدت مشابه ســال قبل، رشد ۲۰۰ 

درصدی را تجربه کرده است.
این بانــک همچنین عاوه بر پرداخت تســهیات قرض الحســنه در 
زمینه های مختلف اقتصــاد، به منظور حمایت ازمســتاجران تا پایان 
دی ماه ســال جاری شــش هزار و ۹۹۵ فقره وام به ارزشــی بالغ بر سه 
هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال به صورت ودیعه مســکن به افراد فاقد مسکن 

پرداخت کرد.
پرداخت وام های تکلیفی و قرض الحسنه بانک سینا برای رفع مشکات 
خانواده ها و بهبود وضعیت معیشــت آنها همچنان ادامه داشته و برای 
تحقق اهداف مورد نظــر، این بانک تــا پایان دی ماه ســال جاری در 
مجموع با پرداخت بیش از ۱۷ هزار و صد و ســی ویک فقره تســهیات 
تکلیفی به ارزش بالغ بر ۱۳ هزار و ســیصدو هشــتاد میلیــارد ریال از 
اقشــار مختلف مردم در زمینه هــای ازدواج، فرزندآوری، تســهیات 

قرض الحسنه کمیته امداد و سازمان بهزیستی حمایت کرده است.

وش ارز در شعب منتخب بانک سپه آغاز فر
بانک سپه در راستای تسهیل تأمین تقاضای ارز به صورت اسکناس و با 

هدف فراهم سازی نیازهای ضروری، ارز به فروش می رساند.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی بانک ســپه؛ این بانک پیرو اباغ بانک 
مرکزی مبنی بر لزوم فروش ارز تحت عنوان سرفصل نیازهای ضروری، 
اسامی شــعب منتخب خود را برای فروش ارز در تهران و شهرستان ها 

اعام کرد.
براساس این گزارش، فروش این ارز صرفا تا سقف ۵ هزار یورو به صورت 
اسکناس دلار به اشــخاص حقیقی ایرانی بالای ۱۸ ســال و اشخاص 
حقوقی مقیم)به اســتثنای بانک ها و صرافی هــا( اختصاص می یابد و 
مشمول آن دسته از افرادی می شود که در سال جاری هیچ گونه ارزی 

در سایر سرفصل ها دریافت نکرده اند.
همچنین فروش ارز تا اطاع ثانوی با ارائه کارت ملی اشخاص حقیقی و 
کارت بازرگانی اشخاص حقوقی و کارت ملی نماینده اشخاص حقوقی 
با داشتن یا افتتاح حساب متمرکز ریالی در بانک سپه و استعام شماره 

تلفن همراه به نام متقاضی امکان پذیر خواهد بود.

جزییات افتتاح حساب جاری در بانک ملی ایران
بانک ملی ایران شــرایط افتتاح حساب جاری 
برای مشتریان و اشــخاص حقیقی بالای ۱۸ 
ســال را اعام کرد.به گــزارش روابط عمومی 
بانک ملی ایران، بر اســاس اعــام این بانک و 
بر اســاس دســتورالعمل های صادره منطبق 
بر مقررات و الزامات بالا دســتی از سوی بانک 
مرکزی، عدم وجود چک برگشتی، عدم وجود 
تعهدات غیرجاری در شبکه بانکی و نداشــتن حساب جاری مشابه در 
بانک ملی ایران از جمله شــرایط و مقررات افتتاح حساب جاری برای 
اشخاص حقیقی ایرانی بالاتر از ۱۸ ســال و اشخاص حقیقی ایرانی کم 

تر از ۱۸ سال دارای حکم رشد از مراجع قضایی است. 
همچنین پذیــرش تعهدنامه شــرایط و مقررات مبارزه با پولشــویی 
و تامین مالی تروریســم، پذیرش شــرایط و مقررات افتتاح حســاب 
جاری، تکمیل فرم افتتاح حســاب و اعام اطاعات هویتی، مالکیتی و 
اقتصادی و ارایه مستندات صحت سنجی آدرس محل سکونت از دیگر 

شرایط افتتاح حساب های جاری است.
لازم به ذکر است، حساب جاری از کاربردی ترین حساب های سیستم 
بانکی است و دســته چک یکی از ابزارهای برداشت از این حساب است 
که به نام صاحب حساب صادر شده و با نوشــتن تاریخ و مبلغ مشخص 
روی هر برگه چک، امکان برداشــت از حســاب برای اشخاص دیگر را 
فراهم می کند. بانک در صورت ناکافی بودن موجودی حســاب جاری 
مکلف به پرداخت وجه چک از ســایر حساب های شخص نزد خود بوده 
و در صورت عدم کفایت مجموع این مبالغ، گواهینامه عدم پرداخت به 

میزان کسری مبلغ چک صادر خواهد شد.
با توجه به اتصــال خودپردازهای بانــک ملی ایران به ســامانه صیاد، 
صادرکننــدگان و دریافت کننــدگان چک های صیــادی می توانند 
بدون لزوم یکســان بودن بانک صادرکننده چک و خودپرداز، نســبت 
به »ثبت«، »استعام و تایید دریافت«، »اســتعام وضعیت و انتقال«  
و »عودت انتقال چک« اقدام کنند؛ همچنین امکان اســتعام توسط 

صادرکننده چک نیز از طریق دستگاه های خودپرداز فراهم است.
مشــتریان گرانقدر باید در زمان انجام معامات خود حتما از ثبت چک 
های صیادی توسط صادرکننده در سامانه صیاد اطمینان حاصل کرده 
و درصورت عدم ثبت یا هرگونه مغایرت میان اطاعات ثبت شــده در 
این ســامانه با اطاعات مندرج در برگه چک، از پذیرش آن خودداری 

کنند.

وش ارز   اعلام اسامی شعب منتخب فر
در بانک ملت

بانک ملت، به متقاضیان ارز و با هدف تامین نیازهای ضروری تا ســقف 
۵.۰۰۰ دلار ارز می فروشد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، ایــن بانک پیرو اباغ بانک مرکزی 
مبنی بر لزوم فروش ارز تحت عنوان سرفصل نیازهای ضروری، اسامی 
شــعب منتخب خود را برای فروش ارز در تهران و شهرســتان ها اعام 
کرد.بر اســاس این گزارش، فروش این ارز صرفا تا ســقف ۵.۰۰۰ دلار 
و به اشخاص حقیقی ایرانی بالای ۱۸ سال و اشخاص حقوقی مقیم) به 
استثنای بانک ها و صرافی ها( مجاز است و مشمول آن دسته از افرادی 
می شود که در سال جاری هیچ گونه ارزی در سایر سرفصل ها دریافت 
نکرده اند.همچنین فروش ۵.۰۰۰ دلار تا اطاع ثانوی با ارائه کارت ملی 
اشخاص حقیقی/ کارت بازرگانی اشخاص حقوقی و کارت مل نماینده 

اشخاص حقوقی امکان پذیر خواهد بود.

وئلا  ابراز تمایل وزیر نفت ونز
 نسبت به همکاری های نفتی نزدیک تر با ایران

وزیر امور خارجه ایران، با طارق العیســامی معــاون اقتصادی رئیس 
جمهور و وزیر نفت ونزوئا دیدار و در خصــوص موضوعات مورد عاقه 

دو کشور به گفت وگو و تبادل نظر پرداخت.
حسین امیر عبداللهیان  در این دیدار بر توســعه و تقویت همکاری ها 
با ونزوئا، خصوصا اجرای تفاهمات تاکید کرد و خواســتار رفع موانع و 

چالش ها و سرعت بخشیدن به روند همکاربها  شد.
وی همچنین در ادامه ضمن اشــاره به ســفر نیکولاس مادورو رییس 
جمهور ونزوئا به تهران در ســال ۱۴۰۱، این ســفر را نقطه عطفی در 

روابط فیمابین عنوان کرد.
وزیر نفت ونزوئا ضمن اشاره به تجربیات فراوان ایران در حوزه انرژی و 
فنی، برای انتقال این تجربیات به ونزوئا و همکاری نزدیک تر در حوزه 
نفت ابراز تمایل کرد و همکاری در ایــن زمینه را موجب ارتقای جایگاه 

دو کشور در سطح جهان عنوان کرد.
طرفین همچنین ســند راهبردی امضا شده در  ســفر مادرو به تهران 
را به عنوان نقشــه راه روابط ایران و ونزوئا معرفی کردند و به ســرعت 

بخشیدن اجرای تفاهمات گذشته و استفاده از فرصت ها تاکید کردند.

و در بین دستگاه های  صدرنشینی وزارت نیر
ونیکی کسب و کار پایش شده صدور مجوز الکتر

به دنبــال فعالیت جدی، موثر و مســتمر وزارت نیــرو در حوزه صدور 
مجوزهای کســب وکار، این وزارتخانه در میان ۲۲ دستگاه پایش شده، 
رتبه نخست دســتگاه های موفق در صدور مجوز را در درگاه ملی صدور 

مجوز کسب و کار به خود اختصاص داد.
به گزارش وزارت نیرو، از ابتدای ســال جاری تا دهم بهمن ماه، ۲۸۵۱ 
درخواست الکترونیکی صدور مجوز کســب وکار در وزارت نیرو به ثبت 
رســید که با کســب رتبه نخســت این وزارتخانه در میان ۲۲ دستگاه 
پایش شــده همراه شــد.از جمله اقدامات صورت گرفته در این رابطه 
می توان به تصویب کاربرگ شناســنامه ۱۹ عنوان مجــوز وزارت نیرو 
در هیئــت مقررات زدایی و ارســال کاربرگ اســتعامات مجوزها که 
در هیئت مقررات زدایی مصوب خواهد شــد، اشــاره کرد.در این بین 
کاربرگ صدور، اصاح، تمدید، توســعه، تعلیق و لغو مجوزهای وزارت 

نیرو نیز به زودی برای هیئت مقررات  زدایی ارسال خواهد شد.
در همین راســتا، تکالیفی بــرای مراجع صدور مجوزهــا و واحدهای 
فناوری اطاعات وزارت نیرو درنظر گرفته شــده است که الکترونیکی 
شدن استعامات مجوزها، پیگیری مستمر رفع درخواست مجوزهای 
مواجه با تاخیر، ذکر دلایل عدم صدور )رد درخواســت( مجوزها و نیز 

استاندارد کردن دلایل عدم صدور مجوزها از جمله آنهاست.
بر اساس این خبر، موضوع تســهیل گری در صدور مجوزهای کسب و 
کار در صنعت آب و برق از اهمیت ویژه ای برخوردار بوده و خوشبختانه 
این مهم با ایجاد و راه اندازی درگاه ملی مجوزهای کسب وکار و اهتمام 
ویژه وزارت نیرو برای حضوری فعال و پاسخگویی مستمر در این درگاه، 
مســیری هموار را آغاز کرده اســت.درگاه ملی مجوزهای کسب وکار، 
بســتری اینترنتی تحت مدیریت دبیرخانه »هیئــت مقررات زدایی و 
بهبود محیط کسب وکار« اســت که برای همه کسب وکارهای موجود 
در کشور، شــرایط، مدارک، مجوزهای پیش نیاز، هزینه و زمان صدور 
مجوز را شــفاف و قابل فهم ارائه می کند؛ این درگاه، تنها مرجع رسمی 
اعام شــرایط صدور مجوزهای کســب وکار و معرفــی مرجع قانونی 

صادرکننده همه مجوزهای کسب وکارها در کشور محسوب می شود.
متقاضیان برای ثبت درخواست خود در حوزه آب و برق با ورود به درگاه 
ملی صدور مجوز کســب و کار به آدرس )mojavez.ir( و کلیک روی 
آیکن درختواره کســب و کار و در ادامه ورود بــه بخش صنعت و معدن 
و تأسیسات و زیرســاخت ها می توانند درخواست های خود را در حوزه 

صدور مجوز کسب وکار در حوزه آب و انرژی ثبت کنند.

هم اکنون تعــداد ۱۹ عنوان مجــوز در درگاه وزارت نیــرو وجود دارد 
که ۱۰ عنــوان مجوز مربــوط به معاونت بــرق و انرژی شــامل پروانه 
صادرات و واردات برق، پروانه خرده فروشــی برق، مجــوز توزیع برق، 
پروانه بهره برداری بــرای نیروگاه های متصل به شــبکه پایین تر از ۶۳ 
کیلووات )مولدهای مقیاس کوچــک(، پروانه احــداث نیروگاه برق، 
پروانه بهره برداری )برای تولید برق نیروگاه های بزرگ(، پروانه احداث 
مولدهای مقیــاس کوچک، پروانه صاحیت بهره بــرداری و نگهداری 
)O&M( از نیروگاه، پروانه مرکز توســعه مولدهای مقیاس کوچک و 

پروانه انتقال نیروی برق است.
در همین رابطه ســه عنوان مجوز مربوط به سازمان انرژی های تجدید 
پذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( شامل احداث نیروگاه و صادرات برق 
تجدیدپذیر و پاک، بهره برداری نیــروگاه تجدیدپذیر و پاک و احداث 

نیروگاه تجدیدپذیر و پاک می شود.
برای شرکت مهندسی آب و فاضاب کشــور چهار عنوان مجوز درنظر 
گرفته شده اســت که مربوط به گواهی صاحیت شرکت بهره برداری 
و نگهداری از تأسیســات آب، بهره برداری تأسیســات تولید، انتقال، 
تصفیه، توزیع، فروش، جمع آوری و اســتفاده مجدد از آب، فاضاب و 
پساب، گواهی صاحیت شــرکت بهره برداری و نگهداری از تأسیسات 
فاضاب و احداث تأسیســات تولید، انتقال، تصفیــه، توزیع، فروش، 

جمع آوری و استفاده مجدد از آب، فاضاب و پساب است.
در همین راستا دو عنوان مجوز شــرکت مادر تخصصی مدیریت منابع 
آب ایران با زیرمجموعه پروانه صاحیت حفاری چاه و پروانه صاحیت 

نظارت بر حفاری چاه در نظر گرفته شده است.
به دنبــال فعالیت جدی، موثر و مســتمر وزارت نیــرو در حوزه صدور 
مجوزهای کســب وکار، این وزارتخانه در میان ۲۲ دستگاه پایش شده 
رتبه اول دســتگاه های موفق در صدور مجــوز را در درگاه ملی صدور 
مجوز کســب و کار به خود اختصاص داده است.بر اســاس این خبر، از 
میان ۱۴۷۲ عنوان مجوز سازمان ها و دســتگاه های مختلف ۱۹ مجوز 
مربوط بــه وزارت نیرو بــوده و از ۶۴۰ هزار و ۹۴۵ درخواســت، تعداد 
۲۸۵۱ درخواســت در رابطه با فعالیت های صنعــت آب و برق به ثبت 
رسیده اســت.تعداد کل درخواست ارائه شده به ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر و بهــره وری انرژی برق )ســاتبا( ۱۱۲۵، شــرکت مادر 
تخصصی مدیریت منابع آب ایران ۳۹، شرکت مهندسی آب و فاضاب 

کشور ۸۳۱ و معاونت برق و انرژی ۸۵۶ مورد را شامل می شود.
تعداد کل مجوزهای الکترونیکی صادر شــده در بــازه زمانی ۱۱ ماهه، 
۲۴۷ مورد را شامل می شــود و اکنون ۶۸ مجوز دیگر در دست بررسی 
اســت.طبق گزارش ارســالی از درگاه ملی صدور مجوز، تعداد ۲۴۷۹ 
مورد از درخواســت ها قابل تایید نبوده و رد شــده اســت و ۵۷ مورد 
انصراف متقاضی به ثبت رسیده اســت.از بین ۲۸۵۱ درخواست ثبت 
شده ۶۸ درخواست در حال بررســی بوده که همگی در صف صدور قرار 

دارد و هیچ موردی با تاخیر در فرآیند تعیین تکلیف روبرو نشده است.
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سرمایه گذاران بورس؛ برنده ترین سرمایه گذاران 
در بلندمدت

خریــدار  معــاون نظــارت بــر بورس هــا و 
ناشــران ســازمان بورس گفــت: در بلند مدت 
سرمایه گذاران بورس، برنده ترین سرمایه گذاران 
هســتند؛ اما در میان مــدت و کوتاه مدت ممکن 

است نوسان هایی وجود داشته باشد.
 »علیرضا ناصرپور«، معاون نظــارت بر نهادهای 
مالی ســازمان بورس و »رضا عیوض لو«، معاون 
نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس مهمان 

برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه خبر بودند.

حمایت از حقوق سهامداران خرد در راس 
دستورالعمل حاکمیت شرکتی

»رضا عیوض لو« نیــز در این برنامــه بیان کرد: 
بحث حمایت از حقــوق ســهامداران و تاکید بر 
حاکمیت شــرکتی همواره دربورس و فرابورس 
مورد تاکید بوده و در این راســتا دســتورالعمل 
حاکمیت شرکتی اباغ شد.وی افزود: همچنین 
رعایت حقوق اقلیت ســهامداران از جمله موارد 
مورد تاکید بود تا به این واســطه به طور منصفانه 

پاسخگویی رعایت بشود. 
میــز صنعت نیــز در راســتای تقویــت حقوق 
ســهامداران شــکل گرفــت و مطالبــه آنها به 
سیاست گذاران منتقل شده است. به این واسطه 
پیش بینی پذیر کردن ســود و شــفافیت محقق 

شده است.
عیوض لو با اشــاره به عرضه محصولات در بورس 
کالا گفت: یکی از محورهای اصلی که مورد تاکید 
ســازمان بورس بود؛ بحث عرضه محصولات در 
بورس کالا است. عرضه محصولات در بورس کالا 
۲ هدف را دنبال می کند، یکی افزایش شفافیت و 

دوم حذف قیمت گذاری قیمت گذاری دستوری.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس 
ادامه داد: دیده بان سامت ســازوکاری را ایجاد 
کرده تا تخلفات را شناسایی کنیم و افرادی که در 
این سامانه تخلفات را اطاع رسانی کنند، تشویق 

می شوند.
وی با بیان اینکــه یکی از الزامات بــازار منصفانه 
دسترســی به اطاعات برابر برای سرمایه گذاران 
است، اظهار داشت: افشای اطاعات شرکت های 
ثبت شده بورسی و فرابورســی در سامانه جامع 
اطاعات ناشــران )کدال( گامی در جهت تحقق 
این امر است. سعی شده با تعیین زمان بندی هایی 
که شــرکت ها بایــد در قالب آن اطاعــات را به 
عموم برســاند و تنــوع صورت های مالــی، اعم 
از صورت هــای مالــی۳، ۶ و ۹ ماهــه، برابری در 

دسترسی و افزایش شفافیت صورت گیرد.

عیوض لــو تصریــح کــرد: در بلنــد مــدت 
سرمایه گذاران بورس، برنده ترین سرمایه گذاران 
هســتند؛ اما در میان مــدت و کوتاه مدت ممکن 

است نوسان هایی وجود داشته باشد.
وی افزود: یکــی از مهم ترین اقدامات ســازمان 
بورس، تمرکز بر ثبات بازار سهام است که از طریق 
مکانیسم های مختلفی این هدف دنبال می شود 
که یکی از این مکانیســم ها، بسته های ثبات ساز 
در بازار بود. ســهام یار، موفق ترین بسته ثبات ساز 

بود که عرضه شد.
عیوض لو اظهار داشــت: بیمه ســهام )سهام یار( 
با استقبال خوبی مواجه شــد و بالغ بر ۵۰۰ هزار 
سهامدار، پرتفوی خود را بیمه کردند. این بسته ها 
نتیجه مطلوبی داشــته و پس از نوسان هایی که 
تا قبل از آبان ماه وجود داشــت، بــازار با ثبات و 
بازدهی منطقی در شاخص هم وزن و شاخص کل 

مواجه شد.

پیگیری سازمان بورس واریز 5 هزار 
میلیارد تومان سود سنواتی سهامداران را 

در پی داشت
در ادامه »علیرضا ناصرپور« در این برنامه گفت: 
در ابتدای تشــکیل ســازمان بورس و نهادهای 
مالی، تنوع و تعداد محدودی از شرکت ها و ابزارها 
شاهد بودیم که در طول ۱۶ سال اخیر از تصویب 
قانون بازار ســرمایه، تحول قابل توجهی رخ داده 

است.
وی اظهار داشت: یکی از مهمترین موضوعاتی که 
در ســال های اخیر مورد توجه بوده است توزیع 

سود سهامداران از سامانه سجام بوده است.
ناصرپور خاطرنشــان کــرد: از ســال های دور 
ســودهای رســوبی زیادی باقی مانده بود که با 
پیشــنهادی که در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ 
انجام شد، پرداخت این سودها آغاز شد. ۲۵ هزار 
میلیارد تومان سود ســنواتی در شرکت ها باقی 
مانده اســت، تاکنون با پیگیری ســازمان بورس 
۵ هزار میلیارد تومان از این ســودها به حســاب 

سهامداران واریز شده است.
معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس 
اضافه کرد: بسیاری از شرکت های بزرگ صنعتی 
ناشر بورسی هســتند که خروج از قیمت گذاری 
دســتوری باعث خروج آنها از زیــان و کمک به 

تامین ارز کشور شده است.
وی ادامه داد: عمده ارز ورودی به کشور از صادارت 
صنایع پتروشــیمی و فولاد اســت کــه خروج از 
قیمت گذاری دستوری و افزایش تولید آنها باعث 

افزایش ارزآوری شده اســت و اکنون آمار واردات 
کشور با آمار صادارت غیرنفتی مقایسه می شود.

افزایش تنوع و حجم صندوق ها
 فرصتی برای سرمایه گذاری غیرمستقیم 

در بازار سرمایه
ناصرپور ادامه داد: در ســال ۹۹ امکان و پتانسیل 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم به اندازه مستقیم 
وجود نداشــت که در حال حاضر تنــوع و حجم 
صندوق ها افزایــش یافته اســت، صندوق های 
متنوعی ایجاد شــده که از جملــه آن می توان به 

صندوق تضمین اصل سرمایه اشاره کرد.
معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس 
گفت: افرادی که عاقه مند به ســرمایه گذاری در 
بازار ســهام هســتند اما از بابت ریسک ها نگرانی 
دارند می تواننــد از صندوق هــای تضمین اصل 
سرمایه استفاده کنند، همچنین صندوق اماک 
و مســتغات نیز یکی دیگر از صندوق هایی بوده 
که در موضوع مولدسازی دارایی ها، کمک کننده 

است.
وی تصریح کرد: همچنیــن روش های مختلفی 
برای عرضه  اولیه در نظر گرفته شــده که از جمله 
آن می توان به عرضه اولیه برای واجدین شــرایط 
اشــاره کرد کــه در آن میزان و جزئیــات خرید 

صندوق ها شفاف سازی می شود.

دستورالعمل پذیرش دانش بنیان ها در بازار 
سرمایه تصویب شد

معاون نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس با 
اشاره به اقدامات انجام شده در خصوص پذیرش 
شــرکت های دانش بنیان اظهار کــرد: در حوزه 
دانش بنیان ها اتفاقات خوبی در بازار سرمایه رقم 
خورده است. دســتورالعمل  پذیرش دانش بنیان 
تصویب شده است و تسهیات به خصوصی برای 

آنها در نظر گرفته می شود.
وی اضافه کرد: موانعی در تامین مالی های سنتی 
)اوراق( وجود داشــت و تا حدی محدودیت های 
آن ها برطرف شــده اســت. عاوه بر این موضوع 
بحث شــرکت های پروژه نیز پیش گرفته شــد و 
به  این طریق پروژه های صنعتی به طور مســتقیم 

تامین مالی می شوند.
ناصرپور تاکید کرد: این امر در قالب شــرکت های 
ســهامی پروژه و یــا هلدینگ های پــروژه رقم 
می خورد. در ســال  جاری مــواردی از این طریق 
تامین مالی شدند و این موضوع در سال آینده نیز 

ادامه پیدا می کند.

تسهیلات

براســاس مصوبه اخیر شــورای 
پول و اعتبــار که توســط بانک 
مرکــزی اباغ شــد نرخ ســود 
تســهیات )به غیر از تسهیات 
ترجیحــی و قــرض الحســنه( 
حداکثر ۲۳ درصد اعام شــده و 
هیچ بانکی حق نــدارد در زمان 
اعطای تســهیات بخشی از آن 
را به عنوان سپرده و وثیقه نقدی 

مسدود کند.
 براســاس مصوبــه اخیــر بانک 
مرکزی درباره نرخ ســود بانکی 
از این به بعد نرخ سود تسهیات 
حداکثر ۲۳ درصــد خواهد بود و 
بانک ها حق ندارند با روش های 
مختلف و از طریــق ابزارهایی که 
برخی از آنها پیش از این استفاده 
می کردنــد ســود بالاتــر را از 
مشــتری برای اعطای تسهیات 

دریافت کنند.

یکــی از مهــم ترین 
بندهــای مصوبه اخیر 
شــورای پول و اعتبار 
دربــاره نــرخ ســود 
تســهیات و شــرایط 
آن این بود که بانک ها 
نمی توانند سپرده ای 

از مــردم به عنــوان وثیقه نقدی 
تســهیات دریافت کنند و قبل 
یا بعد از اعطای تســهیات نباید 
بخشــی از آن را به همین عنوان 

مسدود کنند.
 این یعنی اگر بانکی برای اعطای 
تســهیات از مشــتری بخواهد 
بخشــی از آن را به عنوان وثیقه 
نقدی در حســاب ســپرده خود 
بلوکه )مســدود( کند یــا آنکه 
از مشــتری بخواهد کــه قبل از 
دریافــت وام بخشــی از آن را در 
حساب ســپرده خود واریز کند تا 

بانک آن را بلوکه کرده 
و نهایتــا تســهیات 
درخواستی مشتری را 
به او پرداخت کند این 
مســاله مصــداق بارز 
تخلف محســوب شده 
و براســاس این مصوبه 
برخورد های گوناگونی در انتظار 

این بانک و مدیران آن است.
براســاس مصوبه اخیر شــورای 
پول و اعتبار بانک مرکزی پرونده 
بانک یا موسسه متخلف را با قید 
تســریع و خارج از نوبت در هیات 
انتظامــی بانــک ها رســیدگی 
خواهد کــرد و در صورت تخطی 
از مفــاد بخشــنامه صاحیــت 
حرفــه ای مدیرعامــل، تمامی 
اعضای هیات مدیره و یا موسسه 
اعتبــاری غیربانکــی متخلــف 
در کمیســیون احــراز و تاییدیه 

صاحیــت حرفــه ای آنهــا لغو 
خواهد شد.

همچنین تمامی کارکنان ذیربط 
در موسســه اعتبــاری، رئیس و 
اعضای کمیتــه تطبیق، مدیران 
حوزه فناوری اطاعات، روســا و 
کارکنان شــعب که به هر نحوی 
از مفاد ایــن بخشــنامه تخطی 
کرده باشند با دستور کتبی بانک 
مرکزی از ســمت خود عزل شده 
و مراتــب در بررســی صاحیت 
تصدی هرگونه ســمت مدیریتی 
در شــبکه بانکی لحــاظ خواهد 

شد.
همچنیــن مردم مــی توانند در 
صورت مشــاهده تخلف در این 
زمینه بــا روابط عمومــی بانک 
مرکــزی تمــاس گرفته تــا به 
موقع به پرونده شــعبه متخلف 

رسیدگی شود.

بانک حق ندارد برای وام بخشی از حساب را مسدود کند

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


